
دبیر انجمن نظارت بر انتخابات اتاق بازرگانی:

ادعاهای هیات رئیسه اتاق بازرگانی ایران خلاف قانون است
خریدار  دبیــر انجمن نظارت بــر انتخابات اتاق 
بازرگانی، صنایع، معادن و کشــاورزی ایران گفت: 
هیات رییســه اتاق با توجه به مکاتبات انجام شده، 
تکلیفی جز اجرای مصوبات شــورای عالی نظارت 
ندارد زیرا در صورت عدم اجرا موجبات ترک فعل 

فراهم می شود و باید پاسخگو باشد.
»جهانبخش ســنجابی« دبیر انجمــن نظارت بر 
انتخابات اتاق بازرگانی با اشــاره بــه نامه حقوقی 
منتشرشده منتســب به اعضای هیات رئیسه اتاق 
بازرگانی ایران خطاب به وزیــر صمت، و نکاتی که 
به نام فــردی از حقوقدان های مرکــز داوری این 
نهاد در نشست غیرقانونی روز یکشنبه ۱۷ دی ماه 
هیات نمایندگان منتشر شــده است تصریح کرد 
که برخــاف ادعــای منتشــرکنندگان مبنی بر 
حقوقی بــودن نامه متاســفانه نامــه مذکور فاقد 

محتوای قابل قبول متقن، حقوقی و صواب است.
وی تصریح کــرد: ادعاهای مطرح شــده حقوقی 
در این نامه و جلســه هیات نمایندگان برای هیچ 
کس لازم الاجــرا و الزام آور نیســت و همانطور که 
وزیر صمت در پاســخ به نامه هیات رئیســه اتاق 
ایران اعام کــرد، وظیفه هیات رئیســه منحصراً 
محدود به وظایف مندرج در ماه ۱۹ قانون تشکیل 
این نهاد اســت و به موجب بند الف همین ماده که 
اطاق دارد اعضای هیات رئیســه مکلف به اجرای 
مصوبات شــورای عالی نظارت هستند و لذا تذکرا 
در نامه توصیه شــده بود که انتخابات ریاست اتاق 
مطابق برنامه در دستور کار قرار بگیرد.سنجابی با 
بیان اینکه طرح چنین مسائلی از حیطه اختیارات 
هیات رئیســه اتاق بازرگانی ایران خارج و مطابق 
قانون غیرمسموع است، خاطرنشــان کرد: حتی 
اگر هیات رئیســه باور به نادرســت بودن مصوبه 
شــورای عالی نظارت دارد، مراتــب را مکتوب به 
رئیس شورای مذکور اعام داشته است حال دیگر 
پاسخ وزیر صمت به عنوان رئیس شورا تمام کننده 
مباحث بود و هیات رئیسه عذر و بهانه ای برای عدم 
اجرای مصوبه یکم آبان ماه ندارد.وی خاطرنشــان 
کرد: حقوقدان حاضر در جلســه هیات نمایندگان 
ســه موضوع را مطرح کرده اســت که شامل عدم 
اختیار دخالــت دبیرخانه شــورای عالی نظارت 
و دبیر آن در امــور اتاق، عدم قــدرت احیا انجمن 
نظارت بر انتخابات و عدم اختیار ورود به انتخابات 

هیات رئیسه برای شوری عالی نظارت می شود.
عضو هیات نمایندگان اتــاق بازرگانی ایران با بیان 
اینکه بررسی نامه هیات رئیسه گویای این واقعیت 
است که این هیات در بند تفاسیر و اشتباهات شبه 
حقوقی قــرار گرفته اند، تصریح کــرد: هیچ کس 
مدعی نیست شخص دبیر یا دبیرخانه شورا صالح 
به دخالت در امور اتاق است اما ادعای دخالت دبیر 
شوری نادرست اســت چون اباغ مصوبات و تهیه 
گزارشــات مورد نیاز و گزارش گیری دبیرخانه از 
ارکان پایین تر قطعــاً از طریق دبیرخانه آن ممکن 

بوده و انجام می شــود. در کل می تــوان گفت دو 
ادعای مطرح شده دیگر از ســوی این فرد یا افراد 
به دلایل بعــدی قرین به صحت نیســت زیرا اولاً 
نمی توان مراجع تصویب کننــده را محدود و مقید 
به مصوبات خود کنید؛ بــه این معنا که هر مرجعی 
که قانون تصویب می کند، حدود آن باید در قانون 
اساســی یا قوانین عادی مربوطه تعیین شده باشد 
و در هیچ نظام حقوقی مرجــع مصوبه گذار نظیر 
مجلس هیات وزیران و شوراهای عالی وجود ندارد 
که مقید و محدود به مصوبات خود باشد. لذا ادعای 
اینکه چون در فان بند آیین نامه مصوب شــورای 
عالی فان چیز آمده اســت که با مصوبه اخیر شور 
تعارض دارد نافی لازم الاجرا بودن مصوبه متأخر را 

فراهم نمی نماید و این ادعاها مسموع نیست.
وی با اشاره به اینکه شــورای عالی نظارت به موجب 
ماده ۶ تشــکیل اتاق بازرگانی ایران رکن عالی اتاق 
بازرگانی محسوب می شود و به عنوان مرجع تصویب 
مصوبات نیــز تعیین خط مش های و سیاســت ها و 
نظارت بر حسن جریان امور اتاق ها در بندهای ب و 
ج ماده ۹ تعیین شده، تاکید کرد: در نامه هیات رئیسه 
اتاق ایران اکثریــت مواردی که به عنوان مســتند 
تحدید اختیارات شــورای عالی نظــارت و احیای 
انجمن مطرح شده است در واقع استناد به بندهایی 
از مقررات و مصوبات قبلی مصوب خود شــورا است 
که قطعاً هر حقوق دانی می دانــد و می پذیرد که هر 
مرجع تصویبی حق اصاح و یا حتی نســخ و حتی 
تصویب مصوبات معارض به شرطی که به اصل قانون 
تعرض ننماید را دارد لــذا مصوبه اول آبان ماه ۱۴۰۱ 
شورای عالی نظارت بر اتاق وفق بندهای فوق قانون 
از اختیارات شورا محسوب می شــود و نمی توان آن 
را محدود به مصوبــات قبلی خود نمود.ســنجابی 
تصریح کرد: در تبصره ۲ ماده ۱۵ قانون اتاق بازرگانی 
تشریفات تشــکیل انجمن نظارت بر انتخابات ذکر 
شده اما در متن قانون اشاره ای به زمان انحال نشده 
اســت بلکه خود انجمن را صالح به اعام آغاز، ادامه 
و پایان فعالیت دانسته اســت و شورای عالی نظارت 

در بندی از آیین نامه نحوه تشکیل هیات نمایندگان 
مصوب ســال ۱۳۹۷ اعام کرده که یک هفته پس از 
پایان انتخابات انجمن نظارت منحل می شــود. که 
این بند دو شــرط دارد اول اینکه انتخابات تمام شده 
باشــد دوم اینکه حداقل یک هفته از پایان انتخابات 
گذشته باشد این که شوری عالی این اختیار را داشته 
که افزون بر قانــون زمان تعیین کند یــا خیر را وارد 
نمی شــوم فرض می کنیم مصوبه سال ۱۳۹۷ و قبل 
از آن در مورد انحال انجمن )علیرغم توسیع قانون( 
صحیح بوده است. خوب اگر آقایان به مصوبه شورای 
عالی بــرای انحال انجمن اســتناد می کنند و آن را 
صحیح می داننــد پس مصوبه بعدی شــورا در مورد 
احیا انجمن نیز صحیح اســت ضمن آنکه مصوبه اول 
آبانماه ۱۴۰۲ به خوبی مؤید این واقعیت اســت که 
شــورا انتخابات را به دلیل عدم صاحیت کاندیدای 
ریاســت و ابطــال انتخاب رئیــس به ایــن دلیل را 
پایان یافته تلقی ننموده اســت لــذا خودبه خود بقا 
انجمن وجــود دارد حتی اگر انجمــن خود را منحل 
کرده باشد چون اصاً شــروط انحال تحقق نیافته 
اســت و رئیس انجمن نیز با اقدامات و اداره خود این 
بقا را تأیید کرده اســت زیر بعد از انحال اعام شده 
هم نســبت به صدور اعتبارنامه برای منتخبین اتاق 
آبادان حدود دو ماه بعد از اعــام انحال خود اقدام 
نموده اســت )که نشــان می دهد ۴ تیرماه که اعام 
انحال کرده انتخابات خاتمه نیافته بوده است و هم 
در جلسات شهریورماه و آبان ماه شوری عالی نظارت 
به عنوان رئیس انجمن حضور یافته است اگر انجمن 
منحل بوده رئیس انجمن وجود نداشته و حضور وی 
مســموع نبوده اســت. لذا این ادعا از سوی هر کس 
منطبق بر قانون و قواعد حقوقی نیســت. زیرا مهلت 
انحال تعیین شــده انجمن مصوبه شوراســت و در 
قانون نیامده اســت و مصوبه منحل کردن انجمن از 
سوی شورای عالی نظارت اســت که این شور مجاز 
به اصاح نظــر یا تصویــب مصوبات قبلــی خود یا 
مصوبه گذاری جدید ولو متعارض با مصوبه قبلی خود 

است و در آنجا قاعده تأخر حاکم است.

 ورود پوشاک استـوک کیلویی ۵ دلار!

حمله پوشاک قاچاق به بازار شب عید
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رئیس جمهور در کنفرانس بین المللی طوفان الاقصی مطرح کرد

 فلسطین مسئله اول جهان بشریت

 در بورس می فروشیم
 مخالفت تولیدکنندگان با عرضه طلا 

در مرکز مبادله

رییس کل بانک مرکزی خبر داد

ضرب و عرضه سکه های جدید به بازار

مدیرعامل شرکت بازآفرینی شهری ایران:

نوسازی مسکن در تهران ۳ برابر شد 
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منافع ایران در جنگ آمریکا و یمن
علی بیگدلی چند روز بعد از حمله اســراییل به غزه یمنی ها اعام کردند که 
اگر اسراییل بخواهد به حمات خود ادامه دهد ما دریای سرخ را ناامن خواهیم 

کرد و نهایتا، همینطور هم شد . 
اینکه کشــتی را که احتمالا مالکیت آن در اختیار سرمایه داران اسراییلی بوده 
است توقیف کردند و به ساحل خود بردند، وحشتی در میان مقامات اسراییلی 

و کشورهای غربی حامی تل آویو، به وجود آورد .
 ادامه شلیک موشک از سوی حوثی ها به کشتی ها، خطوط کشترانی در دریای 
ســرخ را ناامن کرده و تا ســرحد توقف، پیش برد و قیمت نفت را افزایش داد، 
تحولی که پاشنه آشیل آمریکایی ها را نشانه گرفته بود، بویژه که این کشور در 
آستانه برگزاری اتتخابات ریاست جمهوری اســت و اگر بنزین، گران شود در 

کاهش آرای بایدن ، بسیار تاثیرگذار خواهد بود.

یادداشت

صفحه 3

دلالان مترصد خریدهای هیجانی هستند 

دلارهای خانگی در معرض خطر
خریدار   با جدی شدن اقدامات کشورهای بزرگ اقتصادی نظیر چین، هند، روسیه، برزیل 
و کشورهای حوزه خلیج فارس برای حذف دلار از مبادلات تجاری خود، قدرت حفظ ارزش 
دلار نیز به شدت تهدید می شود و ممکن است با قدرت گرفتن سایر ارزها در 
تجارت جهانی، ارزش دلار نیز به شدت کاهش یابد

شهادت امام علی النقی)ع( را تسلیت می گوییم

 آگهی تجدید دوم مزایده  عمومی 
شماره 1402/01

اداره کل راه و شهرسازي استان قزوین در نظر دارد خودروهای مشروحه ذیل را به صورت صدور سند با جزئیات مندرج در اسناد مزایده ،از 
طریق سامانه تدارکات الکترونیکی دولت )www.setadiran.ir( به صورت الکترونیکی به فروش برساند.کلیه مراحل برگزاری مزایده از دریافت اسناد 
مزایده تا ارائه پیشنهاد قیمت مزایده گران و بازگشایی پاکت ها از طریق درگاه سامانه تدارکات الکترونیکی دولت www.setadiran.ir انجام خواهد 
شد و لازم است مزایده گران در صورت عدم عضویت قبلی ،مراحل ثبت نام در سایت مذکور و دریافت گواهی امضای الکترونیکی را جهت شرکت در 

مزایده محقق سازند.
 تاریخ انتشار اسناد مزایده در سامانه : روز یکشنبه مورخ 1402/10/24

  آخرین مهلت دریافت اسناد مزایده از سامانه : ساعت14 روز شنبه مورخ 1402/10/30
 زمان بازدید از خودروها : در ساعت اداری روز یکشنبه مورخ 1402/11/1

 مهلت زمانی  ارائه  پیشنهاد قیمت : ساعت 14 روزیکشنبه مورخ 1402/11/15
 زمان بازگشایی پاکت ها: ساعت 9 صبح روز دوشنبه مورخ 1402/11/16

آخرین مهلت تحویل پاکات )الف()ضمانتنامه شرکت در مزایده( به صورت حضوری ساعت 14 روز یکشنبه مورخ 1402/11/15 به آدرس ذیل می باشد.
متقاضیان شرکت در مزایده می توانند برای دریافت اطلاعات بیشتر و بازدید به نشانی قزوین– انتهای بلوارشهید سپهبد حاج قاسم سلیمانی – انتهای 
بلوارحج- انتهای بلوار حکیم - اداره کل راه وشهرسازي استان قزوین- اداره پیمان ورسیدگي مراجعه و یا با شماره تلفن 33659474-028 تماس 

حاصل نمایند.
اطلاعات سامانه ستاد جهت انجام مراحل عضویت در سامانه :مرکز تماس 021-41934

اطلاعات تماس دفاتر ثبت نام سایر استانها، در سایت سامانه )www.setadiran.ir(بخش »ثبت نام/پروفایل تامین کننده/مناقصه گر« موجود است.
  فروش سه دستگاه خودرسواری  سمند  مطابق  جدول ذیل

اداره کل راه و شهرسازي استان قزوین

وزارت راه و شهرسازي
اداره کل راه و شهرسازي استان قزوین

مبلغ تضمین)ریال(مبلغ پایه کارشناسی)ریال(مدلشماره شاسیشماره موتورشرح کالاردیف

1CNG-LX- EF7   147سمند سواریH0055323NAACJ1JC5DF14948013921،600،000،000100،000،000

21700-LX- EF7   14790003993سمند سواریNAACJ1JC0BF28080113901،650،000،000100،000،000

31700-LX- EF7   14790004306سمند سواریNAACJ1JC4BF28103113901،700،000،000100،000،000

تاریخ انتشار نوبت اول: 1402/10/24
تاریخ انتشار نوبت دوم: 1402/10/25

شناسه آگهی: 1642365

نوبت دوم
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رئیس جمهور در کنفرانس بین المللی طوفان الاقصی مطرح کرد
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سیاست
روزنامه اقتصادی صبح ایران
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منافع ایران در جنگ آمریکا و یمن
علی بیگدلی چند روز بعد از حمله اســراییل به غــزه یمنی ها اعام 
کردند که اگر اســراییل بخواهد به حمات خود ادامــه دهد ما دریای 
سرخ را ناامن خواهیم کرد و نهایتا، همینطور هم شد . اینکه کشتی را که 
احتمالا مالکیت آن در اختیار سرمایه داران اسراییلی بوده است توقیف 
کردند و به ســاحل خود بردند، وحشــتی در میان مقامات اسراییلی و 
کشــورهای غربی حامی تل آویو، به وجود آورد . ادامه شلیک موشک از 
سوی حوثی ها به کشتی ها، خطوط کشــترانی در دریای سرخ را ناامن 
کرده و تا ســرحد توقف، پیش برد و قیمت نفت را افزایش داد، تحولی 
که پاشنه آشیل آمریکایی ها را نشانه گرفته بود، بویژه که این کشور در 
آستانه برگزاری اتتخابات ریاست جمهوری اســت و اگر بنزین، گران 

شود در کاهش آرای بایدن ، بسیار تاثیرگذار خواهد بود.
بایدن در واکنش به این تهدید، کوشــید تا ائتافی جهانی ضدحوثی ها 
تشکیل دهد اما در پی پاسخ منفی کشــورهای مهمی همانند اسپانیا و 
ایتالیا که از اعضای مهم ناتو هســتند، فعا، تشکیل ائتاف برای تامین 
امنیت دریای ســرخ، ناکام مانده و همین مســئله موجــب نارضایتی 
آمریکایی ها شــده و گنگره هم به نوعی، بایدن را در پــی این ناکامی، 
بازخواست کرده است. در چنین شــرایطی، حمله نظامیان آمریکایی 
به حوثی هــا، اقدامی عجولانه اســت .عاوه برایــن، حوثی ها چندین 
سال اســت به جنگ های پارتیزانی و چریکی عادت کرده اند و آمریکا 
توانایی ورود به خاک یمن را ندارد و موشک پراکنی ها و حمات هوایی 
شاید نمی تواند توان حوثی ها را کاهش دهد و باز کردن جبهه جدید در 
دریای ســرخ و گرفتاری آمریکا در منطقه را کاما به نفع حوثی ها رقم 
خواهد زد. از منظر حقوق بین الملل هم استناد مستقیم و غیرمستقیم 
کاخ ســفید به قطعنامه ضدحوثی شورای امنیت ســازمان ملل برای 
هجوم نظامی به یمن، وجاهت حقوقی ندارد زیــرا با معیارهای حقوق 
بین الملل، حوثی ها واجد شــرایط تلقی به عنوان یک کشــور و دولت 
نیستند و شورای امنیت، مجاز نیست درباره حوثی ها، قطعنامه بررسی 

و تصویب کند.
حوثی هــا در قیاس با حــزب الله لبنان در فاصلــه جغرافیایی دورتری 
با مرزهای اســراییل قرار دارنــد و عــاوه براین، در نقطــه ای کاما 
ژئواســتراتژیک و مهم در دریای ســرخ حضور دارند، بنابراین، جنگ 
اسراییل و متحدان غربی تل آویو با حوثی ها بســیار دشوار است. یمن 
هم کشوری صحرایی اســت و امکان جنگ های پارتیزانی موفق برای 
حوثی ها را فراهم کرده اســت. بنابراین، توســل کاخ ســفید به گزینه 
نظامی علیه حوثی ها، گزینه ای پرریسک و با نتایج خطرناک است. کاخ 
سفید، به دفعات، مدعی شــده، ایران نفوذ زیادی روی حوثی ها دارد و 
از قضا، با چنین نگرشــی، بهتر بود آمریکا به جای حمله نظامی، ضمن 
تعامل دیپلماتیک با تهــران، زمینه بازنگری حوثی هــا در حمات به 

کشتی ها و نفتکش ها را فراهم می کرد.
در وضعیت فعلی، دور از اتنظار نیســت، حمات حوثی ها باز هم ادامه 
یابد و اگر چنین شــود، کاخ ســفید و ائتاف غربی وارد باتاق جنگی 
شاید بلندمدت شــود و البته نباید فراموش کرد، برنده چنین جنگی، 
اســراییل خواهد بود زیرا جنگ غزه به حاشــیه رانده شــده و از فشار 
افکارعمومی جهانیان و دیپلماتیک بر تل آویو کاسته می شود. بنابراین، 
اغلب کشــورهای ضداســراییل و از جمله ایران، انگیزه و تمایلی برای 
دامن زدن به جنگ در دریای ســرخ ندارند و به سهم خود، می کوشند 
دامنه تنش را محدود و در صورت امکان، مهار کنند. از این منظر، هنوز 
فرصت باقی اســت تا آمریکایی ها از طریق کانال هایی مثل عمان و قطر 
و حتی ترکیه با ایــران ارتباط برقرار کنند و حوثی هــا را به بازنگری در 
حمات به کشــتی ها، مجاب کنند و البته، توقــع ورود ایران به چنین 
عرصه ای به دلیل حمــات حوثی ها با هدف حمایت از فلســطینی ها 
در جنگ غزه، دشــوار اســت اما با توجه به منافع جمهوری اسامی در 
پیگیری از گســترش جنگ در منطقه، گزینه ای پیشاپیش مطرود هم 

تلقی نمی شود.

حسینی:
 یمن اهل عقب نشینی نیست

معاون رئیس جمهور گفــت: آمریکا و انگلیس با تجــاوز غیرقانونی به 
سرزمین یمن و بمباران مردم مقاوم این کشــور، بدنبال تحت الشعاع 

قرار دادن شکست خود در غزه هستند.
 

سید محمد حســینی در جمع اقشــار مختلف مردم شــهر کشکوئیه 
رفسنجان و بزرگداشــت شهید ســردار سلیمانی و شــهدای حادثه 

تروریستی کرمان و تجلیل از سلحشوران یمن
 اظهار کرد: اگرچه ایســتادگی مردم یمــن در دفاع از مــردم مظلوم 
فلســطین و غزه برای آنها هزینه دارد ولی نشــان دادند که مردانه در 
این راه آماده جانفشــانی هســتند و ای کاش یک جو غیرت یمنی ها را 
دســت اندرکاران برخی کشورهای عربی و اســامی داشتند که حتی 
حاضر نیســتند برای محکوم کردن جنایات صهیونیست ها، کالاهای 

آمریکایی و اسرائیلی را تحریم کنند.
 وی افزود: یمنی هــای غیور ثابت کــرده اند که با اینگونــه قلدرمابی 
ها مرعوب نمی شــوند و اتفاقا با انگیزه و روحیه بالاتــری به مقابله می 
پردازند همچنان که بافاصله بعد از این حمله در فاصله ۷ دقیقه پاسخ 

دادند.
معاون پارلمانی رئیس جمهور روحیه غیرت و سلحشوری مردم یمن را 
مایه مباهات دانست و تصریح کرد: مردم غیور یمن که ۸ سال در مقابل 
ائتاف عربی، عبری و غربی جانانه با دســت خالی مقاومت و ایستادگی 
کرد و آنان را شکســت دادند، بی تردید در رودررویی با دشمن اصلی و 
صحنه گردان محوری ائتاف، نه تنها دچار تردید نمی شوند بلکه راهی 

را که در پیش گرفته اند مصمم تر ادامه می دهند.
 حسینی تاکید کرد: مردم یمن در دفاع از مردم مظلوم غزه اهل عقب 
نشینی نیســتند و با همه وجود از آنها حمایت می کنند و با استمرار 
توقف کمک رسانی کشــتی های رژیم صهیونیستی و کشتی هایی 
که کالا و تجهیزات نظامی به سمت ســرزمین های اشغالی از مسیر 
دریای سرخ حمل می کنند، ضربه ســنگینی بر صهیونیست ها وارد 

کرده اند.
وی با بیان این که »حامیان رژیم صهیونیســتی بــا ایجاد جبهه های 
جدید و بمباران مردم یمن تاش مــی کنند ذهن افکار عمومی جهان 
را از شکست رژیم صهیونیســتی در غزه و جنایت جنگی و نسل کشی 
این رژیم نامشــروع منحرف کنند«،  تاکید کرد: هیچ مصیبتی در عصر 
ما مثل مصیبت مردم غزه نیســت. اســتقامت و پایداری مردم غزه و 
حمایت شان از نیروهای مقاومت، غرورانگیز است و مردم دنیا را تحت 
تاثیر قرار داده اســت به نحوی که در ۹۰ روز اول جنگ غزه،  بیش از ۶ 
هزار تجمع و تظاهرات در کشــورهایی غربی که غالبا دولت هایشــان 
حامیان اصلی رژیم کودک کش هستند، علیه جنایات صهیونیست ها 

برگزار شده است.

یادداشت

تریبون

عضو کمیســیون تلفیق مجلس گفت: با مصوبه امروز 
کمیســیون تلفیق، افزایش حقــوق کارمندان دولت 
از ۱۸ درصدِ پیشــنهاد دولت، بــه ۲۰ درصد افزایش 
می یابد.حجت الاســام علیرضا ســلیمی، با اشاره به 
مصوبه نماینــدگان مجلس در کمیســیون تلفیق در 

جلسان بررسی لایحه بودجه ســال ۱۴۰۳ کل کشور 
اظهار داشت: افزایش حقوق کارکنان دولت برای سال 
آینده در لایحه دولت ۱۸ درصد مصوب شــده بود که 
در کمیســیون تلفیق با افزایــش ۲۰ درصدی حقوق 
کارکنان دولت مصوب شــد.به گفته وی در کمیسیون 

تلفیق همچنین مصوب شد که حداقل حقوق کارکنان 
دولت در ســال آینده ۱۰ میلیون تومان باشد و حقوق 
زیر ۱۲ میلیون تومان در ماه معاف از مالیات شود.عضو 
کمیسیون تلفیق مجلس اظهار داشت: با مصوبه تلفیق 
حقوق بازنشستگان در ســال آینده به اندازه ۹۰ درصد 

حداقل حقوق شــاغان خواهد بود، یعنی سال آینده 
حقوق بازنشســتگان حداقل ۹ میلیون تومان خواهد 
بود.وی در مــورد بار مالی این مصوبــات بیان کرد: این 
مصوبه کمیسیون تلفیق است که تصویب شده و باید در 

صحن اصلی مجلس هم به تصویب برسد.

عملیــات  از  حالــی  در  خریــدار 
طوفان الاقصی و آغاز جنایت های اســرائیل 
در نوار غزه یکصــد روز می گذرد که تل آویو 
تاکنون به جز نسل کشــی به هیــچ یک از 
اهداف خود دست نیافته و در مقابل، هزینه  
۶۰ میلیــارد دلاری، فروپاشــی اقتصادی، 
تلفات چشمگیر نظامیان، موج خودکشی، 
مهاجرت معکوس و غیره بــر رژیم تحمیل 

شده است.
از آغاز عملیات طوفان الاقصی که هفتم 
اکتبر)۱۵ مهر( انجــام گرفت ۱۰۰ روز 
می گــذرد؛ عملیاتی که ضعف سیســتم 
اطاعاتــی و امنیتــی رژیــم را برما و 
هیمنه هژمونی پوشــالی اسرائیل را فرو 

ریخت.
تنها دستاورد رژیم در این مدت، نسل کشی 
و شــهادت بیش از ۲۳ هزار نفــر و مجروح 
کــردن بیش از ۶۰ هــزار نفر دیگر اســت؛ 
موضوعی که با واکنش های جهانی رو به رو 
شده و بیش از یکصد کشــور جهان به موج 

اعتراض ها پیوسته اند.
با افزایش شــمار شــهدای غزه، فشارها بر 
نتانیاهویی که برای ابقا در مســند قدرت بر 
طبل تداوم جنگ می کوبــد، افزایش یافته 
اســت. همین چند روز پیش بود که شاهد 
محاکمه رژیم صهیونیستی برای نخستین 

بار در دادگاه لاهه بودیم.
ازســوی دیگر، صهیونیســت ها در داخل 
اراضی اشــغالی نیز با اختافات بســیاری 
روبه رو هســتند و هر روز خبرهایی درباره 
نزاع هــای مقامــات تل آویــو درخصوص 
جنگ منتشــر می شــود. طبیعتــا هرچه 
جنگ طولانی تر شــود، وضعیــت داخلی 
رژیم صهیونیســتی متزلزل تر می شــود و 
روند افول صهیونیست ها سرعت بیشتری 

خواهد یافت.

ناتوانی رژیم در دستیابی به اهداف
 در 100 روز

نتانیاهو در ابتدای جنگ غزه، سه مبحث را 
به عنوان اهداف اصلی رژیم صهیونیســتی 
در جنــگ غزه عنــوان کرده بــود: نابودی 
حمــاس، آزادی گروگان هــا و تبدیل غزه 
به جایی که دیگر تهدیــدی از آنجا متوجه 
اسرائیل نباشد اما در مدت ۱۰۰روز گذشته 
به جز کشتار مردم غیرنظامی و ترور برخی 
فرماندهان مقاومت، هیچ دستاوردی عاید 

صهیونیست ها نشده است.
اسرائیلی ها در این مدت حتی قادر به آزادی 
یک نفر از اسرای خود از طریق جنگ نبوده 
اند و صرفا پس از پذیرش درخواست حماس 
برای مذاکره و تبادل اســرا توانستند چند 

نفر از اسیران خود را آزاد کنند.
در مــورد نابــودی حماس نیز بــه کوچک 
ترین موفقیتی دســت نیافته اند و این گروه 
مقاومت فلسطینی همچنان با تمام توان در 
کنار سایر گروه های مقاومت در حال دفاع 
از آرمان فلسطین است، صهیونیست ها نیز 
همچنان در مقابل مقاومت تلفات می دهند 

و متحمل خسارت می شوند.
براساس نتایج یک نظرسنجی در سرزمین 
های اشــغالی که توســط مرکز تحقیقات 
روزنامــه صهیونیســتی  بــرای  »لازار« 
»معاریــو« صــورت گرفتــه، ۵۳ درصد از 
صهیونیســت ها معتقدند رژیم اســرائیل 
در جنگ علیه نــوار غــزه در برابر جنبش 
حماس پیروز نشده است و ۲۲ درصد دیگر 
نیز معتقدند که تــل آویو واقعاً در این جنگ 

شکست خورده است.

از هزینه ۶0 میلیارد دلاری تا تلفات 
چشمگیر نظامیان

این جنگ هزینه گزافی روی دست مقامات 

صهیونیســت گذاشــته اســت و بتازگی 
رسانه های صهیونیســتی با اشاره به هزینه 
های رژیم اســراییل در جبهه شمالی تاکید 
کردند که خســارت های کلی این رژیم در 
نبرد طوفــان الاقصی بــه ۶۰ میلیارد دلار 
رســیده اســت؛ هزینه هایی که باعث شده 
اقتصاد رژیم به چنــد دهه به عقب برگردد و 

موج »مهاجرت معکوس« شدت گیرد.
روزنامه عبری زبــان »یدیعوت آحارنوت« 
در این باره نوشــته اســت که هر روز جنگ 
۲۷۲ میلیــون دلار بــرای ارتــش رژیــم 
صهیونیســتی هزینه دارد زیــرا هر نظامی 
ذخیــره روزانــه ۸۲ دلار می گیــرد و تنها 
مجموع این پرداختی ها به ۲.۵میلیارد دلار 

می رسد.
ایــن در حالــی اســت که شــهرک های 
صهیونیســت نشــین نزدیــک نــوار غزه 
نیز آســیب های گســترده دیــده و از نظر 
زیرساختی ویران شــده اند و خسارت های 
وارد شــده به آن ها بــه۵.۵ میلیــارد دلار 
می رسد. در جبهه شــمالی سرزمین های 
اشــغالی نیز رژیم صهیونیســتی آســیب 
فراوانی دیــده و حمات حــزب الله لبنان 
خســارت ۱.۶ میلیارد دلاری بــه این رژیم 

وارد کرده است.

تلفات نظامی نیز مشــکل دیگری است که 
نتانیاهو بــه رغم پنهان کاری بــا آن مواجه 
است. صهیونیســت ها با وجود محدودیت 
شدیدی که بر رســانه ها در خصوص انتشار 
اخبار خســارات جنگ اعمال کــرده اند، 
مجبورند به دلیل حجم بــالای تلفات این 
رژیم و انتشــار عکس ها و فیلم های فراوان 
از انهدام نیروهای اســرائیلی، بخش هایی 
از این آمار را به صــورت قطره چکانی اعام 

کنند.
با همه این تفاســیر، بر اساس آنچه از سوی 
صهیونیســت ها اعــام شــده از ابتدای 
طوفان الاقصی تا کنون حدود ۵۲۰ نظامی 
این رژیم به هاکت رســیده کــه آمارها در 
واقعیــت چند برابر شــمار اعانی ســران 

صهیونیست است.
افزون بر شــمار بالای نظامیان کشته شده، 
ارتش اشــغالگر از افزایش شــمار مجموع 
نظامیــان مجروح خــود از هفتــم اکتبر تا 
کنون به ۲۵۱۱ نظامی و افســر خبر داده و 
اعام کرده است از این تعداد، ۱۰۹۹ نظامی 
از ابتدای عملیات زمینی در نوار غزه زخمی 

شده اند.
افشاگری تازه رسانه عبری در این باره حائز 
اهمیت است و پایگاه صهیونیستی »والا« 
به میزان بــالای معلولیــت نظامیان رژیم 

صهیونیستی در جنگ غزه پرداخته است.
طبق آمارهای افشا شــده از سوی والا، در 
یکصد روزی کــه از آغاز عملیــات نظامی 
اســرائیل در غزه می گذرد دست کم ۴ هزار 
نظامی اســرائیلی به دلیل جراحات جنگ 
دچار معلولیت شده اند و تخمینها حاکی از 
این است که این تعداد می تواند افزایش یابد 

و به ۳۰ هزار نفر هم برسد.
والــا در ادامــه اضافه می کند کــه ارتش 
اســرائیل از تــرس پایین آمــدن روحیه 

مردم همــه جزئیات و آمارهــای مربوط به 
مجروحان جنگی را اعام نمی کند.

افزون بر شمار بالای کشــته ها، زخمی ها و 
معلولان، جنگ غزه باعث شده که نظامیان 
صهیونیست به اختال های روانی نیز مبتا 
شــوند. اخباری که به تازگی از رسانه های 
رژیم انعــکاس یافته اســت، حکایت از آن 
دارد که بخش موسوم توانبخشی در ارتش 
صهیونیســت قصد دارد برنامــه ای را برای 
کمک به سربازانی آغاز کند که که به خاطر 
جنگ در غــزه از اختال هــای روانی رنج 

می برند.
روزنامــه عبری زبان »هاآرتــص« چندی 
پیش در این بــاره گــزارش داد که حداقل 
۵۰۰ ســرباز صهیونیســت روانی شده اند. 
ایــن نظامیــان از ابتــدای جنــگ غــزه 
تاکنون با مشــکل های روانــی، اختالات 
روحی، اســترس پــس از ســانحه و غیره 
مواجه بوده انــد. اختال روانــی نظامیان 
صهیونیســت در نتیجه جنگ در غزه و عدم 
دســتیابی به نتایج ملموس از سوی ارتش 
و همچنین تحــت تأثیر نگرانــی از کمین 

نیروهای حماس در غزه تشدید شده است.
نــام ۲ هــزار و ۸۰۰ نظامی وارد لیســت 
توانبخشی روانی شــده که سه درصد از آنها 
وضعیت خطرناکی دارند و ۱۸ درصد نیز از 
مشکل های روانی ناشــی از استرس پس از 

شوک رنج می برند.
بنابراین همزمان با یکصد روزه شدن جنگ 
غزه، رژیم صهیونیستی با کاف پیچیده ای 
از بحران ها درگیر است و تنها راه برون رفت 
از این وضعیــت را »مرحله ســوم« جنگ 
نامگذاری کرده اســت؛ مرحلــه ای که در 
ظاهر تاکتیک جنگی جلوه می کند ولی در 
واقعیت، عقب نشــینی تدریجی از میدان و 

اعتراف ضمنی به شکست نظامی است.

افزایش 20 درصدی حقوق کارکنان دولت در سال آینده

خریدار   رئیس جمهور گفت: آنچه امروز از 
عالم جهل زدایی کرده، خون مطهر شهدای 
فلســطینی و هزاران کودک شــهید است، 
فلسطین صرفا دغدغه امت اسامی نیست 

و به مسأله جهانی تبدیل شده است.
 آیت الله سید ابراهیم رئیسی رئیس جمهور 
در اولیــن کنفرانــس بین المللــی طوفان 
الاقصی و بیــداری وجدان بشــری که در 
تهران آغاز به کارکرد، گفت: فلسفه تشکیل 
مجمع تقریب، برای ارتقای ســطح آشنایی 
مذاهب و صاحبان نظــر در مذاهب مختلف 
با یکدیگــر اســت و یکــی از کارکردهای 
مجمــع تقریب مذاهــب ارتقــای احترام  
متقابل مذاهب نســبت به یکدیگر اســت 
و تحکیم اخوت بین امت اســامی از دیگر 

کارکردهاست .
وی با بیــان اینکه مهمترین مســئله امت 
اســامی، امروز مسئله فلســطین است، 
اظهار کــرد: امام خمینــی)ره( بنیان گذار 
فقید جمهوری اســامی ایــران فرمودند 
فلسطین مســئله اول جهان اسام است و 
آزادی قدس شریف دارای اولویت در جهان 
اسام اســت و این اجتماع برای پرداختن 
به مهمترین مســئله جهان اســام یعنی 

فلسطین شکل گرفته است.
رئیس جمهور راه حل مســئله فلسطین را 
مقاومت و ایســتادگی دانست و خاطرنشان 
کرد: اگر جریان ظالم، منطــق و مذاکره را 
بر نمی تابد تنها منطق در مقابلش مقاومت 
اســت. همین امروز پیــروز نبــرد اقصی 
فلســطین اســت و شکســت خورده این 
میدان، رژیم صهیونیستی و حامیان اوست. 
تحلیل نبرد اقصی از ۷ اکتبر، تحلیل از میانه 
راه اســت. باید موضوع فلسطین را غصب و 
ظلم به فلســطینیان در ۷۵ ســال گذشته 
بدانیم.با این که کرانه باختری مسلح نیست 
اما در همین اواخر، بیش از ۲۰۰ نفر در این 

منطقه شهید شده اند.

در سیاست جمهوری اسلامی حمایت 
 از فلسطین و گروه های مقاومت 

در دستور کار قرار دارد
آیــت الله رئیســی تصریــح کــرد: بارها 
بدون لکنــت اعــام کردیم در سیاســت 
جمهوری اســامی حمایت از فلســطین و 
گروه های مقاومت در دستور کار قرار دارد، 
مگر می توان بی تفاوت بود نسبت به مردمی 
کــه در جای جــای جهان مورد ظلــم قرار 
گرفته اند، باید از کســی کــه از خود، دین و 
خانواده خود دفاع مشروع می کند حمایت 

شود.

رئیس جمهور با تاکید بر اینکه باید به اشِغال 
پایان داده شود و اشِــغال گر مورد مجازات و 
کیفر قرار گیرد و خســارت را پرداخت کند، 
افزود: ادامه اشِــغال نه مالکیت می آورد نه 
مشــروعیت. کدام نظام  حقوقــی و مکتب 
حقوقی در دنیا می پذیرد که ادامه اشــغال 

مالکیت و مشروعیت بیاورد!

عادی سازی روابط با رژیم صهیونیستی 
به هیچ وجه امنیت ساز نیست

وی گفت: پرچم دفاع از فلسطین را امام)ره( 
برافراشت و رهبری فرزانه انقاب نسبت به 
فلسطین در این سال ها ذره ای عقب نشینی 
نکردند و همواره به کســانی کــه به دنبال 
عادی ســازی روابط با رژیم صهیونیســتی 
هستند تاکید کردند که عادی سازی روابط 
با رژیم صهیونیســتی به هیــچ وجه امنیت 
ساز نیست نه برای کشــورهای منطقه و نه 

برای رژیم صهیونیستی. 
رئیس جمهور اضافه کرد: اکنون کســی در 
جهان جرات می کند سخن از عادی سازی 
بگوید کشــورهایی که روابط خود را با رژیم 
صهیونیستی عادی سازی کردند می توانند 
جلوی مردم و امت شــان، ســر خود را بلند 

کنند؟
آیت الله رئیسی با بیان اینکه جریان سازش 
یا تفکر کنــار آمدن در موضوع فلســطین 
جــواب نــداد؛ گفت: نشســتن ســازمان 
آزادی بخش فلســطین پای میز مذاکرات 
کمپ دیوید، شرم الشــیخ و اســلو پاسخگو 
نبود. دلیل اینکه جریان ســازش نتوانست 

کاری از پیش ببرد این بود که طرف مقابل به 
میثاقش پایبند نیست؛ رژیم صهیونیستی 
تاکنون بیــش از ۴۰۰ قــرارداد، مصوبه و 

بیانیه  بین المللی را نقض کرده است.

 به برکت خون شهدای فلسطین
 از عالم جهل زادیی شده است

رئیس جمهور بیــان کرد: به راســتی چه 
چیز وجدان بشــر را بیدار کرده است؟ شک 
نکنید بر اساس آنچه در مورد وجود مقدس 
ابی عبــدالله در زیــارت اربعیــن آمده می 
توان گفت  آنچه امــروز از عالم جهل زدایی 
کرده، خون مطهر شــهدای فلســطینی و 
هزاران کودک شهید اســت تردید نکنید. 
این ســنت خداســت که عالم را بیدار کند 
امروز عالم بیدار شده اســت شرق و غرب و 
شمال وجنوب ندارد مسأله تمام عالم امروز 
فلسطین شده است؛ فلسطین صرفا دغدغه 
امت اسامی نیست و عبور کرده و به مسأله 

جهانی تبدیل شده است.
وی مطرح کــرد: معتقدیم امــروز وجدان 
های بشری بیدار شده و امت اسامی امروز 
وظیفه بسیار سنگینی دارد که این بیداری 
وجدان های بشری که به برکت خون مطهر 
شــهیدان و جهادگران عرصه تبیین ایجاد 
شــده را باید هم حفظ کند و هم ارتقا دهد و 
بدانند امروز اشرار دنیا چه بر سر عالم آورده 
است؛ تاش می کردند مجاهدان و مدافعان 
وطن را شرور معرفی کنند اما امروز بر عالم 
روشن شده که مرکزیت همه شرارت ها در 
عالــم آمریکا و برخی حکومــت های غربی 

هستند که امروز حامی رژیم اسرائیل اند.

حقوق بشر برای آمریکا 
یک حربه برای فشار آوردن به 

کشورهای اسلامی و مستقل است
رئیس جمهور بیان کرد: معتقدم اگر زمینه 
ایجاد شود، مردم کشور هایی که نمایندگان 
آنهــا در این همایش حضور دارند با لشــکر 
هایی به طرف فلســطین حرکت می کنند.

امروز امت اســامی برای دفاع از فلسطین 
آماده اســت.باید چهره آمریکا و کشور های 
حامی رژیم صهیونیســتی بر مردم خود آن 
کشــور ها وبر مردم جهان روشــن شود که 
اینها از حقوق انســان به عنــوان یک حربه 
برای فشار آوردن به کشــور های اسامی و 
کشور های مستقل استفاده  کردند و حقوق 
بشــر برای آنها یک دســت آویز شده است.

آنچه که موجب پیروزی ملت فلسطین شده 
اســت قدرت ایمان و اتکا به خداوند است. 
شاهد هستیم جریان ســازش و تفکر کنار 
آمدن جواب نداد، نشستن پای میز مذاکره 
و تــن دادن به قــرارداد هایــی مثل کمپ 
دیوید، شرم الشیخ و اسلو نتوانست کاری از 
پیش ببرد به این دلیل که طرف ها به میثاق 

و پیمان پایبند نیستند و میثاق شکنند.
از ویژگی جریان ســلطه آن است که آنها به 

پیمانشان وفادار نیستند، پیمان شکنند.

 بشریت از حکم عادلانه دادگاه 
بین المللی غزه تقدیر خواهد کرد

آیت الله رئیســی مطــرح کرد: به راســتی 

اگر کشــورهای اســامی به ندای وحدتی 
که رهبــر انقاب بارهــا فریــادز زدند که 
کشورهای اســامی در برابر دشمنان با هم 
وحدت داشته باشند، اجرا می شد، آیا رژیم 
صهیونیستی جرأت می کرد اینقدر جنایت 

کند؟
 به راستی اگر آن روز که جنایت صهیونیست 
ها در غزه آغاز شــد، تمام معادلات و روابط 
اقتصادی کشــورهای اســامی بــا رژیم 
صهیونیستی قطع می شد، آیا باز هم شاهد 
تداوم این جنایت هــا بودیم؟حتما وضعیت 
متفاوت بــود و باید کشــورهایی که روابط 
دارند نزد خداوند متعال و وجدان بشــری 
و به تاریخ جواب بدهند؛ اما به راســتی چه 
پاسخی به امت اســامی و این میزان ظلم 
هایی که انجام شــده دارند؟ حال آنکه آنها 
قــدرت بازدارندگی داشــتند ولــی از این 

قدرت استفاده نکردند.
وی با بیان اینکه امــروز ۱۰۰ روز از جریان 
غــزه مــی گــذرد و دادگاه بیــن المللی 
تشکیل شده اســت؛ گفت: صهیونیست ها 
و آمریکایی ها تاش مــی کنند این دادگاه 
از مسیر خارج شــود من به حقوقدانان این 
دادگاه پیــام می دهــم امــروز اولا در برابر 
خداوند متعال و ثانیا در برابر وجدان بشری 
و ثالثا در برابر تاریخ و آینده باید نســبت به 
این ظلمی که بر بشــریت و حقوق انســان 

رفته پاسخگو باشد.
اگر دادگاه حکــم عادلانــه ای بدهد یقین 
بدانید سربلند است آنچه بعدا اجرا می شود 
بحث دیگری است اما جهان بشریت از حکم 
عادلانه تقدیر خواهد کرد اما اگر دستشــان 
بلرزد و تحت تأثیر قــدرت آمکریکایی ها و 
غربی ها و ثروت و قدرت قرار بگیرند، بدانند 
که پاسخگو نخواهند بود. انتظار این اجاس 
و جهان بشــریت از این دادگاه، صدور حکم 

عادلانه است.
آیت الله رئیســی خاطرنشــان کــرد: هیچ 
کس با این نظــر مخالف نیســت که تداوم 
اشــغال فقط مجازات و کیفــر تجاوزگر را 
بیشــتر می کند و هرگز برای او حق مالکیت 
و مشــروعیت ایجاد نمی کنــد، اما برخی 
در محافل سیاســی زمزمه هــای دیگری 

می کنند. 
راه حل مســئله فلســطین فقــط همان 
که اســت که جمهوری اســامی ایران و 
رهبری معظم انقاب اســامی با افتخار 
بیان کرده اند؛ هر فلسطینی فارغ از دین،  
مذهب و گویــش خود یک رای داشــته 
باشد و در فرآیندی کاما دمکراتیک این 

رای را اعام کند.



 ورود پوشاک استوک کیلویی ۵ دلار!

حمله پوشاک قاچاق به بازار شب عید
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وه ۲۰ دستمزد کارگران  فقط ۳ کشور عضو گر
 را واقعاً بالا بردند

ســازمان بین المللی کار ســازمان ملل متحــد اعام کــرد در میان 
کشــورهای عضو گروه ۲۰، فقط ۳ کشور دســتمزد کارگران را همگام 

با تورم افزایش داده اند.
گــزارش جدید ســازمان بین المللی کار ســازمان ملل متحد نشــان 
می دهد که از میان کشــورهای عضو گروه ۲۰، فقط ۳ کشــور روسیه، 
چین و مکزیک دســتمزد کارگران را همگام با تورم و به صورت واقعی 

افزایش داده اند.
در گزارش این نهاد بین المللی با عنوان چشم انداز اجتماعی و اشتغال 
جهانی آمده است که روسیه و چین بیشترین افزایش واقعی دستمزدها 
را برای کارگران داشته اند و در همین دو کشــور شاهد بیشترین رشد 

بهره وری نیروی کار در میان کشورهای گروه ۲۰ بوده ایم.
سازمان ملل اعام کرده در میان دیگر کشورهای عضو گروه ۲۰، میزان 
واقعی دســتمزد کارگران کاهش یافته و بیشــترین کاهش مربوط به 

برزیل، ایتالیا، و اندونزی بوده است.
گزارش مذکور می افزاید: در سال ۲۰۲۳، نرخ واقعی دستمزد کارگران 
در بیشتر کشــورهای عضو گروه ۲۰ کاهش یافته و این دبنان معناست 

که افزایش دستمزدها کمتر از نرخ تورم بوده است.
سازمان ملل همچنین اعام کرده که نرخ رشد اقتصادی در کشورهای 
اروپایی و آسیای میانه برای سومین ســال پیاپی در سال ۲۰۲۳ نزولی 

بوده است.

 در بورس می فروشیم
 مخالفت تولیدکنندگان با عرضه طلا 

در مرکز مبادله
تولیدکنندگان در نامه ای به وزیر اقتصاد اعام کردند مرکز مبادله ارز و 

طا هنوز آماده تحویل گرفتن طای وارداتی نیست.
تولیدکنندگان در نامه ای بــه وزیر اقتصاد اعام کردنــد به علت عدم 
آمادگی مرکز مبادله ارز و طا به جهت عرضه طا به منظور تسهیل امور 
عملیاتی شرکت های تولیدی عرضه شــمش طای وارداتی طبق رویه 

قبلی در بازار بورس کالا ایران عرضه و معامله شود.
متن این نامه به شرح زیر است:

احتراماً عطــف به بخشــنامه مــورخ ۱۴۰۲/۱۰/۷ بانــک مرکزی 
جمهوری اســامی ایران مبنی بر الــزام صادر کننــدگان به فروش 
شــمش طای وارداتــی از محــل ارز صادراتی به جهــت رفع تعهد 
ارزی در مرکز مبادلات ارز و طا به اســتحضار می رســاند شیوه نامه 
عرضه طا اباغ نگردیده و مرکز مبادلــه ارز و طا آمادگی لازم جهت 
عرضه طا را ندارد لذا با توجه به این موضوع که مبلغ حاصل از عرضه 
شمشهای طای، وارداتی، ســرمایه در گردش شــرکت بوده و با در 
نظر گرفتن مشکل نقدینگی موجود برای شــرکتهای تولیدی و لزوم 
بازگشــت نقدینگی به جریــان فعالیت های عملیاتی شــرکت عماً 
جریان تأمین مالی و تداوم تولید برای شرکتها با مشکل جدی مواجه 

شده است. 

پیشنهاد می گردد با توجه به انجام معامات طا در بورس کالای ایران 
و مهیا بودن بســتر لازم برای اجرای این امر موافقت خود را برای عرضه 
شــمش طای حاصل از صادرات کالا در بورس کالای ایــران با تداوم 
روش فروش طا حاصل از صادرات مطابق رویه قبلی تا فراهم شــدن 

بستر لازم در مرکز مبادلات ارز و طا، اباغ فرمائید.
ضمناً مســتدعی اســت مقرر فرمائید مطابق درخواست این انجمن به 
شــماره ۹۹۴۸۱۴۰۳ ف مورخ ۱۴۰۲/۱۰/۱۸ نســبت به تمدید نامه 
شــماره ۱۳۵۸۱/ ۲۰۰ ص مــورخ ۱۴۰۱/۶/۲۷ با موضــوع معافیت 

واردات شمش طا از هرگونه مالیات اقدام گردد.
طی روزهــای اخیــر تولیدکنندگانی که برای تحویل شــمش طای 
وارداتی به مرکز مبادله ارز و طا مراجعه کردنــد با عدم تحویل مواجه 

شده اند و دلیل آن عدم آمادگی مرکز مبادله اعام شده است.

امسال کمتر از 800هزارتن برنج وارد شد
فسادی در واردات برنج نداشتیم

سرپرســت معاونت بازرگانی وزارت جهاد کشــاورزی درباره انحصار 
واردات برنج توسط یکی از برندهای داخلی ضمن رد این موضوع گفت: 

در حوزه واردات برنج انحصاری نبوده و فسادی رخ نداده است.

احمد خانی نوذری، سرپرست معاونت بازرگانی وزارت جهاد کشاورزی 
درباره انحصار واردات برنج توســط یکی از برندهــای داخلی ضمن رد 
این موضوع گفت: در حوزه واردات برنج انحصاری نبوده و فســادی رخ 
نداده است. وزارت جهاد کشاورزی از سال گذشته در حوزه واردات این 
محصول ارز ترجیحی نداشــته و واردات برنج با ارز نیمایی انجام شده 

است.
وی افزود: در طول یک دهه واردات سالانه برنج بین ۱.۷ تا ۱.۸ میلیون 
تن بوده است. اگر متوسط واردات یک دهه برنج محاسبه شود این عدد 

۱.۴ میلیون تن است.
وی با تاکید بر اینکه ثبت ســفارش واردات، انحصاری نبوده، ادامه داد: 
به تمام شرکت ها اجازه ثبت ســفارش داده شده و بیش از ۱۲۰ شرکت 
واردات برنج را انجام دادند. همچنین هیچ شــرکتی بیش از ۱۵ درصد 
واردات برنج نداشته و سهم هر شرکت واردکننده کمتر از این عدد بوده 

است.
وی تصریح کرد: آمار وزارت جهاد کشاورزی در تولید برنج سال گذشته 
نشــان می دهد تولید آن پایین تر از ۲ میلیون و ۳۰۰ هزار تن بوده و بر 
اســاس آمار رســمی گمرک هم یک میلیون و ۷۷۰ هزار تن برنج سال 

گذشته وارد شد.
خانی نوذری در پایان گفت: امســال تــا امروز کمتــر از ۸۰۰ هزار تن 
واردات برنج به ثبت رســیده و با توجه به مدیریت ثبت سفارش وزارت 

جهاد کشاورزی این عدد تا پایان سال زیر یک میلیون تن خواهد بود.

بازار

رییس اتحادیه طای تهران بــا بیان اینکه افزایش نرخ 
جهانی طا، نوسانات بازار ارز و تنش های منطقه علل 
افزایش قیمت طا و سکه اســت، خواستار کنترل نرخ 

ارز و تزریق سکه به بازار از سوی بانک مرکزی شد.
نــادر بذرافشــان رئیــس اتحادیــه ســازندگان و 
فروشندگان طا و جواهر تهران در مورد علل نوسانات 
بازار طا و ســکه اظهار کرد: علت عمده افزایش قیمت 
طا و سکه مربوط به نوسانات بازار جهانی طا می شود؛ 
همچنین نوسانات داخلی بازار ارز و تنش های سیاسی 
اقتصادی منطقه روی افزایش قیمت هــا در بازار طا 
و ســکه اثر خود را گذاشته اســت. در نهایت قیمت ها 
در بازار داخلی نســبت بــه کل بازار جهانــی افزایش 

بیشتری یافت به گونه ای که حباب سکه مرز 
۷ میلیون تومان را نیز رد کــرد.وی افزود: از 
اواسط هفته گذشته روند افزایشی قیمت ها 
در داخل شــروع شــد و پس از افزایش ۲۰ 
دلاری نرخ جهانی طــا، قیمت ها در داخل 

مجدد دستخوش تغییر شد.
بذرافشــان ادامه داد: بنابرایــن افزایش نرخ 

جهانی طا، نوسانات و افزایش نرخ ارز و بروز تنش های 
اقتصادی و سیاســی در منطقه از عوامل اصلی افزایش 

قیمت طا و سکه بوده است.
رئیس اتحادیه ســازندگان و فروشندگان طا و جواهر 
تهران در مورد وضعیت تقاضا نیز گفت: بعد از یک رکود 

طولانی مدت در بــازار، در روز مادر تقاضا در 
این بخش افزایــش یافت اما مجــدد تقاضا 
کاهش و بــازار دوباره رکودی شــد. در حال 
حاضر نیز هیچ گونــه التهابی از نظر تقاضا در 

بازار نداریم و روال عادی طی می شود.
وی در مــورد اینکه افزایــش قیمت ها تا چه 
زمانی ادامــه خواهد داشــت، تصریح کرد: 
تحلیل گران در ســال جدید پیش بینی می کردند که 
روند اونس جهانی افزایشــی باشــد که اگر این اتفاق 
بیفتد بازارهای داخلی تحت تأثیر این نوســانات قرار 
می گیرند. از ســویی دیگر نیز بایــد ببینیم تنش های 
سیاســی و اقتصادی در منطقه و البته نوسانات داخلی 

ارز به چه سمتی می رود.
بذرافشــان افزود: اگر بانک مرکزی قیمت ارز را کنترل 
و ســکه به بازار تزریق کند می توانــد نقش محوری در 
کاهش قیمت ها داشته باشــد. حال باید صبر کنیم تا 
ببینیــم روزهای آینــده بازارهای جهانی طــا، بازار 
داخلی ارز و وضعیت منطقه به چه ســمت و ســویی 
می رود. در حال حاضر قیمت هــر گرم طای ۱۸ عیار 
۲ میلیون و ۷۱۶ هزار تومان، طا ۲۴ عیار ۳ میلیون و 
۶۲۱ هزار و ۲۰۰ تومان، سکه امامی ۳۳ میلیون و ۸۴۵ 
هزار تومان، ســکه طرح جدید ۲۹ میلیون و ۸۲۰ هزار 
تومان، نیم ســکه ۱۸ میلیون و ۹۵۰ هزار تومان و ربع 

سکه ۱۲ میلیون و ۳۵ هزار تومان است.

رئیس سازمان توســعه تجارت از اباغ مصوبه واردات 
خودروهای برقی با پیگیری های وزارت صمت خبر داده 
و اعام کرد که ســقف قیمتی بــرای خودروهای برقی 
برداشته شده است.مهدی ضیغمی در اعام به رسانه ها 

از اباغ مصوبــه واردات خودروهای برقــی با پیگیری 
وزارت صنعــت و البته خود شــخص وزیــر خبر داد.
طبق اعام رئیس سازمان توســعه تجارت، در مصوبه 
واردات خودروهای برقی، ســقف قیمتی برداشته شده 

و ســود بازرگانی یک تا ۲۶ درصد در نظر گرفته شــده 
اســت.به گفته این مقام مســئول محدودیت واردات 
خــودروی برقی با هــر قیمتی صرفا به صــورت کلی، 
برای خودروهای آمریکایی وجــود دارد و طبق اباغیه 

هر خودرویی با هــر قیمتی منــع ورود ندارد.ضیغمی 
تاکید کرد: از ســوی دیگر طبق این مصوبه، خوروهای 
برقی می توانند به لحاظ قیمتی بســیار رقابتی باشند و 

خودروهای با کیفیت امکان ورود خواهند داشت.

طلا

و خودر

سمیه رســولی  در حالی به شــب عید و 
رونق بازار پوشــاک نزدیک می شــویم که 
مشــاهدات میدانــی بیانگر قبضه بــازار با 
کالاهای قاچاق و استوک کیلویی پنج دلار 

است!
مسؤولان ســتاد مبارزه با قاچاق کالا و ارز 
همواره تاکید دارند که توانســته اند قاچاق 
پوشاک را تا حدودی کنترل کرده و تقریباً به 
نصف برسانند اما مشاهدات میدانی از بازار 
پوشاک کشــور و البته اظهارات مقام های 
صنفی نشــان می دهد کــه هــر روز پای 
کشــورهای جدیدی به بازار پوشاک ایران 
باز می شــود و این در حالی است که واردات 
پوشــاک از ســال ۱۳۹۷ ممنوع شده و در 
آبان ماه ســال ۱۳۹۸ آخرین مجوز نشــان 
تجاری که اجازه فعالیت داشــت، منقضی 

شد.
در این بین بررســی آمارهای رسمی نشان 
می دهد که طی ســال های گذشته قاچاق 
پوشــاک در ایران از مــرز ۲ میلیارد و ۶۰۰ 
میلیــون دلار فراتر رفته بود کــه به همین 
جهت ســتاد مبارزه با قاچــاق کالا و ارز از 
ســال ۹۶ اقدام به مقابله با قاچاق پوشاک 
کرد. البتــه این طرح چند بار متوقف شــد 
اما مسوولان ســتاد مبارزه با قاچاق معتقد 
هســتند که پس از اجرای طــرح، قاچاق 

پوشاک کاهش یافته است.
در ایــن ارتبــاط حمیدرضــا دهقانی نیا 
سخنگوی ســتاد مبارزه با قاچاق کالا و ارز 
می گوید: وقتی که در سال ۹۶ طرح مبارزه 
با قاچاق پوشــاک را آغاز کردیــم، نزدیک 
به ۲.۶ میلیــارد دلار بــرآورد حجم قاچاق 
پوشــاک بود حتی خیلــی از کارخانه ها و 
عرضه کنندگان پوشاک ایرانی از دایره بازی 
و میدان عرضه خارج شده بودند. با توجه به 
اقدامات انجام شــده در این حوزه، در حال 
حاضر قاچاق پوشاک به یک میلیارد و ۱۳۹ 

میلیون دلار رسیده است.
البته فعالان صنعت پوشاک معتقد هستند 
که میزان قاچاق بیشــتر از آماری است که 
ستاد مبارزه با قاچاق اعام می کند؛ به گفته 
آنها می توان برآورد کرد که قاچاق پوشاک 
در کشــور از مرز ۳ میلیارد دلار عبور کرده 

باشــد که ۳۰ درصد از بازار پوشاک کشور را 
شامل می شود. حتی اعدادی در اندازه های 
۵ میلیــارد دلار نیز در مــورد حجم قاچاق 

پوشاک در ایران اعام می شود.
نکته دیگر آنکه طی ماه هــای اخیر قاچاق 
کالای اســتوک هم رونق گرفته است؛ این 
در حالیست که این کالاها به صورت کیلویی 
وارد می شــوند و هیچ نظارتــی روی آنان 
صورت نمی گیرد، بنابراین تــوان رقابت از 
تولیدکنندگان داخلی را بــه دلیل اینکه با 
یک دهم قیمت واقعی خریداری می شوند، 

از بین می برد.
کارشناسان معتقد هستند که بحث پوشاک 
قاچاق اغلب به صورت خرد انجام می گیرد، 
از این رو نمی توان گفت که از کدام جریان و 
مسیر وارد کشور می شود. از طرفی مجاری 
ورودی به کشــور آن قــدر زیاد اســت که 

به راحتی قابل کنترل نیستند.

معضل قاچاق پوشاک در شب عید
با توجه به وضعیت بغرنج قاچاق پوشــاک و 
نامه نگاری اتحادیه پوشــاک با رهبری، به 
تازگــی وزارت صمت اعام کرده اســت با 

هماهنگی ســتاد مرکزی مبارزه با قاچاق 
کالا، مقابلــه بــا برندهای محــرز قاچاق 
پوشاک در هفته های آینده آغاز شده و امید 
می رود این اقدام تأثیر مهمی بر بازار شــب 

عید پوشاک داشته باشد.
با این حال تولیدکنندگان پوشــاک معتقد 
هســتند که به دلیل هجمه کالای قاچاق، 
قافیه شــب عید را به قاچاقچیان این کالاها 
می بازند؛ مجید افتخاری عضو هیأت مدیره 
اتحادیه تولید و صادرات نساجی و پوشاک 
ایران با بیان اینکه شب عید بازار مهمی برای 
تولیدکنندگان اســت، می گویــد: در حال 
حاضر میزان پوشاک قاچاق در سطح عرضه 
بیش از سه میلیارد دلار، معادل بیش از ۳۰ 
درصد کل بازار پوشاک کشور، تخمین زده 
شده اســت. وضعیت تبلیغ پوشاک قاچاق 
هم به شکلی اســت که اگر همین تبلیغات 
را تولیدکننده نمایــش دهد، پلمب خواهد 

شد، اما با شبکه قاچاق برخورد نمی شود.
به گفته افتخــاری، از طرف دیگر شــاهد 
تبلیغات گسترده قاچاقچیان در شبکه های 
اجتماعی هســتیم و حتی از ســلبریتی ها، 
بازیگــران و باگرهــا هم بــرای تبلیغات 

خود اســتفاده می کنند و هیچکس با آن ها 
برخورد نمی کند. این در حالی اســت که در 
گذشته انتقال و فروش کالای قاچاق پنهانی 
انجام می شــد.وی یادآور می شود: اتحادیه 
نامه ای نوشــته تا از وزارت کشــور بخواهد 
مجوز بــرای برگــزاری راهپیمایی جلوی 
ستاد مقابله با قاچاق کالا و ارز در تاریخ ۲۵ 

بهمن را صادر کند.
افتخــاری می گویــد: صنعت پوشــاک ما 
مســتعمره بنگادش و ترکیه شــده است؛ 
در این بین حتــی بازارهــای مختلف هم 
تقسیم بندی شده و می گویند که عبدل آباد 
محل فروش کالای بنگادشی، بازار تهران 
بــرای کالای چینی، ســقز برای پوشــاک 
اروپایــی و سیســتان و بلوچســتان برای 
پوشاک پاکستانی است. از طرف دیگر بازار 
در اختیار کالای قاچاق اســتوک است که 
کیلویی پنج دلار وارد می شود و اصاً امکان 

رقابت با آن وجود ندارد. 
بازارهای مختلف هم تقســیم بندی شده و 
می گویند که عبدل آباد محل فروش کالای 
بنگادشی، بازار تهران برای کالای چینی، 
ســقز برای پوشــاک اروپایی و سیستان و 

بلوچستان برای پوشاک پاکستانی است.
عضو هیأت مدیره اتحادیه تولید و صادرات 
نســاجی و پوشــاک ایران با بیــان اینکه 
متولی برخورد با قاچاق هم همه هســتند 
و هیچکس نیســت، تاکید می کند: ســتاد 
مقابله با قاچــاق کالا و ارز، معاونت عمومی 
وزارت صمــت و دفتــر صنایع نســاجی و 
پوشاک وزارت صمت از جمله متولیان این 
حوزه هســتند و همه هم می گویند نیروی 
انتظامی سر کار نمی آید. اتحادیه جلساتی 
با نیــروی انتظامی هــم داشــته، اما آن ها 
می گویند که فقط اگر انبــار کالای قاچاق 
پیدا کردید گزارش دهیــد، چرا که برخورد 
در ســطح عرضه با کالای قاچاق امنیت را 
به هم می ریزد. به نظر می رســد قاچاقچی 

امنیت دارد، اما تولیدکننده ندارد.
به گفته وی، از طرف دیگــر این ظرفیت در 
قانون نظام صنفی وجــود دارد که در حوزه 
برخورد بــا کالای قاچاق از ســوی معاونت 
نظارت و بازرسی انجام شود، اما شاهدیم به 
جای استفاده از این ظرفیت ها اخیراً سفیر 
بنگادش به اتاق اصناف ایران رفت و گفت 
که ایــن ظرفیت وجــود دارد که بنگادش 

پوشاک نیمه آماده به ایران صادر کند.
گفتنی اســت، در حــال حاضــر در حوزه 
صنعت پوشــاک حداقل ۱۲۰ هــزار واحد 
صنفی تولیدی ثبت شــده که ایــن آمار به 
غیر از مجموعه واحدهای مشــاغل خانگی 
و مزون هایــی اســت کــه توســط وزارت 
ارشاد دارای مجوز هســتند. حداقل ۲۸۰ 
هــزار واحد صنفــی توزیعی نیــز در حوزه 
پوشاک فعال است که این آمار نیز به غیر از 
فروشگاه های فعال در حوزه فضای مجازی 

و بعضاً بدون مجوز است.
در حال حاضر ۱۰۰۰ واحد صنعتی تولیدی 
در حوزه پوشاک در کشــور فعال است. در 
این تعداد واحد صنعتــی- تولیدی به عاوه 
۱۰۰ هزار واحد صنفی-تولیدی مابین ۷۰۰ 
هزار تا یک میلیون نفر اشــتغال دارند که با 
احتساب اشتغال در حوزه توزیع، حدود دو 
تا ۲.۵ میلیون نفر )آمار ثبت شــده رسمی 
واحدهای رسمی( در صنعت پوشاک کشور 

مشغول به کار هستند.

عوامل گرانی طلا و سکه اعلام شد

وهای برقی ابلاغ مصوبه واردات خودر

قائم مقام وزیر جهاد کشاورزی:

پیگیر رفع تعهد ارزی محصولات کشاورزی هستیم
خریدار  قائم مقام وزیر جهاد کشــاورزی 
گفت: وزارت جهاد کشــاورزی در مســاله 
ارزی  ســپاری  پیمــان  و  ارزی  تعهــد 
محصولات کشــاورزی، اختیاری ندارد اما 
پیگیر این هســتیم که برون سپاری ارزی از 

محصولات کشاورزی برداشته شود.
علیرضا پیمــان پاک در هفتمین جلســه 
بررسی مشــکات صنایع بخش کشاورزی 
که در اتاق بازرگانی تهران برگزار شد اظهار 
کرد: تمام تاشــمان را طی ایــن چند ماه 
کردیم که در این مدت در جهاد کشــاورزی 
بیشــترین ارتبــاط را با فعــالان اقتصادی 
و تشــکل ها در صــادرات و واردات بخش 
کشاورزی داشــته باشیم و ســعی کردیم 
مشکات را بشنویم و تا جایی که در ساختار 
وزارت جهاد بوده پیگیــری و موانع را حل 

کنیم.
وی افزود: یکی از مهمترین اقداماتی که در 
وزارت جهاد کشاورزی انجام شد، چارچوب 
دادن به واردات در مرحلــه اول بود. حجم 
قابل توجهی از کالاهای اساســی توســط 
وزارت جهاد وارد کشــور می شــود و باید 
بتوانیم  راندمان را بالا ببریم و صرفه جویی 
ارزی داشته باشیم. از طرفی به تولیدکننده 

نیز آسیبی وارد نشود.
قائم مقام وزیر جهاد کشــاورزی ادامه داد: 
در بحث تنوع مبــادی وارداتــی اقداماتی 
امســال صورت گرفته اســت. با همکاری 
بیشــتر تجاری با کشــورهای اورســیا در 
حوزه کالاهای اساسی ســهم واردات از این 

کشورها افزایش یافت.
وی تصریــح کــرد: اســتفاده از ظرفیــت 
کشورهای همسایه و کشــورهای نزدیک 
برای برخی اقام کشاورزی از دیگر اقدامات 
امسال بود. در ســال جاری با بحران کنجاله 
ســویا مواجه بودیم که بخشی از نیاز کشور 
از هند تامین شــد و رضایــت زنجیره های 
تولید را نیــز دربرداشــت.وی همچنین به 
پیگیری مشــکات صادرات کیوی به هند، 
رجیستری برخی از محصولات کشاورزی و 

مسائل دامپزشکی در روسیه نیز اشاره کرد.
پیمان پاک در ادامه بــه موضوع تعهد ارزی 
نیز اشاره کرد و گفت: این یک قانون مصوب 
مجلس اســت و وزارت جهاد کشاورزی در 
مســاله تعهد ارزی و پیمان ســپاری ارزی 
محصولات کشــاورزی اختیاری ندارد. اما 
پیگیر این هســتیم که برون سپاری ارزی 
از محصولات کشــاورزی برداشــته شود. 

اگر برگشت ارز را تســهیل کنیم، اظهارات 
واقعی تر می شود  و صادرات توسعه می یابد.

به گفته وی صــادرات موضوعــی بوده که 
کمتر در بخش کشاورزی به آن توجه شده، 
ولی پیگیر هستیم که بتوانیم افزایش جدی 
در رشد صادرات بخش کشــاورزی داشته 
باشــیم. وی همچنین در بخش دیگری از 
صحبت هایش به مشکاتی که انجمن های 
صنایع غذایی در خصوص ســامانه بازارگاه، 
پیمان سپاری، قیمت گندم، ارز ترجیحی، 
تهاتر و...  مطرح کردنــد، پرداخت و گفت: 
بازارگاه یک سیستم نظم دهی است و تاش 
شــده که توزیع شفاف شــود. البته سامانه 

مشــکاتی هم دارد که در تاش هســتیم 
مرتفع شــود. قطعا خروج از سامانه بازارگاه 

مشکات بیشتری به همراه دارد.

حل مشکل کنجاله سویا
پیمان پاک عنوان کرد: مشــکات کنجاله 
سویا حل شده و این کالا در حال برگشت به 

قیمت واقعی خودش است.
 وی همچنیــن افزود: در خصــوص پیمان 
ســپاری ارزی نیز باید با مرکز پژوهش های 
مجلس و کمیسیون کشــاورزی جلساتی 
برگزار و ایــن موضوع در قالــب یک اقدام 
مشترک جمع بندی شود.این مقام مسئول 
در وزارت جهاد کشاورزی تصریح کرد: تهاتر 
باعث شد که بتوانیم محصولات را با سرعت 
بیشتر و قیمت کمتری به کشور وارد کنیم و 
اکنون دوباره امکان تهاتر نفت برای واردات 

کلیه کالاهای اساسی فراهم شده است.
قائم مقام وزیر جهادکشاورزی همچنین به 
قیمت گندم نیز اشــاره کرد و گفت: قیمت 
گندم باید واقعی باشد. نظر دولت هم همین 
اســت و قیمت گذاری برای گنــدم نیز در 
راستای ایجاد انگیزه برای کشاورزان است 
ولی این قیمت باید به نحوی باشد که تعادل 

بــازار را حفظ کند. شــورای قیمت گذاری 
باید در این خصــوص تصمیم گیری کند و 
همــه ذی النغعان نیز باید بــه کمک دولت 
بیایند و در نهایت تصمیمی گرفته شود که 

منافع مردم را در بر داشته باشد.

در بحث ورود موقت خلا قانونی داریم
وی همچنیــن افــزود: ایده تبدیل شــدن 
ایران به هــاب غــات را مطــرح کردیم. 
همچنین درحوزه ورود موقت نیز کشــور 
ما پتانســیل های زیادی دارد. البته قوانین 
دســت و پاگیــر و نهادهای متعــددی در 
این بیــن وجــود دارد کــه چالش هایی را 
برای بحث ورود موقت ایجاد کرده اســت.

پتانسیل کشــور در این بخش بیش از ۱۰ 
میلیارد دلار اســت.  البته معاون اول رئیس 
جمهور در حال بررســی موضوع هســتند، 
ولی به طور کل می توان گفــت خا قانونی 
در بحــث ورود موقت داریــم. پیمان پاک 
همچنین به ارز ترجیحی نیز اشــاره کرد و 
گفت: ارز ۲۸ هــزار و ۵۰۰ تومانی تا پایان 
ســال وجود دارد. ســهمیه ارزی ما نیز تا 
پایان ســال برقرار اســت. ولی باید دید چه 

تصمیماتی در بودجه گرفته می شود.
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رییس سازمان ثبت احوال مطرح کرد
سه  کارکرد مرکز رصد جمعیت کشور

رییس سازمان ثبت احوال کشــور به کارکردهای مرکز رصد جمعیت 
با رویکرد ارائه آمار لحظه ای از تحولات جمعیتی اشــاره کرد و گفت: در 
۹ ماهه امسال استان تهران دارای بیشــترین و سمنان دارای کمترین 

میزان ولادت بودند.
هاشم کارگر با تشریح اهداف و برنامه های مرکز رصد جمعیتی کشور، 
مصورســازی تحولات جمعیتی و تحلیــل داده با اســتفاده از آخرین 
روش های انتشــار اطاعات را مهمترین رویکرد این مرکز عنوان کرد 
و گفت: اطاعات جامع جمعیتی توســط ثبت احوال به دســتگاه های 

اجرایی ارایه می شود.
وی با تاکید بر اینکه مرکز رصد جمعیت کشــور در ســاماندهی رصد و 
نظارت بر مدیریت جمعیت و برای هم افزایی دســتگاه ها و اثربخشــی 
فعالیت ها در حوزه جمعیت حائز اهمیت است، افزود: در این مرکز سعی 
می شود با بررسی تحولات جمعیتی و تحلیل داده و با استفاده از آخرین 
روش های انتشار اطاعات جامع اقدام کرده تا سیاست گذاران و برنامه 

ریزان حوزه جمعیتی بتوانند از اطاعات آن بهره مند شوند.
کارگر با اشاره به نیاز به مرکز رصد جمعیت کشور و اطاعات ذی قیمت 
در این خصوص در سازمان ثبت احوال کشور گفت: حضور متخصصان 
امر نســبت به ارائه راه حل های عملی و علمی در حفظ ســاختار جوان 
جمعیت کشور و برنامه ریزی و چاره اندیشی در این خصوص از اهداف 

راه اندازی مرکز رصد کشور در این سازمان بوده است.
وی ادامــه داد: برای ایجاد مرکز رصد جمعیت کشــور ســازمان ثبت 
احــوال، از ظرفیت های موجــود در پایگاه اطاعات جمعیت کشــور 

استفاده می شود.
رییس سازمان ثبت احوال کشــور اعام کرد: براساس آمار مرکز رصد 
جمعیت کشور در این سازمان از ابتدای فروردین تا پایان آذر ماه امسال 
۷۹۸ هزار و ۵۵۰ ولادت در کشور به ثبت رسیده است که استان تهران 
رکوردار میزان ولادت ها بود.کارگر افزود: در ۹ ماهه امســال ۷۹۸ هزار 
و ۵۵۰ ولادت در کشور به ثبت رسیده است بیشترین میزان ولادت ها 
مربوط به اســتان تهران با ۹۹ هزار و ۶۳۳ نوزاد و کمترین آن مربوط به 

استان سمنان با ۵ هزار و ۲۰۱ نوزاد بود.

بیشترین تعداد ولادت ها در ۹ ماهه امسال مربوط به فرزند 
دوم است

وی ادامه داد: اســاس گزارش مرکز رصد جمعیت کشور سازمان ثبت 
احوال در ۹ ماهه سال ۱۴۰۲ بیشــترین تعداد ولادت ها با ۲۹۶ هزار و 
۸۸۶ نوزاد مربوط به فرزند دوم بود که ســهم تعداد ولادت ها بر حسب 
مرتبه تولــد ۳۶.۴ درصد مربوط به فرزنــد اول، ۳۸.۹ درصد مربوط به 
فرزند دوم، ۱۷.۶ درصــد مربوط به فرزند ســوم، ۵.۱ درصد مربوط به 

فرزند چهارم و ۲ درصد مربوط به فرزند پنجم است.
کارگر گفت: همچنین ولادت ۲۹ هزار و ۷۲۸ چندقلو از ابتدای امسال 
تا پایان آذر در کشور به ثبت رسیده است که استان های تهران، خراسان 
رضوی و خوزستان بیشــترین تعداد چند قلوزایی را به خود اختصاص 
داده اند که ۲۸ هزار و ۱۴۸ دوقلو، ۱۵۰۶ ســه قلــو، ۶۴ چهار قلو و ۱۰ 

رویداد پنج قلو بوده است.
در گــزارش ثبت احوال تاکید شــده اســت کــه حــدود ۷.۳ درصد 
ولادت های ثبت شده در ۹ ماهه ســال ۱۴۰۲ مربوطه به چند قلوزایی 
بوده است و استان های تهران با ۴۳۱۸ رویداد، خراسان رضوی با ۲۶۲۲ 
رویداد و خوزستان با ۲۳۵۱ رویداد بیشترین تعداد چند قلوزایی را در 

کشور به خود اختصاص داده اند.

مدیرعامل سازمان تأمین اجتماعی اعلام کرد
پوشش ۱۰۰ درصدی هزینه خدمات درمانی 

بیماران اتیسم در بخش دولتی
مدیرعامل ســازمان تأمین اجتماعی با اشــاره به دســتور معاون اول 
رئیس جمهور در زمینه توسعه پوشش بیمه ای خدمات درمانی بیماران 
صعب العاج به ویژه بیماران اتیســم گفت: در مورد بیماری های خاص 
به شکل الکترونیکی، بســتر ورودی را فراهم و همه بیماران را نشان دار 
کرده ایم و در دو ماه گذشــته این موضوع ســرعت و قوت بیشتری پیدا 
کرده تا بتوانیم از طریق وب گاه الکترونیکی تمامــی خدمات را به این 
افراد ارائه کنیم.میرهاشم موســوی در نشست »مسیر امید هم خواهی 
اتیسم« که در محل انجمن اتیسم ایران برگزار شد، افزود: همچنین بر 
اساس مصوبه شورای عالی بیمه، در مورد خدمات بیماران صعب العاج 
۱۰۰ درصد تعرفه های دولتی و ۸۰ درصد تعرفه بخش خصوصی هم از 
طریق صندوق بیماران صعب العاج پرداخت می شود. این اقدام بسیار 
مهمی است که در دولت مردمی ســیزدهم رقم خورد و بخشی از آن در 

خدمت بیماران اتیسم قرار گرفته است.

در این نشســت که با حضور محمدمهدی ناصحی مدیرعامل سازمان 
بیمه ســامت ایران، ســیدحمید جمال الدینی سرپرســت معاونت 
حقوقی و امور مجلس وزارت بهداشــت، معصومه هداوندخانی رئیس 
اداره بیماران خاص وزارت بهداشت، ســرهنگ محمدی معاون فاوای 
پلیس پیشگیری فراجا و سعیده صالح غفاری مدیرعامل انجمن اتیسم 
ایران و جمعی از کارشناسان  برگزار شد، میرهاشم موسوی مدیرعامل 
ســازمان تأمین اجتماعی خدمــات درمانی را مهم تریــن خدمت این 
سازمان معرفی کرد و گفت: خوشبختانه در جامعه تغییر نگرشی اتفاق 
افتاده تا بیماران اتیســم بتوانند زندگی بهتــری را تجربه کنند. برای 
این زندگی بهتر البته همه دســتگاه های مرتبط، به ویژه سازمان های 
بیمه گر وظیفه دارند در کنار هم و با همکاری و همراهی، فعالیت کنند 

تا بتوانند در مواقع نیاز، خدمات حداکثری به نیازمندان ارائه کنند.
مدیرعامل سازمان تأمین اجتماعی افزود: معاون اول رئیس جمهور به 
ســازمان تأمین اجتماعی دســتور داده اند هر کاری که می توانید برای 
ارائه خدمات به بیماران اتیسم انجام دهید و خوشبختانه انجمن اتیسم 
هم بسیار پیگیر و دغدغه مند است و موارد مطرح شده را از سازمان های 
بیمه گر در جلسات متعدد پیگیری می کند که این نشانه ای از دغدغه و 
هم خواهی این عزیزان است که می خواهند مشکات بیماران اتیسمی 
را در چارچوب قوانین و با کمک نهادهای بیمه ای حل کنند. امیدواریم 
در همه حوزه هــای درمانی، به ویــژه بیماران خــاص و صعب العاح و 
علی الخصوص بیماران اتیسم، شــرایط خوبی را با همکاری و همراهی 
حداکثری در بخش های مختلف حکمرانی و ســازمان های مردم نهادِ 
مرتبط رقم بزنیم و به همان نقطه ای که مقــام معظم رهبری فرمودند 
برســیم که عزیزان بیمار، به جــز رنج بیماری، رنج دیگــری را تحمل 
نکنند.وی ادامه داد: سال ۱۴۰۰ بحث بیماران اتیسمی به شکل خاص 
و جدی در شــورای عالی بیمه مطرح شــد و برای اولین بار بخشــی از 
خدمات مورد نیاز این عزیزان، در توسعه خدمات بیمه ای مورد تصویب 
قرار گرفت. از همان ســال به بعد همه در حال تاش هستند تا خدماتی 

که باید ارائه شود تسهیل و عمق بخشی شود. 

دیوار

خریدار  یک قاضی دادســرای رسیدگی 
به جرایم رایانه ای گفت: هک یک ســکو به 
دلیل طرفداران زیادی که دارد بسیار دیده 
و رسانه ای شــد اما این اتفاق در حوزه های 
دیگر هم اعم از نهادهای عمومی و دولتی و 

خصوصی رخ داده است.
امیــن تویســرکانی بازپرس دادســرای 
رســیدگی بــه جرایــم رایانــه ای، درباره 
ضرورت حفظ اطاعات شــخصی مردم در 
فضای مجازی، گفت: قانون جرایم رایانه ای 
مصوب ۸۸  اســت و قانــون در آن زمان در 
حالی تصویب شــده کــه فضــای رایانه و 
فناوری های هوشمند بســیار محدودتر در 
زندگی ما وارد شده بود. در سال ۸۸ گوشی 
هوشمند محدود بود یا اصا وجود نداشت و 
پیام رسان ها و سکوها )پلتفرم ها( به صورت 
امروزی وجود نداشــتند و حوزه های مالی 
مانند امروز جنبه الکترونیــک پیدا نکرده 
بود؛ لذا با مقتضیات امــروز ما، قانون جرایم 
رایانــه ای فاصله زیــادی دارد؛ هر چند این 
قانون، قانون بســیار خوبی است ولی امروز 
که تمام زندگی ما متاثــر از فضای رایانه ای 

است، حتما این قانون کمبودهایی دارد.
این عضو کمیته تخصصی آســیب شناسی 
قوانین و مقررات زمینه ساز افزایش ورودی 
پرونده هــای قضایــی و ارائــه راهکارهای 
پیشگیرانه افزود: در حوزه حفاظت و صیانت 
از حریم خصوصی اشــخاص یــا اطاعات 
شــخصی و خصوصی افراد، قوانینی در این 
زمینــه داریم ولی نوک پیــکان این قوانین 
بیشتر به طرف بزهکار است و طرف افرادی 
که حافظ و امین این اطاعــات و داده های 
بزرگ کــه اهمیت زیــادی پیــدا کردند، 
نیســت.  ما  در حوزه قوانینی که تکلیف ساز 
بــرای مراجع مختلــف اعــم از خصوصی 
و دولتی باشــد و هم قوانینــی که ضمانت 
اجراهای کیفــری و حقوقــی در خصوص 
این اشخاص داشته باشــد با فقدان روبه رو 
هســتیم یا اگر قوانینی هم داریم، بســیار 

ضعیف است.

جرایم رایانه ای بزه دیده های فراوانی 
در سطح ملی دارد

تویســرکانی با بیــان اینکه متاســفانه در 
یکی دو سال اخیر  در کشــورمان با حوادث 
مختلفی در خصــوص نفوذ، دسترســی و 
شــنود و تخریب اطاعات و داده های مردم 
نزد مراجع مختلف اعــم از دولتی و عمومی 
و خصوصی مواجه شــدیم، گفت: هک یک 
ســکو به دلیل طرفداران زیــادی که دارد 
بسیار دیده  و رسانه ای شــد اما این اتفاق در 
حوزه های دیگر هم اعم از  نهادهای عمومی 
و دولتــی و خصوصی رخ داده اســت. ما در 
محاکم  برای مقابله با ایــن پدیده مجرمانه 
دســتمان کوتاه اســت زیرا اکثر بزهکاران 
این موارد یا شناســایی نمی شــوند و یا اگر 
شناسایی شوند، قابلیت دسترسی به آنها را 
نداریم. آنها اکثرا از طریق سرورهای خارج از 
کشور این کار را انجام  می دهند و عما امکان 
اینکه ما ایــن مجرمان را شناســایی کنیم، 
وجود ندارد و یا در مواردی هم که شناسایی 
می شوند قابلیت دستیابی به آنها را نداریم؛ 
لذا با پدیده ای روبرو هستیم که بزه دیده های 
فراوانی در ســطح  ملــی دارد و از آن طرف 
دسترسی به مجرمان این حوزه وجود ندارد 
و از ســوی دیگر در این زمینه قانون مدون، 

متقن و سخت گیرانه ای وجود ندارد.

قانون جرایم رایانه ای نیازمند 
بازبینی است

وی درباره بازنگری قانــون جرایم رایانه ای 
گفت: از ســال ۹۶ به این نتیجه رسیدیم که  
قانون جرایــم رایانه ای با توجــه به افزایش 
چشــمگیر جرایم این حوزه و گســترده تر 
شدن آن نیازمند بازبینی است و  به صورت 
جدی پژوهشــگاه قــوه قضاییه در ســال 
گذشــته متنی را تهیه کرد و آن متن خیلی 
از کمبودهــا در این حوزه را پوشــش داده 
است.  یکی از آن اصاحات، ایجاد مسئولیت 
و تکالیف برای متصرفان داده های شخصی 
شــهروندان  در بخش های مختلف اســت. 
کســی که بــه داده هــای شــخصی افراد 
دسترســی دارد،  باید تکالیفی را انجام دهد 
و عدم انجام آن تکالیــف صرف نظر از اینکه 
منجر به یک پدیــده مجرمانه شــود، باید 
مسئولیت ترک فعل را برعهده داشته باشد. 
در اصاحیه قانون جرایــم رایانه ای که در 
پژوهشــگاه قوه قضاییه تهیه شده و مراحل 
پایانی آن  در معاونت حقوقــی قوه قضاییه  
در جریان اســت و آماده ارســال به دولت 
اســت؛ به این موارد  توجه جدی شده است 
و جرم انگاری خــاص و ایجاد تکالیف خاص 
برای ارایه دهندگان خدمــات رایانه ای که 
شامل بســیاری از حوزه ها مثل پیام رسان 
ها، سکوها، خدمات دولتی و... است، در نظر 
گرفته شده و عدم  رعایت این تکالیف باعث 

مسئولیت کیفری و حقوقی می شود.

مهمترین جرم بین جرایم رایانه ای 
»کلاهبرداری رایانه ای« است

بازپرس دادســرای جرایم رایانه ای گفت: 
مهمتریــن جرمی که در دادســرای جرایم 
رایانه ای مورد رســیدگی واقع می شــود، 
»کاهبــرداری رایانــه ای«  یــا همــان 
تحصیل مال به صــورت غیرمجاز از طریق 
سامانه های رایانه ای است که نزدیک به ۸۰ 
درصد جرایم ما این جرم اســت. جرم بعدی 
که رخ می دهد و اتفاقا پرونده این ســکو از 
همین نوع جرم اســت، جرم »دسترســی 
غیرمجاز« است و جالب اینکه مجازات این  
جرم یکســال حبس تعزیری اســت یعنی 
مجازات مرتکب اصلی حبس یا جزای نقدی 
است؛ لذا تناسبی بین جرم و مجازات وجود 
ندارد زیرا جرایم صرفا جنبه رایانه ای ندارد 
بلکه باعث ایجاد عدم امنیت و عدم آرامش 

روانی در جامعه می شــود و در لایحه جدید 
سعی شده این تناسب به صورت بهتری رخ 
دهد. در لایحه جدید برای انواع ســکوها و 
ارایه دهندگان خدمات رایانه ای که داده ها 
و اطاعات شخصی مردم را در اختیار دارند، 
تکالیفی جهــت حفظ و صیانــت و امنیت 
داده ها پیش بینی شــده که عدم انجام این 
تکالیف و ترک فعل مدیــران آنها منجر به 

مسئولیت کیفری خواهد بود.
وی افزود: ســکوها موارد امنیتــی را کامل 
و جامع رعایــت نمی کنند و بزهــکاران از 
حفره های امنیتی اســتفاده می کنند و به 
صــورت غیرمجاز به داده ها و ســامانه های 

شهروندان دسترسی پیدا می کنند.

امکان نفوذ و  بزه دیدگی در فضای 
مجازی بیشتر از فضای واقعی است

تویســرکانی دربــاره صیانــت از اطاعات 
مردم در فضــای مجازی گفــت: راهکاری 
برای حفاظت از اطاعات مــردم در فضای 
مجازی وجود نــدارد زیرا این حــوزه  قابل 
پیش بینی نیســت. اینکه با قاطعیت تمام 
به شــهروندان بگوییم این اقدامات را  انجام 
دهید تا اطاعاتتان محفــوظ بماند، بحث 
فنی اســت. باید این  واقعیت را بپذیریم که 
با فضایی روبرو هستیم که بسیار خطرناک 
است.  فضای مجازی، فضایی است که امکان 
نفوذ و  بزه دیدگی اش  بیشتر از فضای واقعی 
است.  ما حتی با اصاح قانون هم، هیچ وقت 
نمی توانیم صدرصد به شهروندان  بگوییم به 
فان سکو اطمینان کنند. افراد این واقعیت 
را بپذیرنــد  همانقدر که فضــای رایانه ای 
زندگی را آســان کــرده، همانقــدر خطر 
بزه دیدگی ما را افزایش داده است.  همیشه 
بحث نفوذ و هک مطرح نیست و در بسیاری 
از این پلتفرم هــا اعم از داخلــی و خارجی 
مخصوصا خارجی نفــوذ رخ نمی دهد، بلکه 
مشــکل و خطر دیگــر تحلیل داد و ســتد 

داده های ماست.

امروز یکی از ارزشمندترین 
پدیده های مالی در دنیا، داده های 

اشخاص است
تویســرکانی ادامــه داد: امــروز یکــی  از 
ارزشــمندترین پدیده های مالــی در دنیا، 
داده های اشخاص است و بسیاری از شرکت 
ها و ســکوها حاضرند رقم های ســنگینی 

بدهند تــا داده های بزرگ بدســت بیاورند 
و بدین ترتیب بدون اطــاع ما اطاعاتمان 
مورد خریــد و فروش قرار می گیــرد؛ لذا ما 
باید به این نکته واقف باشــیم اگر اطاعاتی 
داریم کــه به عنــوان یک راز اســت،  هیچ 
وقت نمی توانیم در فضای مجازی مطمئن 
باشیم افشــا یا انتشــار آن اتفاق نمی افتد. 
هم هکرها بــا آخرین دســتاوردها منتظر 
ما هستند و هم بســیاری از ارایه دهندگان 
خدمات که ما به آنها اطمینــان می کنیم، 
مخصوصا کســانی  که به صــورت رایگان 
به ما خدمــات ارایه می دهند. کســانی که  
بصــورت رایگان خدمــات رایانــه ای ارایه 
می دهند بسیاری از مواقع خودشان را محق 
به اســتفاده یا انتقال داده های شخصی ما 
می دانند؛ درصورتی که خاف قانون اســت  
زیرا قانون تجــارت الکترونیک این اجازه را 
نمی دهد اما آنها به خودشــان این اجازه را 
می دهند در قبال خدمات رایانه ای که ارایه 
می دهند، از اطاعات شخصی و داده های ما 

سوءاستفاده کنند.

بسیاری از مردم ما بزه دیده جرایم 
رمزارز شدند

این عضو کمیتــه تخصصی برای آســیب 
شناســی قوانین و مقــررات زمینه ســاز 
افزایش ورودی پرونده هــای قضایی و ارایه 
راهکارهــای پیشــگیرانه  دربــاره جرایم 
مربوط به رمزارزها گفت: رمز ارزها پدیده ای 
هستند که  در سه ســال اخیر به شدت نظام 
عدالت کیفری ما را متاثر کــرده و پلیس و 
دستگاه قضایی به شدت درگیرش شده اند 
زیرا حجم انبوهی از پرونده ها در دســتگاه 
قضایی  مربوط به دعــاوی  مرتبط با رمزارز 
است.  بســیاری از مردم ما بزه دیده جرایم 

رمزارز شده اند.
وی افــزود: جرایــم مختلفــی در حــوزه 
رمزارزها رخ می دهد اعــم از کاهبرداری 
رایانه ای، دسترسی غیرمجاز، کاهبرداری 
ســنتی و اخال در نظام اقتصادی کشــور، 
پولشــویی. متاســفانه مردم کشــور ما با 
کمترین اطاعات، دارایی هــای زیادی  را 
وارد این حوزه کرده اند. با توجه به تبلیغاتی 
که در این زمینه صورت می گیرد و نوسانات 
بسیار بالای رمزارزها بعضا با هیاهوهایی که 
شکل می گیرد مردم فکر می کنند این حوزه 
پرســودترین حوزه ســرمایه گذاری است. 

به گونه ای تبلیغ می شــود که دنیا به سمت 
رمزارز می رود و الزاما مــا باید دارایی مان را 
تبدیل به رمــزارز کنیم تــا از غافله جهانی 
عقب نیفتیم؛ هرچند در عمل در چند سال 
اخیر درصد بســیار بالایی از مردم در حوزه 
رمرزارز مالباخته شدند و افراد بسیار کمی 
در این زمینه ســود کردند. در حوزه رمزارز 
ها چند خطر جدی  اســت یکی اینکه بازار 

رمزارز نوسانات چشمگیری دارد.

در حوزه رمزارز، جرم یابی بسیار 
سخت است 

تویســرکانی ادامه داد: در حــوزه رمزارز، 
جرم یابی بســیار ســخت اســت و در اکثر 
مواقع غیرممکن است زیرا در حوزه رمزارز 
با شبکه ای بنام زنجیره بلوکی )باک چین( 
روبرو هستیم که اشخاص در آن ناشناسند و 
بدون اینکه نظارت متمرکزی در این حوزه 
داشته باشیم، بزهکاران از این حوزه استفاده 
می کنند و  به صورت کاما ناشناس فعالیت 

مجرمانه را انجام  می دهند.

احتمال شناسایی بزهکاران مرتبط با 
رمزارز وجود ندارد

این قاضی دادســرای جرایم رایانه ای افزود: 
در نظام عدالت کیفری در تمام دنیا، احتمال 
شناســایی بزهکاران مرتبط با رمزارز وجود 
نــدارد و در بســیاری از پرونده هایی که در 
این حوزه تشکیل می شــود طرف مالباخته 
شده و مطمئن هســتیم جرم رخ داده اما به 
هیچ وجه  امکان شناسایی متهم را نداریم؛ 
لذا حــوزه خطرناکــی اســت. در آخرین 
آیین نامــه مصوب هیات دولــت هم که در 
زمینه رمــزارز تصویب  شــده صراحتا ذکر 
شده که حوزه های مبادلات رمزارز مشمول 
ضمانت و حمایت دولتی و بانکی نیست زیرا 
امکانش نیست و دولت ها نظارت قاطعی در 
حوزه رمزارز ندارند که از آنها مطالبه گری، 

حمایت و ضمانت کنیم. 
وی افزود: خطر دیگر این است که این حوزه 
بســیار فنی و دارای پیچیدگی اســت ولی 
افراد با کمترین دانــش و مهارت و اطاع به 
آن ورود پیدا می کننــد. اکثر افراد با معرفی 
و تشــویق یک  ســری از گروه های فضای 
مجازی به ایــن حوزه وارد شــده اند و اکثرا 
هم در فضای مجازی بــا تبلیغات هدفمند،  
افراد  را به سمت یک رمزارز  خاص که غالبا 
بصورت حبــاب وار قیمتش بــالا می رود، 
هدایت می کنند؛ در نتیجه اقلیت سودجو، 
سود اصلی را کســب می کنند و پس از آن 
به یکباره قیمت رمزارز ســقوط می کند  و 
اکثریت مطلق مردم، تمام اموالشــان را از 
دست می دهند.این نوع از پرونده ها یکی از 
پرونده های شایع و بســیار مهمی است که 
در دســتگاه قضایی جریان دارد؛ البته  انواع 
و اقســام ترفندها را دارد و ما با پرونده هایی 
با چند هــزار یا چند ده هزار شــاکی مواجه 
هستیم که  در بســیاری از آنها یا به نتیجه 
نمی رسیم یا متهم قابل شناسایی نیست یا 
حتی  اگر متهم در  دســترس باشــد امکان 
اســترداد اموال قربانیان و جبران خسارات 

آنها میسر نیست.
تویســرکانی در پایان درباره آمــار مربوط 
بــه  تعــداد پرونده های هک تلفــن همراه 
اشخاص عادی، اپلیکیشــن ها و سکوهای 
مهم همچنین ســرقت و کاهبرداری های 

اینترنتی اظهار بی اطاعی کرد.

خریدار  فرمانــده کل انتظامی کشــور 
از دســتگیری عامان حادثه  تروریســتیِ 
راسک خبر داد و گفت: ۴ عاملِ اصلی حادثه  
راســک در عملیاتی غافلگیرانه زنده و سالم 
دستگیر شدند و همچنین تعدادی ساح و 
تجهیزات برای اجرای ترور و مبالغی ارز نیز 

از جنایتکاران کشف و ضبط شد.
 ســردار احمدرضــا رادان فرمانــده کل 
انتظامی کشور با اشــاره به عملیاتِ بزرگ 
و گســترده  مبارزه بــا تروریســمِ فراجا از 

دستگیری عامان حادثه  راسک خبر داد.
وی گفت: ۴ عامل اصلی و دخیل در حادثه 
تروریســتیِ راســک که در شــب حادثه 
حضور داشــتند و موجب شهادت چند تن 
از کارکنان پلیس شــدند، دستگیر شدند.
ســردار رادان در ادامه به تشــریح آخرین 
اقدامــات واحدهــای عمل کننــده فراجا 
در مبارزه با تروریســم پرداخــت و افزود: 
پس از حادثه یِ راســک این قول را به ملت 
عزیز ایــران دادم کــه انتقامــی جانکاه از 

تروریســت ها خواهیم گرفت و شایســته 
است اعام نمایم که واحدهای عمل کننده 
پلیس در مبارزه با تروریســم طی چند روز 
گذشــته به توفیقات قابل توجهی دســت 

یافتند.
به گفته رییس پلیس کشور، ۴ عاملِ اصلی 
حادثه ی راســک را در عملیاتی غافلگیرانه 
زنده و ســالم دســتگیر کردیم که موجب 
شوک و ضربه یِ روانی به گروهک ِ معاند شد. 
آنها تصور می کردند که از رصدِ اطاعاتیِ ما 

خارج شــده اند. همچنین تعدادی ساح و 
تجهیزات برای اجرای تــرور و مبالغی ارز از 

جنایتکاران کشف و ضبط گردید.
سردار رادان با بیان اینکه به رده های مرتبط 
در فراجا اباغ شد تا مســتندات بافاصله و 
با تکمیل تحقیقات در اختیار افکار عمومی 
قرار گیرد،  افــزود: به اطاعــاتِ خوبی در 
خصوص دستگیریِ ســایرِ عوامل و آمرانِ 
حادثه یِ راســک رســیده ایم و ریشــه یِ 
تروریســم را بــاذِن الله خواهیم ســوزاند.

براســاس گزارش پایگاه خبری پلیس، روز 
گذشته سخنگو و معاون اجتماعی فراجا نیز 
در یاداشتی در خصوص نوع و نحوه پیگیری 
و برخورد با عوامل تروریستی حادثه راسک 
نوشــت:» رفتار پلیس در خصــوص وقایع 
گذشته نشان از آن دارد که شاید شناسایی، 
دســتگیری و مجازات متعدیــان به جان 
کارکنان خدوم فراجا، زمان بر باشد و مدتی 
طول بکشــد اما بی پاســخ و بی کیفر باقی 

نمی ماند.

رئیس ســازمان غذا و دارو با اشــاره به توان داخلی در 
تامین نیازهای ســامت کشــور و لــزوم حمایت از 
شــرکت های دانش بنیان، در عین حال از رونمایی از 

یک رادیودارو موثر در درمان سرطان خبر داد.
 دکتر ســید حیــدر محمــدی در افتتاحیــه دومین 
نمایشــگاه محصــولات دانش بنیان حوزه غــذا، دارو 
و تجهیزات پزشــکی که در محل مصلی تهران برگزار 
شــد، گفت: بخش زیادی از محصولات شــرکت های 
دانش بنیان در این نمایشــگاه برای اولین بار رونمایی 

می شود.
وی افزود: امسال »ســامت بنیان۲« در حالی شروع 
می شــود که رشــد بیــش از ۱۰۰ درصــدی حضور 
شــرکت های دانش بنیان را نسبت به ســال گذشته 
داشتیم و امســال حدود ۲۰۰ شــرکت دانش بنیان 

حاضر در نمایشــگاه داریم. تعداد شرکت ها 
نشان از تمایل و رشد دانش بنیان در سامت 
دارد. شرکت های دانش بنیان به عنوان یک 
ارزش افــزوزه در کشــور تلقی می شــوند و 
مسیر اقتصاد کشــور به جهت حمایت از این 
شــرکت ها اســت؛ زیرا با بهره وری بالا خلق 

ثروت می کنند.
محمدی ادامه داد: امســال در کنار شرکت های دانش 
بنیان، رونمایــی از ۲۰ محصول جدیــد دانش بنیان 
داریم. مسیر رشد شــرکت های دانش بنیان پر افتخار 

است.
وی افزود: در ســال ۱۴۰۱ حــدود ۲۱ درصد داروها 
ارزبری بالای یک میلیون دلار داشــتند که ۱۰ درصد 
آنها بالای ۳ میلیون دلار بودند. هرچه به سمت توسعه 

دانش بنیان هــا برویم، عمق تولید بیشــتر 
شــده و هزینه تمام شــده کمتر می شود و 
سیاست ما حمایت از دانش بنیان ها است تا 

عمق تولید افزایش یابد.
وی افــزود: قبل از انقــاب ۲۰ درصد از نیاز 
کشور را شرکت های داخلی تولید می کردند 
و ۸۰ درصد یــا واردات بود یا شــرکت های 
چند ملیتی تولید می کردند؛ ولی امروز ۹۹ درصد نیاز 

دارویی در کشور خودمان تولید می شود.
رئیس ســازمان غــذا و دارو گفت: امــروز از داروهای 
خوبی رونمایی می شود که به عنوان مثال برای درمان 
ســرطان وارد بازار شــدند و داروی دیگر از آنزیم های 
مورد نیاز بود که یک شرکت در دنیا داشت ولی امروز در 
خاک ایران این محصول دانش بنیان رونمایی می شود. 

امروز شــاهد رونمایی از یک رادیودارو هستیم که در 
درمان سرطان موثر است.

وی تاکید کرد: باید دانشــگاه را به صنعت وصل کنیم. 
حدود ۱۲ هزار دانشــجوی داروســازی داریم که باید 
به صنعت متصل شــوند و با پارک هــای علم و فناوری 
دانشگاه ها این مهم رخ داد. ان شاءالله با حمایت دولت 
شاهد رشد و توسعه فناوری در کشور باشیم و به زودی 
جشــن خودکفایی کامل در حوزه ســامت را داشته 

باشیم.
رئیس ســازمان غذا و دارو در پایان تاکید کرد: در این 
نمایشــگاه از ۱۱ قطعه تجهیزات و ملزومات پزشکی و 
همچنین ۱۲ دارو رونمایی می شود که یک مورد از این 
داروها، داروی سنتی است. در مجموع از ۲۳ قلم دارو و 

تجهیزات پزشکی در این نمایشگاه رونمایی می شود.

و دار

ویی کشور  تولید داخلی ۹۹ درصد نیاز دار

دستگیری ۴ عامل اصلی حادثه  راسک 
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بزرگداشتی برای پدر موسیقی نوین ایران
آئین بزرگداشــت علینقی وزیری )پدر موسیقی نوین ایران( جمعه ۲۹ 
دی ماه، ساعت ۱۸ در ســالن آمفی تئاتر فرهنگســرای اندیشه برگزار 

می شود.
 این مراسم با حضور نادر مشایخی، میاد کیایی، علیرضا میرعلینقی و 
بهنام موحدان، از موسیقیدانان و پژوهشگران موسیقی همراه است که 
پیرامون جایگاه، اندیشــه، آثار و خدمات فرهنگی و علمی و اجتماعی 

علینقی وزیری، به ایراد سخنرانی خواهند پرداخت. 
ســخنرانی تنی چند از مقامات فرهنگی کشور و تکنوازی سنتور سوده 
آقامائی، اجرای ارکســتر وزیری به سرپرســتی، تنظیــم و تکنوازی 
ویلن فرشــید فرهمند و اجرای برخی از مارش هــا و اپرت ها و قطعات 
موسیقایی اســتاد وزیری، از دیگر بخش های این رویداد است. پخش 
گوشــه هایی از مســتند کلنل بــه کارگردانــی و تهیه کنندگی بهنام 
موحدان نیز از دیگر برنامه های مراســم بزرگداشت پدر موسیقی نوین 

ایران است.
علینقی وزیری )۹ مهر ۱۲۶۵ - ۱۸ شهریور ۱۳۵۸( که به کلنل وزیری 
نیز مشهور است، موسیقیدان ایرانی و از پیشــگامان آهنگسازی برای 
اجرای ارکستری موســیقی ایرانی بود. او به جهت تأثیرات عمده ای که 
بر موسیقی سنتی ایران گذاشت، از جمله ایجاد روشی برای نت نویسی 

و شیوه ی تدوین ردیف شهرت دارد.

هادی کاظمی و عباس جمشیدی فر در شه سوار
فیلم  سینمایی »شه سوار« به نویســندگی و کارگردانی حسین نمازی 
روزهای پایانــی مراحل فنی خــود را برای حضور در چهــل و دومین 

جشنواره بین المللی فیلم فجر پشت سر می گذارد.
در »شه ســوار« عباس جمشــیدی فر و هادی کاظمی در کنار مهرداد 
صدیقیان و الناز حبیبــی نقش آفرینی می کنند. به زودی ترکیب کامل 

بازیگران اصلی این فیلم سینمایی رسانه ای خواهد شد.
تدوین »شه ســوار« را میثم مولایی و صداگذاری آن را آرش قاســمی 
برعهده دارد. همچنین فردین خلعتبری موســیقی این فیلم سینمایی 

را می سازد.
داستان »شه سوار« طی ســه شــبانه روز و در یک مراسم عروسی رخ 

می دهد. 
این فیلم سینمایی محصول بنیاد سینمایی فارابی است که با مشارکت 

بخش خصوصی تولید شده است. 

سایرعوامل فیلم سینمایی »شه سوار« عبارتند از: تهیه کننده اجرایی: 
سعید عطایان، مشاور تهیه کننده: ســعید خانی، مجری طرح و مدیر 
تولید: پیمان حجازی، مدیرفیلمبرداری: مســعود سامی،  فیلمبردار: 
حامد اوتادی، طراح گریم: امید گلــزاده، طراح صحنه: وحید زارع مند، 
طراح لبــاس: فاطمه صفــری زاده، مدیــر صدابرداری: امیر عاشــق 
حســینی، جلوه های بصری: امیــر ولیخانی، اصاح رنــگ و نور: نیما 
دبیرزاده، برنامه ریز: مسعود میمی، دستیار اول کارگردان: سعید بیات، 
منشی صحنه: حمیرا نعمت اله، جانشــین مدیر تولید: شهرام شاهرخ، 
مدیر تدارکات: محســن قراخانلو، مدیر مالی: داود رواقی، تصویربردار 

پشت صحنه: شیما رییسی، عکاس: ریحانه زنگنه.

در هفتاد و چهارمین دوره انجام می شود
تجلیل برلیناله از ادگار رایتس فیلمساز آلمانی 

با دوربین جشنواره
ادگار رایتس کارگــردان »وطن« دوربین برلینالــه ۲۰۲۴ را دریافت 

می کند.
 به نقل از هالیوود ریپورتر، ادگار رایتس فیلمســاز ۹۱ ســاله که بیشتر 
برای سه گانه حماســی»وطن« یا »Heimat« شــناخته می شود که 
درباره زندگی یک خانواده آلمانی از دهه ۱۸۴۰ تا ۲۰۰۰ است، دوربین 

برلیناله امسال را می گیرد.
رایتــس در هفتاد و چهارمیــن جشــنواره برلینالــه در ۲۲ فوریه )۳ 
اســفند( این جایزه را که به »شــخصیت ها و مؤسســاتی که ســهم 
ویژه ای در فیلم سازی داشته اند و جشنواره احســاس ارتباط نزدیکی 
با آنها کرده اند« اهدا می شــود، دریافت خواهد کرد. آخرین اثر رایتس 
»ســاعت فیلم -۲۳« به کارگردانی مشــترک با یورگه آدولف خارج از 
بخش رقابتی به عنوان بخشــی از برنامه ویژه جشــنواره برلین نمایش 

داده می شود.
رایتس که از تاثیرگذارترین و مهم ترین کارگردانان آلمانی به حســاب 
می آید، بیشتر با سه فیلم »وطن« که سال های ۱۹۸۴، ۱۹۹۲ و ۲۰۰۴ 
ساخته شدند، شــناخته می شــود. این فیلم ها هم به عنوان فیلم بلند 
و هم به عنوان ســریال تلویزیونی ارایه شــدند. فیلم یک قــرن و نیم از 
تاریخ آلمان را از طریق زندگی ســیمونز، یک خانواده خیالی از منطقه 
»هونســروک« در راینلند جایی که رایتس در آن بزرگ شــده است، 

نشان می دهد.
کارگردان این فیلــم را در ۲ اثر دنباله ای دیگر بســط داد که شــامل 
بخش های »میهن: زنان« در سال ۲۰۰۶ است که از صحنه های حذف 
شده قبلی برای تمرکز بر شــخصیت های زن حماسه استفاده می کند 
و در فیلم پیش درآمد »خانــه از خانه: تاریخ نگاری یــک دیدگاه« در 
سال ۲۰۱۳ به ۲ برادر سیمون می پردازد که در دهه ۱۸۴۰ از آلمان به 
برزیل مهاجرت کردند. این ۵ فیلم که در ۳۲ قســمت تقسیم شده اند با 

هم بیش از ۵۹ ساعت را دربرگرفته اند.
رایتس از نویســندگان و امضاکنندگان اصلی »مانیفست اوبرهاوزن« 
در سال ۱۹۶۲ بود: دعوتی به اسلحه برای جنبش جدید سینمای آلمان 

که موجب تولد سینمای مولف آلمان در دوره پساجنگ شد.
مارتیه رایسن بک مدیر اجرایی برلیناله از ادگار رایتس به عنوان یکی از 
تاثیرگذارترین فیلمسازان نسل خود یاد کرد و گفت: او اثری خلق کرده 
است که برای همیشه نقطه عطفی در تاریخ ســینما باقی خواهد ماند. 
رایتس در ۹۱ سالگی هنوز مایل است از ما سوال کند که ما کی هستیم 
و از کجا آمده ایم. او در جدیدترین فیلمش با عنوان »ساعت فیلم -۲۳« 
موفق شــد ایده خانه - هم به عنوان مکانی واقعی و هم به عنوان مکانی 
خیالی برای اشتیاق - را به سینما منتقل کند. ما خوشحال هستیم که 
از فیلم جدید او در جشنواره استقبال و از او با این جایزه شایسته تجلیل 

می کنیم.
رایتس دوربیــن برلیناله را به جوایز متعدد پیشــین خود می افزاید که 
جوایز چندگانه فیلــم آلمان، مانند جایزه بهتریــن فیلم برای »خانه از 
خانه« در ســال ۲۰۱۴، یک جایزه بفتا در ســال ۱۹۸۶ برای بهترین 
ســریال تلویزیونی خارجی برای »وطن ۱« و جایزه بهترین فیلم بلند 
اول جشــنواره فیلم ونیز در ســال ۱۹۶۷ برای »میز عشق« را شامل 
می شــود. رایتس در طول فعالیت طولانی مدت خود، بیش از ۵۰ فیلم 

بلند، مستند و تلویزیونی کارگردانی کرده است.

قاب

خریدار  کارگردان انیمیشــن سینمایی 
»مســافری از گانورا« به ارائــه توضیحاتی 

درباره این انیمیشن پرداخت.
»مســافری از گانورا« به کارگردانی احمد 
علمــدار این روزهــا بر پرده سینماســت، 
فیلمی که در گیشه بالغ بر ۴ میلیارد تومان 
فروخته است. احمد علمدار اما برای روایت 
این فیلم به ســراغ یک قهرمــان متفاوت 
رفته اســت، قصه های »مسافری از گانورا« 
را ســهیل پیش می برد، نوجوان معلولی که 
به کمک دوستانش سعی در عبور از بحران 
ها دارد.ایــن فیلم در کنار ایــن موضوع به 
مســایل دیگری همچــون لــزوم توجه به 
محیط زیســت، توجه به دانشمندان هسته 
ای، خودکفایی ملی، مهاجران افغانســتانی 
و... هــم پرداخته اســت که همیــن تعدد 
موضوعات باعث شــده اســت بخشــی از 
مسائل مطرح شــده در این فیلم به صورت 

کامل پیش روی مخاطبان قرار نگیرد.
با سید احمد علمدار درباره این انیمیشن به 

گفت وگو نشستیم که در ادامه می خوانید.

»مســافری از گانــورا« ایده ها و 
خرده داستان های مختلفی دارد، این 
جرقه اولیه کدام ایده بود و داســتان 

حول کدام محور بسط پیدا کرد؟
ایده اولیــه ما درباره رابطه مــادر و فرزندی 
بود که فرزند دچار معلولیت جســمی بود و 
به دلیل حرف هایی که به صــورت اتفاقی از 
زبان مادرش شنیده بود، او را مقصر وضعیت 
جسمی خود می دانست. این اتفاقی واقعی 
بود که ما شنیدیم و می دانستیم این فرزند 
ســال ها با مادر خود قهر کرده و با او صحبت 
نمی کند.شــنیدن این روایــت جرقه اولیه 
شکل گیری این داستان بود. هر چند اتفاقی 
واقعــی خیلی غم انگیــز هم بود امــا آن را 
تبدیل به یک درام کردیم و براســاس همان 
هم سناریویی را نوشــتیم. بخشی از روایت 
ناظر به مشــکات معلولان است اما بخش 
عمده تر آن مربوط بــه روابط درون خانواده 
و ارتباط نســل های گذشــته با نسل های 
امروز اســت.رابطه ای که به دلیل ســرعت 
رشد تکنولوژی شــاهد افزایش گسست در 
آن هســتیم. اگر بخواهیم یک پیام محوری 
را در فیلم پررنگ کنیم، همین طرح ســوال 
درباره چگونگی رفع شــکاف است. پاسخی 
هم که به آن داده می شود، فداکاری و عشق 
اســت. یک نگاه تمثیلی هم به این مضامین 

در داستان داشته ایم.

چرا در فرآیند طراحی این کاراکتر 
معلــول و جزییاتی ماننــد ترددش 
در فضای شــهری، هیچ اشاره ای به 

مشکلات این قشر نداشتید؟
ما تاش کردیم بیشــتر به موضوعاتی اشاره 
داشته باشیم که احساس می کردیم پیش تر 
کمتر به آن ها پرداخته شــده اســت. نکاتی 
مانند مســیر تردد معلولان و کم کاری هاش 
شــهرداری در ایــن زمینــه، کــه پیش تر 
دیگرانی هم نســبت به آن نقدهایی به فیلم 
وارد کرده اند، مســائلی است که تقریبا همه 
از آن آگاهیم. ما در واقع می خواســتیم روی 
توانمندی این فرد بــرای غلبه بر معلولیت و 

ناتوانی هایش تمرکز کنیم.

حس نمی کنید مخاطب معلولی که 
به تماشــای فیلم می نشیند، از منظر 
عدم توجه به این قبیل مشــکلات، 

دچار تناقض نسبت به فیلم می شود؟
ما در جشنواره اصفهان چنین بازخوردی را 
گرفتیم. گروهی از کودکان معلول را دعوت 
کردیم تا به تماشــای فیلم بنشینند و خیلی 
هم از فیلم خوش شــان آمد و بــا آن ارتباط 
برقرار کردند.فرد بزرگســالی که همراه این 
کودکان بود اما دچار این ســوال شــده بود 
که این معلــول کارهایی را انجــام می دهد 
که با معلولیتش جور نیســت! برخی از نکات 
مدنظر او را بعدهــا در فیلم هم اصاح کردیم 
اما هدف مان این بود که بگوییم می توان برای 
یک معلول چنیــن توانایی هایــی را در نظر 
گرفت.شــخصیت اصلی ما دچــار معلولیت 
است و آرزویش راه رفتن است. حتی قراری 
که با آن موجود فضایی می گذارد، مربوط به 
توان راه رفتن می شــود. ما تعمدا در داستان 
توانمندی هایی را برای ایــن کاراکتر در نظر 
گرفتیم کــه حتی شــاید آدم هــای عادی 
هم از توان شــان خارج باشــد.حرف ما این 
بود که اگــر این معلول، توانایــی راه رفتن را 
به دســت بیاورد، نیازها و خواســته هایش 
متوقف نمی شود و همچنان توانمندی های 
بیشتری را می خواهد. خواسته های انسان ها 
متوقف شــدنی نیســت. ما مدام بــه دنبال 
توانمندی های بیشــتر و بهتر هستیم. پیام 

فیلم را هم در پایان تغییر دادیم...

چرا تغییر دادید؟
یکــی از دلایلش تذکر همان فــرد همراه با 
کودکان معلول بود. در پایان داستان وقتی 
شخصیت اصلی می خواهد آن لباس خاص 
را پس بدهد، می گوید اگر دست یک انسان 

نامناســب بیفتد، ممکن است اتفاقات بدی 
را رقــم بزند. ما ایــن موضــوع را در روایت 
تغییر دادیم و در نســخه فعلی می بینید که 
او می گوید دیگر نیــازی به این لباس ندارم. 
این تغییر دردســرهای زیادی هم برای مان 

داشت...

چه دردسرهایی داشت؟
بالاخره نیاز بــه دوبله مجــدد و کات های 
متفاوت بود. از طرف دیگر هم بعد از اعمال 
این تغییر باید مجدد بــرای دریافت پروانه 
نمایش اقدام می کردیم. به واســطه همان 
یک بازخورد، احســاس می کنیم توانستیم 

پیام خود را بهتر به مخاطب منتقل کنیم.

سهیل و ســتار به عنوان دو کاراکتر 
اصلی روایــت به گونــه ای انتخاب 
شــده اند که انگار زخم خورده جنگ 
هســتند. ایده خاصی پشــت این 

طراحی داشتید؟
داستان »ســتار« هم اقتباس شــده از یک 
داســتان واقعی اســت. اتفاقا آن کاراکتر را 
به همین دلیــل به داســتان اضافه کردیم. 
فرد مهاجری بود که برای مــا کار می کرد و 
حوالی ســال ۹۴ بود که داستان زندگی اش 
را برای مان تعریف کــرد. دقیقا همین اتفاق 
برای او افتاده بود. یعنی مادرش براثر جنگ 
فوت شده و او به ایران مهاجرت کرده بود. او 

هم مدام در ذهن خودش به فکر انتقام بود.
ما شخصیت ستار را از همین کاراکتر واقعی 
اقتباس کردیم و در قالب آن به مشــکات 
مهاجران و حتی به صورت عام تر قومیت ها 
در داســتان پرداختیــم. خیلــی از ما این 
مشــکات را واقعا درک نمی کنیم. بالاخره 
منطقــه خاورمیانه منطقــه جنگ خیزی 
اســت. خوشــبختانه کشــور ما امروز در 
آرامش اســت اما ما هم تجربه های تلخی را 
پشت سر گذاشــته ایم. به همین دلیل لازم 
اســت درباره این موارد برای کودکان خود 
صحبت کنیم. کودک ایرانــی مانند برخی 
کودکان آمریکایی و اروپایی نیست که هیچ 

تجربه ای از سایه جنگ نداشته باشد.

یعنی مشخصا قصد داشتید بخشی از 
تبعات جنگ را برای کودکان به تصویر 
دربیاورید؛ فکر می کنید چقدر موفق 
بوده اید؟ مشخصا بچه ها چقدر متوجه 

این بعد از داستان شما می شوند؟
تا حدی دوست داشــتیم کودکان هم با این 
فضا و مضمون آشــنا شــوند اما نه به صورت 
مستقیم. خیلی زیرپوســتی به این موضوع 
پرداختیــم. بالاخــره جنگ اتفاقــی تلخ و 
وحشــتناک اســت و نمی خواســتیم ذهن 
کودکان را به صــورت مســتقیم درگیر آن 
کنیم. بیشتر ســعی کردیم وجوه مثبت این 
جریان مانند مقاومت و ایستادگی را به تصویر 
درآوریم. در عیــن اینکه جنــگ را واقعتی 

می دانیم که نمی توان آن را نادیده گرفت.

کمی بیشتر درباره کاراکتر »ستار« 
صحبت کنیم. یک کودک افغانستانی 
که به نظرم هــم در گرافیک چهره و 
هم در قصه هایی که درباره اش مطرح 
می شود، مخاطب کودک خیلی واضح 
متوجه هویت او نمی شود. حتی سهیل 
دیالوگی در فیلم خطاب به امید دارد 
که می گوید »تو چه کار به ملیت ستار 
داری؟« اصــراری داشــتید که این 

کاراکتر هویت مشخص نداشته باشد؟
بخشــی از اتفاقــات دربــاره طراحی این 
کاراکتر در فرآیند نظــارت کیفی رخ داد. ما 
از ابتدا اشاره های مستقیمی به ملیت ستار 
در داســتان داشــتیم. در همان ســکانس 
مربوط به دیالوگی که اشاره کردید، قبل تر 
اشاره های مستقیمی به ملیت ستار داشتیم 
که با نظر برخی دوستان مسئول اصاحات، 
این بخش ها حذف شــد. در نســخه فعلی 
شاید کودکان به صورت مســتقیم متوجه 
هویت او نشوند اما در نســخه اولیه در چند 

نوبت این اشاره مستقیم وجود داشت.

ما حتی براساس نظر دوســتان ناظر، برخی 
دیالوگ هــای فیلــم را هــم دوبلــه مجدد 
کردیم. نظــر ناظران این بود کــه با توجه به 
کل کل میــان دو شــخصیت ســتار و امید، 
بهتر اســت که هویت آن ها خیلــی پررنگ 
نشــود. از طرف دیگــر هم اشــاره کردم که 
هدف اصلی ما از طراحــی این کاراکتر، صرفا 
مربوط به افغانســتانی ها نبود و اساسا همه 
مهاجران را مدنظر داشــتیم.حتی در بالغ بر 
۹۰ درصــد فیلم، ســتار لهجــه خاصی هم 
ندارد و عین همه مــا صحبت می کند. درباره 
ایــن موضوعــات گفت وگوهای بســیاری 
داشــتیم. نمی خواســتیم به ایــن کاراکتر 
برچســب خاصی بزنیم. می خواستیم حتی 
اگر مهاجــران هم خودشــان را در این فیلم 
دیدند، از تماشــای آن احساس غرور داشته 
باشند نه اینکه مانند کلیشه های مرسوم در 
سینما، آن ها را افراد تحقیرشده نشان دهیم. 
ستار هم یکی از قهرمانان داستان ماست که 
حضور تأثیرگذاری هم در روند اتفاقات دارد.

اگر فرض را بر این بگذاریم که فیلم قرار 
است اکران بین المللی هم داشته باشد، 
فکر می کنید مخاطب خارجی، متوجه 

مهاجر بودن این کاراکتر می شود؟
در نســخه بین المللی می توانیم تغییراتی 
ایجاد کنیم. حتی این پیش فرض را داشتیم 
که اگر به طور مثال قرار است فیلم در چین 
اکران شــود، چه تغییراتی باید در دوبله آن 
بدهیم که ایــن حس به مخاطــب منتقل 
شود. حتی می توان ملیت این کاراکتر را هم 
متناسب با کشور محل اکران، تغییر دهیم. 

به این موارد هم فکر کرده ایم.

به همین دلیل هــم طراحی چهره 
ســتار چندان تفاوتی با کاراکترهای 

دیگر ندارد؟
ما نمی خواســتیم چهــره او تفاوت عجیب 
و غریبی با کاراکترهای دیگر داشــته باشد. 
به همیــن دلیــل در میان ترکیــب چهره  
افغانستانی ها هم سراغ قوم هزاره رفتیم که 
خیلی شبیه ما ایرانی ها هستند. کمی سعی 
کردیم ترکیب چشم های ستار را به هزاره ها 
نزدیک کنیم اما در عین حال می خواستیم 
فانتزی و زیبایی کاراکترهای انیمیشنی را 
هم در طراحی لحاظ کنیم. فکر می کنم در 
قیاس با انیمیشن های دیگر، می توانم بگویم 
کاراکترهای این انیمیشــن، تــا حدودی 
بامزه و دوست داشــتنی شــده اند. زیبایی 

کاراکترها برای مان بسیار حائز اهمیت بود.

در طراحی کل کل هــا و اختلافات 
میان کاراکتر ســتار و امید صرفا به 
یک کشمکش بچگانه نظر داشتید یا 
به چالش هــا و اختلافات موجود میان 
جامعه امروز و مهاجران افغانســتانی 

هم نیم نگاهی داشته اید؟
اگر دقت کرده باشید، در یکی از سکانس ها 
وقتی کاراکتر امید دیر به خانه باز می گردد، 
پدرش بــه او می گویــد »تو باز هــم با این 
پســره مهاجر بیرون بــودی؟« این یکی از 
کدگذاری هــای ما در فیلــم ناظر به همین 
نکته بود. حتی در دیالــوگ اولیه فیلم، پدر 
می گوید »پســره افغانی« که آن را اصاح 
کردیم. تاش کردیم حساسیت ها را تا حد 

امکان کم کنیم، اما به آن اشاره داشته ایم.
حتی می خواســتیم این واقعیت را نشــان 
دهیم که ایــن بزرگ ترها هســتند که این 
جنس اختافات را به ذهــن بچه ها منتقل 
می کنند. بچه ها واقعا ذهن پاک و ســاده ای 
دارند. اگر بزرگ تری پیدا شــود و دشمنی 
با کســی را در ذهن یک بچــه ، تزریق کند، 
آن بچه چه واکنشی می تواند داشته باشد؟ 
به نوعی مخاطب ما در ایــن بخش، بیش از 

کودکان بزرگ ترها هستند.

 بدنه اصلی داســتان »مسافری از 
گانــورا« مربوط به تقابــل زمینی ها 
و فضایی هــا می شــود؛ در طراحی 
این بخش از داســتان چقدر وام دار 

نمونه های خارجی بودید؟
خیلی تاش کردیم تــا جایی که می توانیم 
از نمونه هــای خارجــی اســتفاده نکنیم. 
نمی خواستیم داســتان فیلم کپی برداری 
باشد. کمااینکه اکثر داســتان های روایت 
شــده در فیلم هــای خارجی بــا محوریت 
فضایی ها، شــباهت های بســیاری هم به 
یکدیگــر داشــتند. از طرف دیگــر آنقدر 
می توان درباره این موضــوع خیال پردازی 
کرد که به نظر می رســد بی نهایت داستان 
درباره فضایی هــا می توان متصــور بود. از 
گونه های مختلف این موجــودات فضایی 
گرفته تــا داســتان ها و موقعیت هایی که 

می توان برای آن ها طراحی کرد.
ما تاش کردیــم، روایت مــان معطوف به 
سیاره ای باشد که شــباهت هایی به زمین 
داشته اســت. از همین زاویه تاش کردیم 
آنچه در زمین در حال رقم خوردن اســت را 
در سیاره ای دیگر تصور کنیم. گویی سیاره 
گانورا، نمودی از آینده زمین است. ابتدا هم 

حساسیت هایی روی این نگاه وجود داشت.

چه حساسیت هایی وجود داشت؟
بالاخــره از منظر نگاه فرهنگــی برخی این 
شباهت را دوست نداشتند. حساسیت های 
عجیبی روی این موضوع وجود داشت اما ما 
دوست داشــتیم وارد چنین فضایی شویم. 
یکی از ســوالات از ابتدا این بــود که چرا ما 
این ژانر را انتخاب کردیم؟ ما می دانســتیم 
برای روایت یک داســتان خیالی، باید وارد 
چنین فضایی شــویم.اگر ســهیل را وارد 
چنین چالش های تخیلی ای کردیم، به این 
دلیل بود که نمی خواستیم خروجی کار یک 
فیلم معمولی درباره مشکات یک پسربچه 
معلول شود. اگر می خواستیم چنان فیلمی 
بسازیم، احتمالا باید به همان مسائل مربوط 
به پیاده روهــا و معابــر می پرداختیم. ما اما 
اصرار داشــتیم از این فضاها فاصله بگیریم 
و به فضای ذهنی ســهیل نزدیک شــویم. 
دوست داشــتیم نیمه پر لیوان را که مربوط 
به توانمندی های انسان ها می شود به تصویر 
درآوریم تا به خصوص بچه ها یاد بگیرند که 

به توانایی های خود اتکا کنند و جلو بروند.
شــخصیت  فضایی ما در ایــن فرآیند تنها 
نقش کاتالیزور یا سرعت دهنده دارد. حتی 
به این مورد که در تمام تعقیب و گریزها در 
فیلم، هیچ خبری از پلیس نیســت هم فکر 
کرده بودیم. می خواستیم یک جهان کاما 
فانتزی خلق کنیم تا نشان دهیم اگر بچه ها 
بتوانند از محدودیت های ذهنی خود عبور 

کنند، چه کارها که می توانند انجام دهند.

فکر نمی کنید »مسافری از گانورا« 
دچار تعدد مضامین و ســوژه ها شده 
اســت؛ از مصائب مهاجران و محیط 
زیست گرفته تا دانشمندان هسته ای 
و تولید ملی. چه اصراری بود که به همه 

این موضوعات بپردازید؟
شــاید یکی از دلایلش این بود که احساس 
می کردیم اگر بخواهیم تمــام فیلم را حول 
یک موضــوع جلو ببریــم، ناگزیــر باید به 
محتوای آن آب می بســتیم! البته منکر این 
نیستیم که شاید می شــد یکی دو موضوع 
را کنار گذاشــت اما به دلیــل همین تعدد 
موضوعات مجبور شــدیم برخی اطاعات 
علمی را از روایت کم کنیم. در روایت اولیه، 
کاراکتر سهیل خیلی دغدغه ها و اطاعات 

عملی بیشتری داشت.

خب از آن طرف احســاس نکردید 
اینگونه تراکم موضــوع در یک فیلم 

موجب الکن ماندن آن ها می شود؟
بله این موضــوع را قبول داریــم. حتی اگر 
امکان اصاح مجدد روایت فیلم را داشــته 
باشیم، شــاید برخی از این موضوعات را به 
نفع موضوعات دیگــر کم رنگ تر کنیم. این 
جزو اشکالاتی است که آن را می پذیریم. ما 
نباید در برابر انتقــادات مقاومت کنیم چرا 
که قصد داریم ســراغ کارهای بعدی برویم 
و این مســیر را ادامه دهیم. به همین دلیل 

معتقدیم مدام باید کار فعلــی خود را آنالیز 
و بررسی کنیم تا ایرادات آن مشخص شود. 
باید نقاط ضعف خود را هم قبول کنیم.این 
انیمیشــن تجربه اول ما بود و باید در ادامه 
کمبودهای خود را جبــران کنیم. در عین 
اینکه می دانیم برای همین کار، افراد بسیار 
زحمت کشــیده اند و از همه آن ها تشــکر 
می کنم. معتقــدم این انیمیشــن به دلیل 
محتوایی که دارد، محکوم به دیده شــدن 
اســت. به خصوص از طــرف بچه هایی که 
مخاطب پیام های این فیلم می توانند باشند. 
ما می خواهیم به مرحله ای برسیم که حتی 
بتوانیم در بازارهای بین المللی رقابت کنیم.

یکی از ایده هــای نمادین در فیلم، 
پوسترهای اتاق ســهیل است که در 
ابتدا شــاهد ترکیبی از پوسترهای 
سوپراســتارهای هالیــوودی روی 
دیوار اتاقش هستیم و در آخر ناگهان 
جای  ایرانی،  دانشمندان  پوسترهای 
آن هــا را می گیرد. در طــول روایت 
نشانه ای مبنی بر وقوع چنین تحولی 
در نگاه این کاراکتر نمی بینیم، آیا این 
مسئله هم به حذفیاتی که به آن اشاره 

کردید مربوط می شود؟
بله. اساســا ایده پوســترهای فیلم ابتدا با 
تمرکز بر دانشــمندی خارجی بــود که به 
دلیل استفاده از ویلچر خیلی معروف است. 
ما در اســتفاده از این نماد، دچار اشتباهات 
محاســباتی شــده بودیم و به همین دلیل 
مجبور به حذف آن شــدیم. ســهیل ابتدا 
همین شــخصیت علمی را به عنــوان الگو 
برای خود انتخــاب کرده بود و به واســطه 
اتفاقاتی کــه می افتد، دانشــمندان ایرانی 
را جایگزیــن او می کند.چــون بخش اول 
حذف شده، احتمالا این تغییر را به درستی 
مخاطب متوجه نمی شــود. سهیل درواقع 
در میان این دوگانه قــرار دارد که آیا باید به 
سمت دانشمندان و چهره های علمی برود، 
یا ابرقهرمان های هالیوودی؟  ســرانجام هم 
دست به انتخاب درســت می زند. به واسطه 
آن حذفیــات برخــی از ایــن نقصان ها در 
نسخه نهایی وجود دارد که آن را می پذیریم 

و باید در کارهای بعدی آن را اصاح کنیم.

و  گانــورا«  از  »مســافری   
حذفیــات ممیــزان/ بدآمــوزی یا 

خیال پردازی های کودکانه؟
در ابتدای گفت وگو اشاره ای به ایده شکاف 
نســل ها داشــتید. از این منظر احســاس 
نمی کنید برخی جزییات در ترســیم روابط 
فرزندان و والدین در فیلم، صورت بدآموزی 
پیــدا کرده اســت؟  به خصــوص در زمینه 
مســائلی مانند دیر به خانه آمــدن بچه ها و 
یا کل کل های بیــش از اندازه کاراکتر اصلی 
با مادرش.این نقد از ســوی دیگران نسبت 
به انیمیشــن های دیگر هم مطرح شــده 
و دربــاره کار ما هــم این نــکات را مطرح 
کرده اند اما بایــد این داســتان ها را از نگاه 
کودکان دید. بله ما هــم اگر از نگاه خودمان 
و نســبت به زندگی واقعی بخواهیم قضاوت 
کنیم، چنین اتفاقی درباره با تأخیر به خانه 
بازگشــتن یک کودک، منطقی نیست اما 
این یک داســتان کودکانه اســت. بالاخره 
بخشی از داســتان ما در قالب ماجراجویی 
این بچه ها روایت می شود و ما نمی توانستیم 
آن را نادیده بگیریــم.در عین حال این نکته 
هم درست اســت که پدران و مادران ایرانی 
ماحظــات خیلی زیادی در ایــن زمینه ها 
دارنــد. تنها پاســخی که می تــوان به این 
نگرانی ها داد، این اســت که همــه این ها 
قصه و داستان اســت. دنیای کودکان، واقعا 

دنیایی متفاوت از ما بزرگ ترهاست.

درباره حاضرجوابی های سهیل نسبت 
به مادرش که دیگر ایــن تفاوت دنیاها 
موضوعیت ندارد! به خصوص که امروز 
جسارت بچه ها دربرابر والدین به گونه ای 
است که بســیاری از خانواده ها با آن 
چالش دارند. این حاضرجوابی در فیلم 

شما وجود دارد و تقبیح هم نمی شود!
وقتی از یک روان شــناس درباره این موضوع 
پرسیدم، مجموعه کتابی را به من معرفی کرد 
که برای کودکان زیر سه سال است و کاراکتر 
اصلی آن اساسا کارهای اشتباه می کند و بعد 
در انتها نتیجه گیری می شــود که آن کار بد 
بوده است! آن روان شناس می گفت بچه زیر 
سه سال، اساسا نتیجه گیری را درک نمی کند 
و فقط فعل را درک می کند و احساس می کند 
باید آن کار را انجام دهد.برای این رده سنی، 
نکته شــما درست اســت اما برای بچه های 
بالای ســه ســال، نتیجه گیری اعمال هم 
موضوعیــت دارد و وقتی کار بــدی را از یک 
کاراکتر می بیند، نتیجه منفی آن را هم درک 
می کند. ما هم در این بخش، نتیجه گیری را 
به ذهن مخاطب واگــذار کردیم. به خصوص 
که در پایان داســتان، رابطه این پسر و مادر 
اصــاح می شــود و یکدیگــر را در آغوش 
می کشــند. این محبت را تعمــدا در انتها به 

تصویر درآوردیم.



آگهی ابلاغ افراز
خواهان آقای علی حسین خوش زاد خوانده: شرکت تعاونی مسکن قضات و کارکنان محاکم عمومی و انقلاب تهران 
نظر به اینکه اقای علی حسین خوش زاد طی در خواست افراز سهم مشاعی مالکیت خود از پلاک ۱۵۱۷ فرعی از ۱۴۰ 
اصلی واقع ساوجبلاغ را نموده و اعلام داشته نشانی دقیق محل سکونت مالک مشاعی را نمیداند لذا در اجرای ماده 
۱۸ آئین نامه اجرای مفاد اسناد . رسمی لازم الاجراء بموجب این آگهی به سایر مالکین مشاعی به شرح فوق و مالکین 
پلاکهای مجاور و کلیه اشخاص حقیقی و حقوقی که بنحوی خود را در امر افراز ذینفع میدانند ابلاغ میگردد عملیات 
افرازی در روز سه شنبه مورخ ۱۴۰۲/۱۱/۱۰ راس ساعت ۱۰ صبح در محل وقوع ملک شروع و بعمل خواهد آمد لذا در 
تاریخ و ساعت مقرر در محل وقوع ملک حضور بهم رساننند بدیهی است عدم حضور آنها مانع از انجام عملیات افرازی 

نخواهد بود این آگهی در یک نوبت منتشر میشود.

محسن هدائی  رئیس اداره ثبت اسناد و املاک ساوجبلاغ

آگهی ابلاغ افراز
خواهان اقای کوروش سلیمان زاده ماکویی

خوانده: شرکت تعاونی مسکن قضات و کارکنان محاکم عمومی و انقلاب تهران
نظر به اینکه اقای کوروش سلیمان زاده ماکویی طی در خواست افراز سهم مشاعی مالکیت خود از پلاک ۱۶۱۰ فرعی از 
۱۴۰ اصلی واقع ساوجبلاغ را نموده و اعلام داشته نشانی دقیق محل سکونت مالک مشاعی را نمیداند لذا در اجرای ماده 
۱۸ آئین نامه اجرای مفاد اسناد رسمی لازم الاجراء بموجب این آگهی به سایر مالکین مشاعی به شرح فوق و مالکین 
پلاکهای مجاور و کلیه اشخاص حقیقی و حقوقی که بنحوی خود را در امر افراز ذینفع می دانند ابلاغ میگردد عملیات 
افرازی در روز سه شنبه مورخ ۱۴۰۲/۱۱/۱۰ راس ساعت ۱۰ صبح در محل وقوع ملک شروع و بعمل خواهد آمد لذا در 
تاریخ و ساعت مقرر در محل وقوع ملک حضور بهم رساننند بدیهی است عدم حضور آنها مانع از انجام عملیات افرازی 

نخواهد بود این آگهی در یک نوبت منتشر میشود.

محسن هدایی رئیس اداره ثبت اسناد و املاک ساوجبلاغ
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میدان

عضو کمیته فنی فدراســیون والیبال در مورد انتخاب 
سرمربی تیم ملی گفت: اگر با عجله سرمربی تیم ملی را 
مشخص کنیم و فردی که شایسته نیست را بیاوریم هم 

پولمان رفته و هم نتیجه نگرفته ایم.
نشست کمیته فنی فدراســیون والیبال یکشنبه، ۱۷ 
دی برگزار و در پایان این جلسه اعام شد که دو گزینه 
از بین چهار گزینه مورد نظر برای سرمربیگری تیم ملی 

والیبال )ویتال هاینن، آنجلو لورنزوتی، سعید معروف و 
روبرتو پیاتزا(، به دلایلی نامعلوم به یکباره از همکاری با 

فدراسیون والیبال ایران انصراف داده اند.
مصطفی کارخانه، عضو کمیته فنی فدراسیون والیبال 
در گفت وگو با ایســنا بــه انتخاب ســرمربی تیم ملی 
والیبال اشــاره و بیان کرد: معتقدم باید با آرامش این 
کار را انجــام بدهیم. اگر با عجله ســرمربی تیم ملی را 

مشخص کنیم و فردی که شایســته نیست را بیاوریم 
هم پولمان رفته و هم نتیجــه نگرفته ایم اما اگر ۱۰ روز 
دیرتر شود و با فکر و هدف جلو برویم به مراتب خروجی 
بهتری خواهد داشــت.او در مورد دو مربی دیگری که 
به عنوان گزینه های ســرمربیگری تیــم ملی در حال 
رایزنی با فدراســیون هســتند، بیان کــرد: دو گزینه 
دیگر اضافه می شوند. از آنجایی که شناخت عمیقی از 

سیاست های آقای مرادی سرپرست فدراسیون دارم، 
فردی کاما باتجربه، آگاه و با علم اســت. منافع ملی و 
والیبال را می بیند و جای نگرانی نیســت.کارخانه در 
مورد شانس ایران برای کســب سهمیه المپیک گفت: 
معتقدم شــانس داریم اماتاش مضاعفی می خواهد. 
یک مربی می خواهیم که چنین باوری داشته باشد که 

گاهی می شود کارهای بزرگی انجام داد. 

والیبال

خریدار  یک کارشــناس خبــره حقوقی 
می گوید تنها در یک حالــت محرومیت از 
پنجره نقــل و انتقالاتی حتی بــا پرداخت 
غرامت برداشــته نمی شــود که این حالت 

شامل حال استقال نمی شود.
بر اساس قوانین انضباطی فیفا، محرومیت 
نقل و انتقالاتی به دو صورت اعمال می شود 
که یکی برای تعداد مشخصی از پنجره های 
نقل و انتقالاتی است و این محرومیت پس از 
سپری شدن این تعداد پنجره رفع می شود. 
در نتیجــه پرداخت مطالبات فرد شــاکی 
منجر به رفع شدن زودتر از موعد محرومیت 
نمی شــود. نوع دیگر محرومیت هم به این 
صورت اســت که پس از پرداخت مطالبات 
فرد شــاکی، محرومیت باشگاه رفع خواهد 

شد.

باشگاه استقلال: پنجره به زودی
 باز می شود

در همین راســتا، بختیاری، معاون حقوقی 
باشگاه استقال در گفت وگو با رسانه رسمی 
باشــگاه عنوان کرد: مکاتبات رسمی با فیفا 
انجام شــده تا این بدهی از محل مطالبات 
باشگاه اســتقال نزد فدراســیون جهانی 
فوتبال پرداخت شــود و بدیهی است طبق 
قوانین، به محض پرداخــت بدهی و اعام 
وصول وکای دستیاران ریکاردو ساپینتو، 
پنجره نقل و انتقالاتی باشــگاه استقال باز 

خواهد شد.
در ادامه، برای رفع ابهــام از نوع محرومیت 
نقل و انتقالاتی اســتقال سراغ روزبه وثوق 
احمدی که از وکای مورد تایید فیفاســت، 
رفتیم. وثوق احمدی در این باره به ایســنا 
گفت: مطابق مقررات فیفــا، محرومیت از 
ثبت قرارداد بازیکن جدید در دو حالت پس 
از پرداخت بدهی رفع خواهد شــد اما فقط 
در یــک حالت، محرومیــت از ثبت قرارداد 
بازیکن جدید حتی پــس از پرداخت مبلغ 
غرامت، رفع نخواهد شــد و به صورت کامل 

اجرایی می شود.
او دربــاره دو حالتی کــه محرومیت پس از 
پرداخت بدهی رفع می شــود، توضیح داد: 

حالت اول، مربــوط به پرونده هــای مالی 
اســت که در این پرونده ها، یکی از دو اتاق 
وضعیت بازیکنــان )PSC( یــا اتاق حل و 
فصل اختافات )DRC( صالح به رسیدگی 
هســتند. مطابق بند A از پاراگراف دو ماده 
۲۴ مقررات نقل و انتقال و وضعیت بازیکنان 
فیفا )RSTP( در صورت محکومیت باشگاه 
به پرداخت مبلغی به طرف دیگر و پرداخت  
نشــدن به موقــع آن مبلغ، باشــگاه عاوه 
بر محکومیــت به پرداخت مبلــغ به طرف 
مقابل، به ممنوعیت از ثبت قرارداد بازیکن 
جدید اعم از داخلــی و بین المللی به مدت 
ســه پنجره نقل و انتقالاتی محکوم خواهد 
شــد. در این حالت، در صــورت پرداخت 
مبلغ محکومیت، محرومیت از ثبت قرارداد 
بازیکن جدید، بافاصله برداشــته خواهد 
شد.رئیس سابق کمیته وضعیت فدراسیون 
فوتبــال ادامــه داد: حالــت دوم مربوط به 
پرونده هــای مالی اســت که بــه قطعیت 
رســیده و مبلغ محکومیت پرداخت نشده 
است. در نتیجه به استناد ماده ۲۱ مقررات 
انضباطی فیفا، موضوع به کمیته انضباطی 

فیفا ارجاع شــده اســت. در این صورت در 
ابتدا کمیته انضباطــی فیفا عاوه بر جریمه 
نقدی، مهلت ۳۰روزه ای به باشگاه مربوطه 
می دهــد. در صــورت اجرانشــدن حکم 
بعد این مهلــت ۳۰ روزه، باشــگاه عاوه بر 
محکومیت به پرداخت تا ۱۸ درصد خسارت 
بر اساس مبلغ محکومیت در آن پرونده، به 
محرومیــت از ثبت قــرارداد بازیکن جدید 
اعــم از داخلــی و بین المللی به مدت ســه 
پنجره نقل و انتقالاتی مواجه خواهد شــد. 
همچنیــن ممکن اســت در مراحل بعدی، 
عاوه بر ممنوعیت ثبت نام بازیکنان جدید، 
آن باشگاه به کســر امتیاز یا سقوط به دسته 
پایین تر نیــز محکوم شــود. در این حالت 
نیز در صورت پرداخت مبلــغ محکومیت، 
محرومیت از ثبت قــرارداد بازیکنان جدید 

برداشته خواهد شد.
وثوق احمدی در ادامــه درباره پرونده هایی 
کــه محرومیت نقــل و انتقالاتــی حتی با 
پرداخت غرامت هم برداشــته نمی شــود، 
بیان کرد: این موضوع مربوط به پرونده هایی 
است که به جهت فســخ غیر موجه قرارداد 

توســط یک بازیکــن و انعقاد قــرارداد با 
باشگاه جدید مطرح شــده است که در این 
گونه پرونده ها، اتــاق حل و فصل اختافات 
)DRC( صالح به رســیدگی است. مطابق 
بند چهار مــاده ۱۷ مقررات نقــل و انتقال 
و وضعیت بازیکنــان فیفــا )RSTP( اگر 
باشــگاهی بازیکنی را به فســخ قرارداد با 
باشــگاه ســابقش تحریک کرده باشــد، 
آن باشــگاه عاوه بر پرداخــت غرامت، به 
محرومیت از ثبت بازیکــن جدید به مدت 
دو پنجره متوالــی نقل و انتقالاتــی اعم از 
داخلــی و بین المللی محکوم خواهد شــد. 
در این صورت، حتی بعــد از پرداخت مبلغ 
غرامت، محرومیت از ثبت قرارداد بازیکنان 
جدید رفع نخواهد شــد و تا پایان ادامه پیدا 

می کند.
مدیر موسسه اســپولگ در پایان گفت: در 
نتیجه چنانچه رای توسط یکی از اتاق های 
حل اختاف یا وضعیــت بازیکنان یا کمیته 
انضباطی فیفا صادر شده باشد و موضوع آن 
پرونده، مربوط به موضــوع تحریک بازیکن 
توسط باشگاه جدید او نباشــد، چه مقابل 

نام آن باشــگاه ممنوعیت از سه پنجره نقل 
و انتقالاتی و چه عبــارت Until lifted قرار 
گرفته باشــد، پس از پرداخت مبلغ، پنجره 
نقل و انتقالاتی باشــگاه مربوطه باز خواهد 
شــد. این تفاوت ناشــی از تفــاوت مرجع 

صادرکننده رای می تواند باشد.
 با این اوصاف محرومیت اســتقال از نقل 
و انتقالات بــه دلیل اینکه در زمــره موارد 
قیدشده در بند چهار ماده ۱۷ مقررات نقل 
و انتقالات و وضعیت بازیکنان فیفا نیست، با 
پرداخت غرامت رفع خواهد شد. محرومیت 
اســتقال از ســه پنجره نقل و انتقالاتی از 
تاریخ شش آذر به دلیل صدور حکم قطعی 
روی موتا، پائولو میگوئل دوس ســانتوس و 
ژائو ابرئو، ســه دســتیار ریکاردو ساپینتو، 
سرمربی فصل گذشــته آبی پوشان اعمال 

شده است.
محمدرضا بختیاری، معاون حقوقی باشگاه 
استقال، درباره مراحل پرداخت مطالبات 
این ســه نفر گفته اســت: مطابق آنچه در 
ســامانه فیفا آمده ما سه شاکی داریم که هر 
سه دســتیاران ریکاردو ســاپینتو هستند 
و مجموع مطالبات ســه دســتیار ریکاردو 
ســاپینتو نزدیک به ۴۱ هزار دلار است که 
باشگاه حدود ۲۰ روز پیش از طریق مکاتبه 
با دپارتمان مالــی فیفا، موفق شــد مجوز 
پرداخت این مبلغ را از ســوی اتــاق تهاتر 
فیفا از محل مطالبات باشــگاه استقال از 
فیفا به دســت آورد و مبالغ مذکور از سوی 
واحد مالــی فیفا پرداخت و مــدارک آن به 
واحد بین الملل باشــگاه ارسال شد.او ادامه 
می دهد: پس از ایــن مرحله باشــگاه باید 
مراتب پرداخت و وکای دستیاران ساپینتو 
مراتب دریافت را به فیفا گزارش می کردند 
که متاسفانه با تعطیات سال نوی میادی 
برخورد کردیم و امکان این مکاتبات وجود 
نداشــت و بافاصله پس از پایان تعطیات، 
باشــگاه اســتقال نامه مربوطه را ارسال و 
از وکای طرف مقابل درخواســت ارســال 
تاییدیه را کــرد که ظرف چنــد روز آینده 
با طی شــدن این مراحــل، پنجــره نقل و 

انتقالات استقال باز خواهد شد.

ود هم نتیجه با عجله سرمربی والیبال را انتخاب کنیم هم پولمان می ر

 اعلام اسامی بازیکنان دعوت شده به اردوی 
تیم ملی فوتسال

سرمربی تیم ملی فوتسال اســامی بازیکنان دعوت شده به اردوی تیم 
ملی فوتسال زیر ۲۰ سال در دو گروه را اعام کرد.

 علی صانعی، سرمربی تیم ملی فوتســال زیر ۲۰ سال، اسامی بازیکنان 
مورد نظرش را برای حضور در اردوی نخســت این تیم که از ۲۹ دی تا 

یکم بهمن در مرکز ملی فوتبال برگزار می شود، به شرح زیر اعام کرد:
آرمان رمضانی از تهران

علــی ابراهیم آبادی، طاهــا کدخدایی، حمیدرضــا ده نمکی، علیرضا 
روحانی از قم

جعفر اصانی از آذربایجان شرقی
مهدی جامع از مرکزی

ابوالفضل اسماعیل زاده از خراسان رضوی
ابوالفضل غیاث الدین از سمنان

شایان اکبری، سجاد خداوردی ، مهدی بصیرت از اصفهان
مبین فتحی از چهارمحال و بختیاری

ابوالفضل پرویزی از کرمان
محسن رمضانی از البرز

سیدمحمد میرطبایی از یزد
مهدی قویدل از مازندران

محمدرضا نوروزی از هرمزگان
اسامی گروه دوم که از یک تا سوم بهمن در اردوی تیم ملی فوتسال زیر 

۲۰ سال باید حضور داشته باشند به شرح زیر است:
میاد براهویی و ابوالفضل حیدری از قم

علی آذری، امیرمحمد کاروند، امیرحسین رحیمی از تهران
امید کارگر، امیرحسین حاجی رشیدی از یزد

صادق همزه ای از گلستان
مهدی مشــایخی، علیرضا ســلطانی، محمد یاســر کرمی از خراسان 

رضوی
علیرضا یوسفی از آذربایجان غربی

امیرحسین محمدیان از آذربایجان شرقی
امیرحسین فروتن از سمنان

محمدحسین فهیمی از مرکزی
مهرشاد نژادصفری ازگیان

جواد شاهدادی و علی فخری راینی از کرمان
سیدمحمد صالح خوانساری از کیش

معمای ادامه دار مرگ مارادونا؛ او را واقعا کشتند؟
پسر دیگو مارادونا ادعا کرده است که پدرش کشته شده است.

دیه گو مارادونا در تاریخ ۲۵ نوامبر ۲۰۲۰ در ۶۰ ســالگی بر اثر مشکل 
حاد ریوی که ناشی از نارســایی مزمن قلبی بود، درگذشــت. بارها از 
چگونگی مرگ مارادونا صحبت شــد و عده ای اعتقاد داشتند که قصور 

پزشکی علت این موضوع بوده است.

جونیور مارادونا پســر اســطوره فوتبــال آرژانتین در ایــن باره گفت: 
تحقیقات پیرامون مرگ پــدرم همچنان ادامه دارد. مــا به عدالت در 
آرژانتین ایمــان زیادی داریم. اعتقــاد داریم پدرم را کشــتند! من در 
جایگاهی نیستم که بگویم چه کسی این کار را کرده است، من نظراتی 

دارم، اما نمی توانم آنها را بیان کنم.
مارادونا به همراه تیم ملی آرژانتین در سال ۱۹۸۶ قهرمان جام جهانی 

شد.

مهربان: 
پیرا و قاسم پور سرمایه های ما هستند  آذر

  اما تصمیم گیری برای ادامه مسیر برعهده 
کادر فنی است

دبیر فدراســیون کشــتی گفت: هــم آذرپیــرا و هم قاســم پور جزو 
سرمایه های ما محسوب می شوند.

ابراهیم مهربان درباره حضــور آزادکاران در تورنمنت زاگرب و عملکرد 
کامران قاســم پور و آذرپیرا، عنوان کرد: من به عنوان دبیر فدراسیون 
نباید اظهارنظر فنی کنم و این مسائل را باید کادر فنی و سرمربی بگویند 
اما به خاطر تجاربی که دارم این مســابقات با سطحی خوب برگزار شد. 
ما در اکثر اوزان دو کشتی گیر را اعزام کردیم. در رابطه با بقیه مسیر هم 

کادر فنی تصمیم گیری خواهد کرد.
دبیر فدراسیون کشتی با اشــاره به عملکرد خوب آذرپیرا، تصریح کرد: 
او بسیار خوب کشــتی گرفت و از ســرمایه های ما محسوب می شود. 
کامران هم با توجه به اینکه یک ســال دور بود در وزن جدید کشــتی 
گرفت. هر دو کشــتی گیر از سرمایه های ما هســتند اما تصمیم گیری 
برای ادامه مســیر بر عهده کادر فنی است.مهربان درباره شرایط حسن 
یزدانی و تمرینات او، خاطرنشان کرد: او زیر نظر پزشک متخصص کار 
فیزیوتراپی را انجــام می دهد اما باید خیلی با احتیاط کارش را شــروع 

کند. برنامه های او توسط کادر فنی هم رصد می شود.
وی همچنیــن با اشــاره بــه برنامه های پیــش روی کشــتی گیران، 
خاطرنشان کرد: ما قرار اســت ترکیبی از تیم جوانان و قهرمانی کشور 
را به جــام یاریگین اعزام کنیــم. تورنمنت های دیگری هــم در آزاد و 
فرنگی داریم چون عــاوه بر اینکه نگاه ویژه ای بــه المپیک داریم باید 
پشتوانه ســازی هم مورد توجه قرار بگیرد که اعزام به این تورنمنت ها 

یکی از برنامه هاست.

جانشین سرلک در آستانه پیوستن به پرسپولیس
باشــگاه پرســپولیس با بازیکن مس رفســنجان به توافق رسیده و در 

صورت موافقت باشگاه رفسنجانی این انتقال انجام خواهد شد.
 باشــگاه پرســپولیس برای تقویت تیم فوتبال خود در نقل و انتقالات 
زمســتانی مذاکراتی را                              با محمد خدابنده لو بازیکــن تیم فوتبال مس 
رفسنجان انجام داده و به احتمال فراوان این بازیکن در نیم فصل دوم به 

تیم فوتبال پرسپولیس خواهد پیوست.
خدابنده لو در نیم فصل اول ۱۳ بازی برای مس رفسنجان انجام داد، اما 
در تاش است تا بتواند راهی پرسپولیس شود؛ چراکه فصل گذشته هم 
این بازیکن در لیست پرسپولیس قرار داشــت و مذاکراتی هم صورت 

گرفت، اما درنهایت خدابنده لو پرسپولیسی نشد.
باشگاه پرسپولیس با خدابنده لو به توافقات خوبی رسیده، اما از آنجایی 
که این بازیکن تحت قرارداد مس رفســنجان اســت، باید بتوانند نظر 

مساعد این باشگاه را                              هم جلب کنند تا این انتقال صورت بگیرد.
به نظر می رسد باشگاه پرســپولیس خدابنده لو را                              به جای میاد سرلک 
جذب خواهد کرد تا این بازیکن که قرار اســت به یک تیم نظامی برود تا 
دوران سربازی خود را                              سپری کند، بتواند از جمع سرخ پوشان جدا شود.

آگهی موضوع ماده ۳ قانون و ماده 1۳ آئین 
نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی و اراضی 

و ساختمانهای فاقد سند رسمی
شناسه آگهی: 1632595

 برابر رای شماره 140260309001004306 مورخ 1402/09/19 کلاسه 
1402114409001000637 برابر هیات اول موضوع قانون تعیین تکلیف 
وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی 
حوزه ثبت ملک منطقه یک قزوین تصرفات مالکانه بلا معارض متقاضی 
خانم شهربانو قدمی به شناسنامه شماره 18 کدملی 5909842730 
به مساحت  باب خانه  الموت غربی فرزند فرج در شندانگ یک  صادره 
24/08 متر مربع پلاک شماره 7 فرعی از 61 اصلی واقع در قزوین بخش 
4 شمالغرب حوزه ثبت ملک منطقه یک قزوین خریداری از مالک رسمی ( 
سند مالکیت مشاعی به شماره ذیل ثبت 18297 صفحه 380 دفتر جلد 85 
و طی سند انتقال شماره 43196 مورخ 1396/08/04 دفترخانه 61 قزوین 
به متقاضی واگذار شده است. محرز گردیده است. لذا به منظور اطلاع عموم 
مراتب در دو نوبت به فاصله 15 روز آگهی میشود در صورتی که اشخاص 
نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند می توانند از 
تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم 
و پس از اخذ رسید ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض دادخواست 
خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند. بدیهی است در صورت انقضای مدت 
مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد.

تاریخ انتشار نوبت اول : 1402/10/10
تاریخ انتشار نوبت دوم : 1402/10/25

شعبان عسگری- رئیس ثبت اسناد و املاک

هیات قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی 
و ساختمانهای فاقد سند رسمی

شناسه آگهی: 1633125   م الف: 1939
 برابر آراء صادره هیات تعیین تکلیف مستقر در ثبت اسناد 
و املاک شهرستان سنندج تصرفات مالكانه بلا معارض 
متقاضیان ذیل تایید گردیده لذا بدین وسیله مشخصات 
املاک در دو نوبت به فاصله 15 روز جهت اطلاع عموم 
آگهی میگرد در صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند 
مالکیت متقاضیان اعتراضی داشته باشند میتوانند از تاریخ 
انتشار اولین آگهی و در روستاها از تاریخ الصاق در محل تا 
مدت دوماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم نمایند و پس 
از اخذ رسید ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض 
دادخواست خود را به مرجع قضایی تقدیم و گواهی اخذ 
و تحویل اداره ثبت نمایند بدیهی است در صورت انقضای 
مدت مذکور وعدم وصول و گواهی اخذ تحویل اداره ثبت 
نمایند بدیهی است در صورت انقضای مدت مذكور وعدم 
وصول اعتراض سند مالكیت طبق مقررات صادر خواهد شد 

صدور سند مالکیت مانع مراجعه متضرر به دادگاه نیست .
1- ششدانگ یک قطعه باغ بنام آقای ادیب کامرانی فرزند 
عبدالحکیم صادره سنندج به مساحت ششدانگ 12734/65 
متر مربع تحت پلاک 199 فرعی از 30 اصلی بخش ده 
منطقه 2 سنندج انتقالي مع الواسطه برابر سند قطعی شماره 

70376 مورخه 1399/12/24 دفتر26  سنندج
تاریخ انتشار نوبت اول: 1402/10/10
تاریخ انتشار نوبت دوم: 1402/10/25

اداره ثبت منطقه دو سنندج

مفقودی
سفید  1398رنگ  LXXU7مدل  سمند  سواری  کارت 
شاسی 124K1362258و  موتور  شماره  به  روغنی 

NAAC91GE7KF570652 وشهربانی ایران 54_142و22به 
نام شرکت سرزمین ملک سامان یزد مفقود واز درجه اعتبار ساقط 

یزدمیباشد.

ونالدو 16 ساله است کریستیانو ر
کارشــناس تغذیه باشــگاه النصر می گوید بازیکنان خارجی خیلی به غذاهای 
عربی عاقه دارند و از نظر او چنین غذاهایی از ســالم ترین و خوشــمزه ترین در 

دنیا هستند.
خوزه بلسا، کارشناس و متخصص تغذیه اســپانیایی النصر می گوید که ستاره 
پرتغالی این باشگاه عربستانی بسیار به رژیم غذایی خود اهمیت می دهد و او به 

تغذیه اصولی و از روی برنامه عاقه دارد.

خوزه بلسا که در باشگاه النصر عربســتان، متخصص امور تغذیه بازیکنان است 
در مصاحبه با ســایت رلوو گفته که دقت، تمرکز، جاه طلبی و اوضاع کریستیانو 
رونالدو از نظر او مثل یک بازیکن ۱۶ ساله اســت. این کارشناس اسپانیایی که 
چند ماهی است در ریاض عربستان به ســر می برد همچنین گفته که حرفه ای 
بودن باشگاه ها در این کشــور خاورمیانه ای، همانند اروپاســت و آنها دقیقا از 

اصول درست تیم های اروپایی الگوبرداری کرده اند.
دقت، جاه طلبی و اوضاع فعلی کریســتیانو رونالدو از نظر من درســت مثل یک 
بازیکن ۱۶ ساله اســت. رونالدو مهم ترین چهره دنیای فوتبال است. او می تواند 
تاثیر فوق العاده زیــادی روی تیم و فوتبال عرب و به ویــژه بازیکنانی که برنامه 
خاصی برای ســاعات خارج از تمرین خود ندارند، بگذارد. رونالدو عشق و عاقه 
خاصی را با خود به این سرزمین آورده اســت. کریستیانو عاقه زیادی به تغذیه 

اصولی و از روی برنامه دارد.
برنامه این بازیکنان در عربســتان، طبق روال اروپایی هاســت. در واقع، سطح 
حرفه ای بودن باشگاه ها در این کشور مثل اروپایی هاســت و بازیکنان و تیم ها 
از آنها الگوبرداری می کنند. بازیکنان سر زمان مشــخصی بیدار می شوند، غذا 
می خورند، تمرین می کننــد و می خوابند. این تصور که فوتبالیســت اروپایی 
برای بازنشســتگی به عربستان می آید اشتباه و از ســر ناآگاهی است. همه آنها 
از دستورالعمل های مشخصی پیروی می کنند، حرفه ای بودن زیادی در رقابت 

بین آنها وجود دارد.
بلسا در ادامه صحبت هایش می گوید:در عربستان ســه باشگاه الهال، النصر و 
الاتحاد، متخصصان تغذیه دارند و تمامی بازیکنــان آنها از روی اصول و بابرنامه 
غذا می خورند. آمیختگی فرهنگی باعث می شود که کار متخصصان تغذیه زیاد 
و البته در پاره ای از موارد سخت شــود. ما خودمان را با آداب و رسوم آنها تطبیق 
می دهیم. در عربستان، ما مردمانی از ســایر فرهنگ ها و قاره ها داریم. از آفریقا، 
آسیا، اروپا، آمریکای جنوبی که هر کدام وعده های غذایی مخصوص خودشان را 
دارند.بازیکنان خارجی حاضر در عربستان خیلی به غذاهای عربی عاقه دارند و 
به نظرم غذاهای این منطقه از دنیا، یکی از سالم ترین غذاها از نوع خود هستند. 
ما در النصر دو سرآشــپز داریم؛ یکی بومی و دیگری یک سرآشــپز بین المللی 

است. غذاهای عربی بسیار سالم هستند و بازیکنان آنها را خیلی دوست دارند.



استان

اصفهان-مریــم مومنــی   وقــوع بیشــتر تصادفــات 
محورهای برون شهری در ۳۰ کیلومتری شهرها/اجرای 

( در راه های روستایی طرح )اتوبوس آموزش سیار
رئیــس پلیــس راه فرماندهــی انتظامی اســتان اصفهان 
گفت: نزدیــک به ۵۸ درصــد از تصادفــات در محور های 
برون شــهری در ۳۰ کیلومتری شــهرها اتفاق می افتد که 
دلایــل مختلفــی در وقــوع آن موثر هســتند و لازم اســت 
رانندگان دقــت و تمرکــز بیشــتری در این محــدوده و در 

نزدیکی به شهرها داشته باشند.
ســرهنگ علی مولوی رئیــس پلیس راه اســتان اصفهان 
در نشســت خبری اظهــار کــرد: اســتان اصفهــان یکی از 
استان های تاثیرگذار در زمینه حمل و نقل جاده ای در 
کشــور اســت که از نظر وجود مســیرهای آزاد راهــی، رتبه 
اول و در مجمــوع راه ها و مســیرهای مواصلاتــی نیز رتبه 

سوم کشور را به خود اختصاص داده است.
وی گفــت: ۲۵ درصــد تصادفــات جرحــی و فوتــی بــر اثــر 
گونی خودروها در ســطح محورهای مواصلاتی برون  واژ
گونی وســایل نقلیه که معمولا  شهری اســتان اســت. واژ
بر اثر سرعت و ســبقت های غیر مجاز رخ می دهد، یکی 
کثــر خودروها  از بدتریــن حالت های تصادف اســت که ا
در جلوگیــری از آســیب بــه راننــده در این مــدل تصادف 
خوب عمل نمــی کنند و حتــی ایمن تریــن خودروها نیز 

 ، گونی با ســرعت زیــاد و غیــر مجاز ممکن اســت براثــر واژ
سرنشینان خودرو را به کام مرگ بکشانند.

رئیس پلیــس راه اســتان اصفهــان بیان کــرد: ۵۸ درصد 
از تصادفــات بــرون شــهری درســت در زمانی کــه راننده 
گمان می کند به مقصد رســیده اســت، اتفاق مــی افتد. 
در ۳۰ کیلومتــری ورودی شــهرها و مقصــد، خســتگی و 

، تردد  عجله راننــده برای رســیدن بــه مقصد مــورد نظــر
انــواع وســایل نقلیــه ســبک و ســنگین، وجــود صنــوف 
مختلــف و حتــی افزایــش تعــداد دسترســی ها به مســیر 
اصلــی در طــول ایــن محورهــا از عوامــل مؤثــر در بــروز 

تصادفات در ۳۰ کیلومتری شهرها هستند.
وی بــا اشــاره بــه اینکــه برخــورد مامــوران پلیــس راه بــا 

رانندگان دارای تخلفات حادثه ســاز قاطع خواهد بود، 
کیــد کــرد: امنیــت جانــی شــهروندان و ســایر کاربــران  تا
ترافیکــی در محورهــای بــرون شــهری از اولویــت هــای 
اصلــی ماموریتــی پلیــس اســت و با توجــه بــه هماهنگی 
انجــام شــده بــا مرجــع قضائــی، برخــورد بــا آن دســت از 
رانندگانــی کــه قانــون گریــز هســتند و مرتکــب تخلفــات 

حادثه ساز می شوند قاطع و قانونی خواهد بود.
وی تصریح کرد: در ۹ ماهه ســال جاری نســبت به مدت 
مشــابه ســال گذشــته، افزایــش ۳ درصــدی ترددهــا در 
ســطح محورهای برون شهری اســتان ثبت شده است. 
در این میــان متاســفانه میــزان وقــوع تصادفــات نیز در 
ایــن محورها بــا افزایــش روبــه رو بــوده کــه با شناســایی 
نقاط مؤثر در بروز این تصادفات و با برنامه ریزی صورت 
گرفتــه، اقدامــات مناســبی بــا همــکاری ســازمان هــای 
دخیل در مناسب ســازی محیطی سطح جاده ها و رفع 

نقاط حادثه ساز در دست اجرا است.
آمــوزش(  )اتوبــوس  طــرح  اجــرای  بــه  اشــاره  بــا  وی 
از  یکــی  امــروز  گفــت:  اســتان،  روســتایی  مناطــق  در 
، آمــوزش  مؤلفه هــای ارتقــای ایمنــی در ســطح کشــور
و فرهنــگ ســازی اســت کــه ایــن مهــم بــا طــرح اتوبوس 
 آمــوزش ســیار در دســتور کار راه های روســتایی اســتان 

قرار گرفته است.

سرزمین
روزنامه سراسری صبح ایران

صفحه 7
ح “ هر خانه فرهنگ یک مشاور”  www . K H A R I D A A R O N L I N E . i rدوشنبه       25 دی 1402    شماره 1506  اجرای طر

در گرگان
گرگان-مهنــاز محمد زمانی   سرپرســت ســازمان فرهنگــی، اجتماعی و 
ورزشــی شــهرداری گرگان از اجــرای طرح هر خانــه فرهنگ یک مشــاور در 

کز خبر داد. این مرا
“ اســماعیل تیمــوری” بــا بیــان ایــن مطلــب اظهارکــرد: پرداختــن بــه 
موضوعــات فرهنگــی و اجتماعــی از جملــه موضوعــات مرتبــط بــا حــوزه 
خانــواده، جمعیــت و فرزنــدآوری از جملــه رویکردهــای مهــم و اساســی 

فعالیت خانه های فرهنگ و سرای محلات است.
وی با اشــاره بــه طراحــی برنامه هــای مختلــف در موضــوع تحکیــم بنیان 
ورزشــی  و  اجتماعــی  فرهنگــی،  ســازمان  کــرد:  خاطرنشــان  خانــواده 
شــهرداری گــرگان بــا مشــارکت اداره اوقــاف و امور خیریــه این شهرســتان 
” را به مناســبت فرارســیدن ماه رجب  طرح “ هر خانه فرهنگ یک مشــاور
از امروز ) شــنبه ۲۳ دیمــاه( همزمان با ولادت باســعادت امــام محمدباقر 

علیه السلام اجرا می کند.
سرپرســت ســازمان فرهنگی، اجتماعی و ورزشی شــهرداری گرگان عنوان 
کرد: اجرای طرح هر خانه فرهنگ یک مشــاور از ســرای محله پویش واقع 
در کوی طهماســبی گــرگان آغاز می شــود. این برنامــه ســاعت ۱۷ امروز در 

این سرای محله برگزار می شود و میزبان شهروندان خواهد بود.

مدیر عامل آبفا شیراز خبر داد؛

 تحول تصفیه فاضلاب 
وش های نوین با استفاده از ر

-چراغی   مدیر عامل آبفا شیراز از بهبود فرایند تصفیه فاضلاب با  شیراز
استفاده از روش های نوین خبر داد.

رئیــس هیئت مدیــره و مدیــر عامل شــرکت آب و فاضــلاب شــیراز گفت: با 
اســتفاده از روش هــای نویــن در آزمایشــگاه تصفیــه خانه هــای فاضلاب 

شیراز فرایند تصفیه فاضلاب در شیراز بهبود یافت.
بهمن بهروزی افزود: در تصفیه خانه های فاضلاب شیراز و صدرا با پایش 
، پیش بینــی روند فرآیند تصفیه  رفتار و تعداد میکروارگانیزم های نشــانگر

و مخاطرات احتمالی محقق شد.
وی اظهار داشــت: همچنین انطبــاق نتایج حاصله بــا آنالیزهای فیزیکی 
 - شــیمیایی در آزمایشــگاه و دیتاهــای خروجــی دســتگاه های ســنجش 
آنلاین باعث شــد که درجه اطمینان بهره برداری تصفیه خانه ها افزایش 

یابد.
بهروزی یادآور شد: با توجه به رشد و پیشرفت شــرکت های دانش بنیان، 
از ایده هــای نــو و کارآمد بــرای بهبــود بهــره وری در صنعــت آب و فاضلاب 

حمایت می کنیم.

رییس دانشگاه علوم پزشکی استان خبرداد:

 تحویل شتاب دهنده پیشرفته خطی 
و دستگاه ام آر آی به علوم پزشکی لرستان

خرم آباد -فرزانه هداوند   رییس دانشــگاه علوم پزشکی لرستان گفت: 
یکی از پیشــرفته ترین شــتاب دهنده های جهان و یک دســتگاه آم آر آی 

پیشرفته به دانشگاه علوم پزشکی این استان تحویل شد.
دکتــر بهــرام دلفــان روز شــنبه بیان کــرد: بــرای نخســتین بــار در لرســتان 
دســتگاه شــتاب دهنده خطی شــرکت الکتــا بــا مــدل versa HD مجهز به 
انــرژی فوتــون و انرژی هــای الکتــرون بــا دقت بســیار بــالا از طریــق هیات 
امنای صرفه جویی ارزی در معالجه بیماران وزارت بهداشت به دانشگاه 

علوم پزشکی لرستان تحویل داده شد.
وی اظهــار داشــت: ایــن دســتگاه بــا اســتفاده از تکنیــک HDRS توانایی 
اســتریوتکنیک دارد و کولیماتــور ایــن دســتگاه از نــوع HD Ayility بــوده 
کــه در آن ســرعت لیف هــا نســبت بــه ســایر کولیماتورهــا ۲ برابر شــده و ۶۰ 
درصد زمــان درمــان را کمتــر کرده اســت. رییــس دانشــگاه علوم پزشــکی 
لرســتان با بیــان اینکه سیســتم هدایــت تصویــر رادیوتراپــی غیرتهاجمی 
۴D، شــکل دهی پرتو بــا کیفیت بــالا، هدایت تصویــری پیشــرفته آنلاین، 
گــی هــای منحصــر به فــرد این  تولیــد پرتوهــای بــا دوز بــالا و HDRS از ویژ
شــتابدهنده خطی اســت، ادامــه داد: بــه گفته شــرکت پشــتیبان، فرآیند 
ساخت بونکر ســازی این پروژه و نصب این دستگاه چندین ماه زمان می 
کید کرد: این دســتگاه یکــی از بروزتریــن و فوق العــاده ترین  برد. دلفــان تا
دســتگاه های کشــور و نوع خاصی بوده که تنها روی بافت تومــورال تمرکز 

کرده و کمترین عارضه را برای بافت های سالم دارد.
وی یــادآور شــد: ســلامت بیمــاران ســرطانی و نیازمنــد پرتــو درمانــی و 
خدمات درمانی خاص همواره مــورد توجه ما بوده و امید اســت با نصب، 
راه انــدازی و بهره بــرداری این دســتگاه بتوانیــم خدمات شایســته تری را 
به بیماران اســتان لرســتان و حتی بیماران اســتان های همجوار با تعرفه 
دولتی و تحت پوشــس بیمه ای ارائه دهیــم و برنامه توســعه حوزه درمان 
سرطان و تجهیزات پیشــرفته و مدرن برای تحویل به دانشگاه لرستان در 

دستور کار قرار دارد.

۸۰ واحد تولیدی و صنعتی ایلام گازدار شدند
گازرســانی بــه صنایــع و  ایلام-حســن بیگــی   ایــلام - ایرنــا - رئیــس 
مجتمع های مســکونی شــرکت گاز اســتان ایلام گفــت: افزون بــر ۸۰ واحد 
تولیــدی و صنعتــی در نقــاط مختلــف شــهری و روســتایی اســتان در 
۹ ماه گذشــته ســال جاری گازدار شــدند تا گامــی دیگر در راســتای تحقق 

نامگذاری شعار سال برداشته شود.
 “شــهناز ســلطانی” در این خصوص اظهــار کــرد: از این تعــداد صنایع ۱۲ 
، هفت واحد در ایوان،  واحد تولیدی و صنعتی در ایلام، ۱۲ واحــد در چوار
چهار واحــد در آبدانــان، پنــج واحد در بــدره، هفــت واحد در چــرداول، ۲ 
، ۱۰ واحد در دهلران، چهار واحد در ســیروان، ۱۳ واحد  واحد در دره شــهر
در ملکشــاهی، ســه واحد در مهــران و یــک واحــد در هلیلان گازدار شــده 
کنــون، یک هزار  اســت. وی با بیان اینکه از ابتدای گازرســانی به اســتان تا
و ۳۴۵ واحد صنعتــی در نقاط مختلف شــهری و روســتایی اســتان گازدار 
شــده اســت، اظهار کرد: در راســتای تحقق نامگذاری شعار ســال جاری، 
کمک به توســعه و رونق صنایع و افزایــش تولیــد و محرومیت زدایی، برای 

۸۰ واحد صنعتی عملیات گازرسانی اجرا شده است.
رئیس  گازرســانی بــه صنایع و مجتمع های مســکونی شــرکت گاز اســتان، 
تصریح کرد: در چند ســال اخیــر مقام معظم رهبــری نامگذاری ســال را بر 
روی تولید متمرکز کرده اســت تا دســتگاه های اجرایی در حوزه مأموریت 
کاری خــود گام هــای اساســی بــرای حمایــت و رفــع مشــکل واحدهــای 

تولیدی در جهت رونق اقتصادی کشور بردارند.
کید کرد: بــا توجه بــه نقش صنایــع در رونــق و آبادانی اســتان  ســلطانی تأ
بــه منظــور حمایــت از تولیــد داخلــی، گازرســانی به صنایــع واجد شــرایط 
همچنان به عنــوان یکــی از اولویت های اصلی شــرکت گاز اســتان ایلام به 

شمار می رود.
رئیس گازرســانی بــه صنایــع و مجتمع های مســکونی شــرکت گاز اســتان 
ایلام خاطرنشــان کرد: گازرســانی بــه صنایع توانســته اســت ارزش افزوده 
خوبــی برای اســتان ایــلام داشــته باشــد و بــا جایگزینــی ســوخت طبیعی 
در واحدهــای تولیــدی و صنعتــی، آلودگــی کمتــری در مقایســه بــا ســایر 
فرآورده هــای نفتی بــه دنبــال دارد و موجــب ارتقاء شــاخص های حفظ و 

بهبود محیط زیست و توسعه پایدار می شود.

-محمدمجــدم   مدیرعامل شــرکت ملی مناطــق نفت خیز جنوب  اهواز
گفت: یک مرکز ویژه ازدیاد برداشت در اهواز کلنگ زنی خواهد شد.

علیرضــا دانشــی در آییــن افتتاحیــه چهاردهمیــن نمایشــگاه تخصصــی 
ســاخت تجهیزات صنعت نفت خوزســتان ضمن تبریک حلــول ماه رجب 
، آراء  اظهار کــرد: نمایشــگاه صنعــت فرصــت مغتنمی بــرای تضــارب افــکار
کــز نیازمند  کز دانــش بنیان و مرا و نزدیک شــدن صنعــت، صنعتگــران، مرا

دانش به این صنعت است.
مدیرعامل شــرکت ملــی مناطق نفــت خیز جنوب گفــت: قصــد داریم این 
نمایشــگاه بهتر از ســال های گذشــته برگزار شــود لذا  مجموعه هــای نفتی 
منطقــه بــر اســاس برنامــه ریــزی هــای انجــام شــده دســت بــه دســت هم 

خواهند داد تا نمایشگاه خوبی رقم بزنند.
وی افــزود : در این نمایشــگاه قریــب ۲۸۱ مجموعــه دانش بنیان و ســازنده 
تجهیــزات و قطعــات، ۲۷ مجموعــه فنــی و خدمــات فنــی و قریــب ۴۷ 
مجموعــه تامین کننــده کالا در این نمایشــگاه شــرکت کــرده انــد؛ از تعداد 
مجموعه هــای حاضــر ۱۰۹ مرکز دانــش بنیان متعلــق به مناطــق نفت خیز 

استان خوزستان و استان های نفتی جنوب غرب است.
کنون قریب  مدیرعامل شــرکت ملی مناطق نفت خیز جنوب ادامــه داد: تا
به حدود ۱۹ هزار و ۵۰۰ قلم کالا در تجهیزات بالا دســتی کشــور بومی سازی 
کنون تحریم هســتند  کرده ایم، همچنین کالاهای حســاس و اساســی که ا

و زمین گیر شــدن دولــت قبلی را بــه همراهی داشــته اند، بــا اراده و تصمیم 
وزارتخانه، وزیر نفت و مجموعه صنعت نفت در دولت سیزدهم، مقرر شد 

نسبت به ساخت آن ها اقداماتی انجام دهیم.
دانشــی با بیــان اینکــه در ۲ ســال گذشــته بــرای ســاخت ۷ هــزار و ۵۰۰ قلم 
تحریمی هدف گذاری صورت گرفته اســت، تصریح کرد:ساخت این هدف 
گذاری قریب ۶۸ درصد پیشــرفت داشــته، همچنین ســاخت ماشین های 
دوار که یکــی از گلــوگاه ترین  محصــولات و تجهیــزات صنعت نفــت بوده در 
حــال پیگیــری اســت.  وی افــزود: در چهاردهمیــن نمایشــگاه تخصصــی 
صنعت نفت خوزســتان پنج قلم تجهیزاتی افتتاح خواهد شــد. همچنین 

کــز دانش  قریب بــه ۸ قــرارداد ویــژه امضا خواهیــم کرد کــه یکی از آنهــا با مرا
بنیان اســت. مدیرعامل شــرکت ملی مناطق نفت خیز جنــوب اظهار کرد: 
کــز دانش  در این نمایشــگاه ۹ قــرارداد بــه ارزش قریــب به ۸.۶ همــت با مرا
بنیان و مجموعه های دانشــگاهی در اســتان امضا خواهیم کرد که شامل 
دانشــگاه صنعت نفــت بــوده که ســال ها محجور اســت، دانشــگاه شــهید 
، پــارک علم و فنــاوری و یکی از مجموعه های خارج از اســتان  چمران اهواز

دیگر طرف های قرارداد هستند.
کنون بعد از ســال ها، در بهترین شرایط تولیدی  دانشی با اشــاره به اینکه ا
بعــد از تحریــم دوم هســتیم گفت: ایــن امر تنهــا به همــت ســازنده ها، مرکز 
دانش بنیان و افرادی که پایه کار آمده اند حاصل شــده است، قریب به ۷۷ 
کنــون ۶۷ پروژه  پروژه حســاس برای افتتاح هدف گذاری کــرده بودیم که ا

افتتاح شده است.
 مدیرعامل شــرکت ملی مناطــق نفت خیز جنــوب اظهار کرد: بنــا داریم به 
کز دانش بنیــان، ۲ مجموعه ویژه  حول قوه الهی، بــا همت ســازنده ها و مرا
انرژی یکی در غــرب اهواز و دیگــری در منطقه شــرقی اهواز را شــکل دهیم 
که بــه پایــداری تولیــد، توســعه پایــدار صنعــت نفــت و رفــع بیــکاری کمک 
شایانی خواهد کرد. وی دانشــی ادامه داد:  همچنین یک مرکز ویژه ازدیاد 
برداشت در اهواز کلنگ زنی خواهد شــد و در حال برنامه ریزی برای شکل 

گیری یک مجموعه ساخت تجهیزات صنعت نفت در استان هستیم.

خوزستان

مدیرعامل شرکت ملی مناطق نفت خیز جنوب خبر داد:

کلنگ زنی یک مرکز ویژه ازدیاد برداشت در اهواز

کردستان البرز

ج ح جدید پایش تفکیک زباله از مبدا در کر اجرای طر
-ترنم مظفری   معاون فنی و اجرایی سازمان  البرز
مدیریــت پســماند شــهرداری کــرج از اجــرای طــرح 
جدید پایــش تفکیک زبالــه از مبدا خبــر داد و گفت: 
در اجــرای ایــن طــرح وانــت بارهــا جایگزیــن چــرخ 

دستی ها شدند.
 “وهــاب کاتبــی”  در حاشــیه طــرح جدیــد پایــش و 
تفکیــک پســماند از مبــدا در کــرج افــزود: بــا دســتور 
ســطح  دســتی های  چــرخ  تمــام  قضایــی  مقــام 

کلانشهر کرج جمع آوری شدند.
بارهــای  وانــت  پــس  ایــن  از  داد:  ادامــه  وی 
کــرج  شــهری  مناطــق  ســطح  در  متحدالشــکل 
برای جمــع آوری پســماندهای خشــک گشــت زنی 

خواهند داشت.
کاتبــی در ادامــه بــا اشــاره بــه اینکــه طــرح مذکــور از 
مناطــق ۶، هفــت و هشــت شــهرداری آغــاز شــده 
است، اضافه کرد: ۴۰ دستگاه خودرو در ابتدای این 
طــرح فعال شــده به مــرور بــر تعــداد آنها افــزوده می 
شــود. وی اظهار کرج کــرد: طرح جدیــد جمع آوری 
پســماند خشــک از مبــدا در چهــار بخــش تقســیم 
بندی شده است که به مرور در تمام مناطق شهری 

کرج به اجرا درمی آید.
معــاون فنــی و اجرایــی ســازمان مدیریــت پســماند 
شــهرداری کــرج بــا بیــان اینکــه در مســیر فرهنــگ 
ســازی تفکیــک زبالــه از مبــدا طــرح هــای مختلفی 
بــه  گفــت:  اســت،  شــده  بینــی  پیــش  کــرج  در 
کــرج در خیابــان  تازگــی نخســتین خانــه بازیافــت 
شهیدبهشــتی نبش تــالار شــهیدان نژاد فــلاح کرج 
دایر شــده اســت. وی ادامه داد: طبــق برنامه ریزی 
تعــداد خانه های بازیافــت کرج تا پایان ســال جاری 

به ۳۰ واحد خواهد رسید.

مدیرکل راه و شهرسازی استان : 

وژه های بزرگراهی کردستان نیازمند 20هزار میلیارد تومان  است  بهره برداری از پر

سنندج-فاطمه ملایی   مدیرکل راه و شهرسازی 
کنــون در ســطح  کردســتان بــا اشــاره بــه اینکه هــم ا
اســتان ۶۲۰ کیلومتــر پــروژه بزرگراهــی تعریــف شــده 
اســت ، گفــت : بــرای تکمیــل پــروژه هــای بزرگراهــی 
کردســتان ۲۰۰۰۰میلیــارد تومــان اعتبــار مــورد نیــاز 

است. 
 جهانگیــر الیاســی اظهار کــرد : بــا کارهــای خوبی که  
امســال وهــم چنیــن ســنوات گذشــته در راســتای 
ســاخت بزرگراه و ارتقای مســیرهای اصلی استان به 
چهار خطه انجــام شــده ، در حال حاضر در اســتان 
کردســتان ۳۵۰ کیلومتر بزرگــراه زیر بــار ترافیک رفته 

است. 
الیاســی ادامه داد : بــرای بهبود وضعیت وشــاخص 
هــای برخــورداری از بزرگــراه در صورت تامیــن اعتبار 
۱۶۱ کیلومتر راه بصورت چهار خطــه درآینده به بهره 
برداری خواهد رســید وبــرای تکمیل و بهــره برداری 

از آنها ۱۰هزار میلیارد تومان اعتبار مورد نیاز است.
اســتان  در  امــروز  آنچــه  کــرد:  نشــان  خاطــر  وی 
کردستان با حمایت های مدیران در سطح کشوری 
و اســتانی انجــام میشــود ارتقــای راه هــای فرعــی به 

اصلی و بهبود شــاخص ها در این حــوزه و هم چنین 
ارتقای راه های اصلی بــه چهار خطه و بزرگراه اســت 
که بــه همین منظــور اولویــت بندی و هــدف گذاری 
هــای لازم نیز صــورت گرفتــه و برای رســیدن بــه این 
مهــم طــرح هــای متعــدد راهســازی در جــای جای 
اســتان در حال اجراســت  که می توان به پــروژه های 
بهســازی وارتفای مســیر ســنندج  - مریــوان ، بیجار 
 -دیوانــدره ، بیجــار  -زنجــان ، احــداث چهــار خطه 
- بانــه  و  - مریــوان ، ســقز گردنــه صلــوات آبــاد ، ســقز

کرمانشاه به میاندوآب اشاره کرد.

شهر بو

بوشــهر  -رضا حیدری   مدیرکل بنیاد مســکن اســتان بوشــهر از ســاخت 
و بهســازی ۳ هــزار و ۹۱۸ واحــد مســکونی در روســتاهای اســتان خبــر داد 
و گفــت: در طــرح ویژه بهســازی مســکن روســتایی ۲۰۰ میلیون تومــان وام 

بانکی پرداخت می شود.
 علیرضا مقدم بــا بیان اینکــه از محــل تفاهم نامه مشــترک بنیاد مســکن با 
ســازمان بهزیســتی در ســطح کشــور ۱۰ هــزار واحــد مســکونی در روســتاها 
ســاخته می شــود، اظهــار داشــت: از ایــن میزان ســهم اســتان بوشــهر ۱۸۰ 
کنون برای ۱۲۵ نفر پرونده ســاخت واحدهای  واحد مســکونی اســت که تا

مسکونی تشکیل شده است.
وی با بیان اینکه از محل این تفاهم نامــه ۸۷ نفر برای دریافت وام به بانک 
کنون ۴۲  عامل معرفی شــده اســت، گفــت: ۸۷ واحد مســکونی یادشــده تا

درصد پیشرفت فیزیکی دارد.
مدیــرکل بنیــاد مســکن اســتان بوشــهر بــا اشــاره بــه انعقــاد تفاهم نامــه 

ســه جانبه این نهــاد با کمیتــه امــداد و بنیاد مســتضعفان برای ســاخت ۱۰ 
هزار واحد مســکونی در سطح کشــور خاطرنشان کرد: ســهم استان بوشهر 
از این میزان ســاخت ۳۵۲ واحد مســکونی ویژه مددجویــان کمیته امداد 
کنــون این طرح هــا ۷۹ درصد  امام خمینی)ره( اســتان بوشــهر اســت که تا

پیشرفت فیزیکی دارد.
مقدم، احداث مسکن مددجویی ۴۰ هزار واحدی در تفاهم نامه با کمیته 
امداد امام خمینی)ره(کشــور را از دیگر طرح های ســاخت مسکن دانست 
و خاطرنشــان کــرد: در ایــن تفاهم نامه ســهم اســتان بوشــهر ســاخت ۲۰۰ 
مســکن ویژه مددجویان تحت پوشــش کمیته امداد در روستاها است که 

کنون ۶۸ درصد پیشرفت فیزیکی دارد. تا
وی از ســاخت ۲۰ هزار واحد مســکونی در تفاهم نامه بنیاد مســکن با بنیاد 
مستضعفان در سطح کشــور خبر داد و خاطرنشان کرد: در این تفاهم نامه 
ســهم ســاخت واحدهای مســکونی ویــژه نیازمندان اســتان بوشــهر ۵۷۷ 

کنــون پیشــرفت فیزیکــی ۸۸ درصدی  واحــد مســکونی تعیین شــده کــه تا
دارد.

مدیــرکل بنیاد مســکن اســتان بوشــهر اضافه کــرد: در ســاخت ۵۷۷ واحد 
مســکونی در تفاهم نامــه بــا بنیــاد مســتضعفان بــرای هــر واحد مســکونی 
ضمن پرداخــت ۵۰ میلیــون تومــان کمک بلاعــوض ۱۰ تــن ســیمان و ۲ تن 

گذار می شود. میلگرد رایگان وا
مقدم به طرح ویژه بهسازی مسکن روستایی در استان پرداخت و تصریح 
کرد: در این طرح ۲ هزار و ۷۰۹ واحد مســکونی در روستاهای استان بوشهر 
احداث و بهسازی می شود که پیشرفت فیزیکی این طرح ها نزدیک به ۷۸ 

درصد است.
وی بــا بیــان اینکــه در ایــن طــرح ۲۰۰ میلیــون تومــان وام بانکــی پرداخــت 
می شــود، اضافه کرد: در مجموع امســال در روســتاهای اســتان بوشــهر ۳ 

هزار و ۹۱۸ واحد مسکونی ساخته و بهسازی می شود.

وستاهای استان بوشهر ساخت و بهسازی بیش از 3900 واحد مسکونی در ر

رئیس پلیس راه استان اصفهان اعلام کرد: 

وستایی ح )اتوبوس آموزش سیار( در راه های ر اجرای طر
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رییس کل بانک مرکزی خبر داد
ضرب و عرضه سکه های جدید به بازار

رییس کل بانک مرکزی از ضرب و عرضه سکه های جدید بانک مرکزی 
به بازار خبر داد و گفت: معامات شــمش طا از روز چهارشنبه ۲۷ دی 

ماه ۱۴۰۲ در مرکز مبادله ایران آغاز می شود.
به گزارش مرکز مبادله ایران، »محمدرضا فرزین« با اعام سیاست های 
جدید بانک مرکزی در حوزه طا و ســکه، اظهار کرد: بانک مرکزی به 
دنبال تعدیــل قوانین مربوط به واردات طای کشــور اســت؛ همواره 
تاش داشــتیم ذخایر طای کشــور افزایش یابد. اقدامات اخیر باعث 
افزایش ذخایر ارز و طای کشــور شــد. تصمیم جدید ما این است که 
از چهارشــنبه ۲۷ دی ماه ۱۴۰۲ طا در مرکز مبادله ارز و طای ایران 

عرضه شود.
وی با اشاره به حضور در مرکز نشر اسکناس و ضرب سکه بانک مرکزی 
گفت: سکه جدیدی در دستور کار این مرکز است که به بازار عرضه می 
شود؛ ســکه های جدید بدون تاریخ و به صورت تمام بهار آزادی با طرح 

جدید ضرب شده است.
رییس کل بانک مرکزی تأکید کــرد: از امروز عرضه طا به بازار افزایش 
می یابد و این افزایش عرضه از طریق ضرب ســکه های جدید و عرضه 

سکه های قبلی انجام می شود.
فرزین با تأکید بر اینکه ســکه های جدید بانک مرکزی با با ســکه های 
قبلی ضرب شــده تفاوت هایی دارد، تصریح کرد: توان ضرب روزانه ۲۰ 

هزار سکه را داریم. فعا با ضرب سکه تمام کار را شروع می کنیم.
وی با تأکید بر اینکه مرکز مبادله ایران بســتر مبادله طا هم اســت و 
برنامه بانک مرکزی تقویت این مرکز اســت، گفــت: فعا قصد عرضه 
شــمش در مرکز مبادله ایــران داریم؛ مقــررات ایــن کار در روزهای 
 اخیر نهایی شده اســت، اگر بخواهیم ســکه هم عرضه کنیم در آینده 

تصمیم گیری می کنیم.

مدیرعامل شرکت بازآفرینی شهری ایران:
نوسازی مسکن در تهران ۳ برابر شد 

مدیرعامل شــرکت بازآفرینی شــهری ایران گفت: همکاری پر رنگ 
شهرداری ها و شرکت بازآفرینی شهری ایران منجر به تسریع نوسازی 
مسکن در بافت های فرسوده می شــود و هم اینک آمار نوسازی در شهر 

تهران نسبت به سال گذشته سه برابر شده است.
به گزارش وزارت راه و شهرســازی، »محمد آیینــی« در گفت وگویی 
با بیان اینکه متولی اصلی نوســازی شــهری شــهرداری ها هستند، 
عنوان کــرد: در دولت ســیزدهم و با توجه بــه نگاه مثبــت وزیر راه و 
شهرسازی که شهرداری ها را شرکای راهبردی وزارت راه و شهرسازی 
می داند، شتاب دهی به نوسازی مسکن در بافت های فرسوده در اولویت 

قرار گرفته است.
مدیرعامل شــرکت بازآفرینی شــهری ایران با بیان اینکه همکاری پر 
رنگ شــهرداری ها و وزارت راه و شهرســازی منجر به تسریع نوسازی 
مســکن در بافت های فرسوده می شود، گفت: شــهرهایی که اکنون از 
رتبه بالایی در نوســازی بافت های فرســوده برخوردارند، شهرهایی 
هستند که شــهرداری های آن ها در زمینه نوسازی مسکن بسیار فعال 
اســت از جمله شــهرداری تهران که آمار نوســازی آن نسبت به سال 

گذشته سه برابر شده است.

وی ادامــه داد: به منظــور افزایــش همــکاری با شــهرداری ها، متن 
تفاهمنامه ای را برای اداره های کل راه و شهرســازی ارســال کرده و از 
آن ها خواسته ایم این تفاهمنامه را با شــهرداری های استان خود امضا 
کنند، این امر عاوه بر این که سرآغاز همکاری جدی تر با شهرداری ها 
خواهد بود، منجر به شتاب بخشــی نوســازی واحدهای مسکونی در 

بافت های فرسوده و ناکارآمد نیز می شود.

موافقت 1۶0 شهرداری برای ارائه مشوق های شهرسازانه
دبیر ســتاد ملی بازآفرینی شهری پایدار با اشــاره به اینکه تاکنون این 
تفاهم نامه با ۱۶۰ شــهرداری امضا شــده و کار به خوبی پیش می رود، 
بیان داشت: در این تفاهمنامه وظایفی برای شهرداری ها و وظایفی برای 
وزارت راه و شهرسازی در نظر گرفته شده است. از جمله از شهرداری ها 
خواسته شده تا سهم خود از ساخت ســالیانه ۱۵۰ هزار واحد مسکونی 
در بافت های ناکارآمد را با اعطای مشوق های شهرسازانه، مالی، اداری 

و بسته تشویقی ۱۹ بندی به متقاضیان انجام دهند.

اطلاع رسانی گسترده به ساکنان بافت های فرسوده برای نوسازی
معاون وزیر راه و شهرسازی افزود: شهرداری ها می توانند در این مسیر 
برای اطاع رسانی و تشویق شــهروندان به نوسازی واحدهای فرسوده، 
از توان و ظرفیــت گروه های جهادی متخصص، بســیج محات، دفاتر 
تســهیل گری و غیره اســتفاده کنند. همچنین مردم بایــد بدانند در 

صورت انجام نشدن کارها باید به چه نهاد و سازمانی مراجعه کنند.

ارائه تخفیف 50 تا 100 درصدی صدور مجوزها در بافت های 
فرسوده شهرها

وی کاهش زمان صــدور پروانه، ارائه تخفیف ۵۰ تــا ۱۰۰ درصدی در 
صــدور مجوزها، همــکاری در تدویــن برنامه توســعه محات، ثبت 
اطاعات صدور پروانه های ساخت و پیشرفت فیزیکی این پروانه ها در 
سامانه ســتاد ملی بازآفرینی شــهری را از مواردی برشمرد که در این 

تفاهمنامه برعهده شهرداری ها گذاشته شده است.

حمایت  مالی از به سازی معابر خاکی محلات هدف بازآفرینی
آیینــی تصریح کــرد: در مقابــل از اداره هــای کل راه و شهرســازی 
خواســته ایم تا به آموزش شــهرداری ها بپردازند، حلقه های میانی را 
راه اندازی و مصوبه های کمیســیون ماده پنج در بافت های فرسوده را 
خارج از نوبت پیگیری کنند. همچنین شرکت بازآفرینی شهری ایران، 
حمایت های مالی در به ســازی معابر خاکی محات هدف و نیز تکمیل 
پروژه های نیمه تمام شــهرداری ها در بافت های فرسوده را در اولویت 

قرار داده است.

41 هزار واحد بافت فرسوده پایتخت در حال نوسازی است
مدیرعامل شرکت بازآفرینی شــهری ایران با اشاره به این که اکنون در 
محات هدف بازآفرینی شهری ساخت و ساز و نوسازی مسکن در حال 
انجام است، اظهار داشت: تاکید ما بر مردمی ســازی است و در ۲ سال 
گذشته در تهران نوســازی بیش از ۴۱ هزار واحد در بافت های فرسوده 

آغاز شده است.

مدیرعامل آبفای جنوب شرق استان تهران:
 ذخایر آبی استان تهران به کمترین میزان

 ۵۰ سال اخیر رسیده است
 مدیرعامل آبفای جنوب شــرق اســتان تهران گفت: ذخایرآبی استان 

تهران به کمترین میزان در ۵۰ سال اخیر رسیده است.
علی منصور بقایی با بیان اینکه وضعیت بارش ها در سال جاری مناسب 
نیست، اظهار کرد: در حال حاضر ذخایر ســدها به کمترین مقدار خود 
در ۵۰ سال اخیر رسیده و ما وظیفه داریم، زنگ خطر کمبود آب را برای 

مردم و مسئولین به صدا در آوریم.
مدیرعامل آبفای جنوب شرق اســتان تهران گفت: باید با صرفه جویی 
در مصرف آب شــرایطی را فراهم آوریم، که تابستان ۱۴۰۳ با کمترین 

تنش و یا بدون تنش سپری شود.
وی افزود: در جلســه قرارگاه آب که در فرمانداری پیشوا برگزار شد، با 
تاکید فرماندار این شهرستان، قرار شد، ادارات، دستگاه های اجرایی و 
نهادهای حاکمیتی اولین الگوی مردم در کاهش مصرف آب و مدیریت 
مصرف آب باشــند و در حوزه شــهرداری ها و دهیاری ها تاکید شد، از 
فضای سبزی استفاده شــود، که در مقابل کم آبی بیشترین مقاومت را 

داشته باشد.

 صادرات گاز ایران به عراق مطابق برنامه 
برقرار است

مدیر دیسپچینگ شــرکت ملی گاز ایران اعام کرد که تعهد صادرات 
گاز ایران به عراق مطابق برنامه در حال اجراست.

 ســعید عقلی در این باره گفت: صادرات گاز ایران به کشــور عراق از ۲ 
نقطه تبادلاتی انجام می شود که طبق توافق ۲ ماه پیش با طرف عراقی، 
یکی از نقاط تبادلاتی، در ابتدای سال جاری میادی )۲۰۲۴( به منظور 
اجرای فرآیند ســنجش اندازه گیــری دوره ای از مدار خــارج و اکنون 

تعهدات توافق شده از مسیر نقطه دوم در حال اجراست.
وی تصریح کرد: اجرای کالیبراسیون )سنجش اندازه گیری( در فرآیند 
اجرای تعهدات صادراتی امری معمول اســت که پیش از این هم انجام 
شــده و محدود به قرارداد صادرات گاز به عراق نیســت. با توجه به مبنا 
قراردادن ســال میادی در قراردادهای صادراتی، در این دوره از سال 
کالیبراسیون دوره ای انجام می شود تا طرفین قابلیت نظارت بر حسن 

انجام تعهدها را پیدا کنند.

ودی  وگاه کشور به ز  قدیمی ترین نیر
نوسازی می شود

معاون توســعه طرح های شــرکت مادرتخصصی برق حرارتی با تاکید 
بر اینکه ۱۴ واحد جدید نیروگاهــی جایگزین دو واحد قدیمی نیروگاه 
طرشت خواهد شد، گفت: براساس برنامه ۶ واحد جدید نیروگاه تا قبل 

از پیک تابستان سال آینده وارد مدار می شوند.
محمد رمضانــی در جریان بازدیــد از روند ســاخت واحدهای جدید 
نیروگاه طرشت با اشــاره به قدمت ۶۰ ســاله این مجموعه نیروگاهی، 
افزود: نیروگاه طرشــت با برخــورداری از چهار واحد بخار آلســتوم با 
ظرفیت نامی ۵۰ مگاوات و سیســتم خنک کن برج تر برای تامین برق 

تهران در دهه ۳۰ شمسی احداث شده است.

وی ادامه داد: با توجه به قدمت بالا، راندمان پایین )حدود ۲۰ درصد( و 
حجم بالای آب مصرفی )بالغ بر ســه هزار مترمکعب در روز( واحدهای 
بخار قدیمی،  جایگزینی ۱۴ واحد موتور گازســوز بــا ظرفیت نامی هر 
واحد ۴.۳ مگاوات با راندمان ۴۵ درصد و بازنشســته کردن واحدهای 
فعلی در دســتور کار شــرکت مادرتخصصی برق حرارتی قرار گرفته 
است.رمضانی با اشاره به اینکه ظرفیت واحدهای جدید مجموعا بیش 
از ۶۰ مگاوات خواهد بــود، عنوان کرد: بر اســاس برنامه ریزی صورت 
گرفته ۶ واحد جدید این نیروگاه تا قبل از پیک تابســتان سال آینده به 

مرور وارد مدار خواهند شد.
معاون توســعه طرح هــای شــرکت مادرتخصصی بــرق حرارتی با 
بیان اینکه ایســتگاه گاز و ترانس ها وارد ســایت پروژه شده و عملیات 
ساختمانی در حال انجام اســت، ادامه داد: پس از عبور از پیک تابستان 
ســال آینده، عملیات مربوط به جانمایی و نصب هشت واحد جدید این 

نیروگاه نیز در دستور کار قرار خواهد گرفت.
طبق اعام وزارت نیرو، وی بازنشســته کــردن نیروگاه های قدیمی و 
نوسازی واحدهای تولید برق حرارتی را یکی از رسالت های این شرکت 
مادرتخصصی برشــمرد و گفت: اجرای این مهم یــک گام اثربخش در 
راســتای جمع آوری واحدهای قدیمی و انجام نوسازی در نیروگاه های 

فرسوده کشور است.

وپا رسید  برق ایران  از مسیر ترکیه به ار
آذر امســال، ۱۶ ماه پس از توافق ایران و ترکیه، شبکه برق دو کشور به 

هم متصل شد و تبادل ۶۰۰ مگاوات برق در دستور کار قرار گرفت.
 مرز مشــترک میان ایران و ترکیه کــه تاکنون فقــط از طریق جاده و 
راه آهن به هم متصل بود، این بار از طریق دکل  و ســیم به هم وصل شد 
و به گواهی شــرکت توانیر پس از اتمام دوره آزمایش تاسیسات برقی، 

زیرساخت تبادل برق ایران و ترکیه آماده بهره برداری است.
هم اکنون شــبکه برق ترکیه از مسیر بلغارســتان و یونان به قاره اروپا 
هم متصل اســت.مدیرکل امور بین الملل وزارت نیــرو مجتبی اکبری 
اختاف ســاعت، تفاوت روزهای کاری و تعطیل ایران و ترکیه را دلیل 
تفاوت اوج نیاز به برق دو کشــور می داند و می گویــد که ایران در فصل 
گرم و اوج نیاز به انرژی الکتریکی از ترکیه برق وارد می کند و در ســایر 

فصول به این کشور صادرات خواهد داشت.
مردادماه ۱۴۰۱ بود کــه وزرای نیروی ایران و ترکیه بر اتصال شــبکه 
برق دو کشــور با فناوری جدید به توافق رســیدند و ۱۶ ماه بعد، توافق 
روی زمین به نتیجه رسید.زیرساخت اتصال شبکه برق ایران و ترکیه 
پســت برق خوی در ایران را به پســت های وان و دغوبایزید در کشور 
ترکیه متصل کرده و می تواند تا ۱۲ میلیون یورو در هر ســال عایدی 
به همراه داشته باشــد؛ به معنای دیگر با درآمد احداث این خط ایران 
می تواند، هر سال ســاخت ۲ نیروگاه خورشیدی جدید را تامین مالی 
کند.اتصال برق ایران به ترکیه تنها طرح زیرســاخت تبادل برق ایران 
با کشورهای همسایه نیست و در دو سال گذشــته ظرفیت اتصال برق 
ایران با کشورهای همسایه ۳۰ درصد رشــد کرده است. البته این رشد 

بر اساس پروژه هایی محاسبه شده که تا این لحظه رسانه ای شده اند.
کارشناس انرژی هادی قاســم زاده به کمبود ۱۲ هزار مگاواتی عرضه 
و تقاضای انرژی برق طی فصل تابســتان در ایران اشاره کرده و معتقد 
است که صادرات برق از طریق اتصال به شبکه برق کشورهای همسایه 
برای ایران به عنوان کشــوری که در فصل گرم، برق کــم دارد، به هیچ 

عنوان منطق نخواهد داشت.
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دلالان مترصد خریدهای هیجانی هستند 

دلارهای خانگی در معرض خطر

خریدار   با جدی شــدن اقدامات کشــورهای 
بزرگ اقتصادی نظیر چین، هند، روســیه، برزیل 
و کشورهای حوزه خلیج فارس برای حذف دلار از 
مبادلات تجاری خود، قدرت حفظ ارزش دلار نیز 
به شدت تهدید می شــود و ممکن است با قدرت 
گرفتن ســایر ارزها در تجارت جهانی، ارزش دلار 

نیز به شدت کاهش یابد.
کاهش نوسانات و نبود تقاضا برای ارز، دو شاخص 
اصلی بازارهــای غیررســمی در ســال ۱۴۰۲ 
بوده اســت، این موضوع پیــش از همه موفقیت 
سیاســت های بانک مرکزی و مرکــز مبادله ارز 
و طا را نشــان می دهــد و لزوم توجه بیشــتر به 
سیاست های سرکوب گر ســوداگری در بازارها را 

نمایان می سازد.
 در واقع بانک مرکزی در ســال ۱۴۰۲ توانست با 
ایجاد بستری مناسب برای مبادلات ارزی واقعی، 
شــفافیت مبادلات را افزایش دهــد و امکان نرخ 
سازی دلالان در نیازهای واقعی را به صفر برساند.

 این موضوع اولین ضربه را به بازارهای غیررسمی 
وارد کــرد زیرا در نبــود تقاضای واقعــی، انگیزه 
فعالیت هــای ســوداگرانه نیز بــه حداقل خود 
می رســید و دیگر خریــداری نبود کــه برخی 
بخواهند بــازار گرمی کرده و ارز را بــه آنها گران 

بفروشند.
بنابرایــن در ســال ۱۴۰۲ بازار خلــوت دلالان، 
کم نوسان تر هم شد تا بازار ســاز راحت تر از سال 
های قبل بتواند نرخ گــذاری ارز را مدیریت کند، 
به نوشــته  »نود اقتصادی«، اگر به روند تغییرات 
نــرخ ارز در بازار غیر رســمی نگاهــی بیاندازیم  
مشاهده خواهیم کرد که سقف حرکتی این بازار 
از محدوده ۵۵ هزار در ابتدای سال به محدوده ۵۲ 
در پاییز و زمستان ۱۴۰۲ کوتاه شده است این در 
حالی است که دســتیابی به همین سقف قیمتی 
نیز با کمک اخبار و شــایعات و موج ســازی های 
رســانه ای صورت پذیرفته و عوامل بنیادی بازار 
همچنان آهنگ ثبــات و کاهش نــرخ ارز را می 

نوازند.
 در این باره می توان به عواملی مانند افزایش بیش 
از ۴۳ درصدی درآمدهای نفتی، کاهش نرخ رشد 
نقدینگی به محدوده ۲۵ تا ۲۷ درصد، بازگشایی 
خط اعتبــاری ارزی بین المللی برای سیســتم 
بانکی ایران، جایگزینی مسیرهای تحریم ناپذیر 
مبادلاتی برای نقل و انتقالات تجاری، دسترسی 
به منابع ارزی و رشــد بیش از ۴ درصدی اقتصاد 

ایران اشاره کرد.

این موارد موجب شــد روند تخصیص ارز در بازار 
رســمی شــدت بگیرد و ارزهای نفتی در سامانه 
نیما با مازاد عرضه مواجه شــود. امــا در حالی که 
بازارهای واقعی ارز در شرایط باثباتی قرار گرفتند، 
طــی روزهای گذشــته، برخی تــاش کردند از 
طریق موج ســواری بر اخبار جنگ و نسبت دادن 
این اخبار به بازار ایران، نرخ های خود را افزایشی 
جلوه دهنــد. نرخ هایی که همچنــان بی خریدار 
ماند و بازهم نتوانست بازار یخ زده آنها را گرم کند.

 از نظر کارشناســان، نبــود تقاضــا قیمت ها را 
شکننده می کند، آنها می گویند در این شرایط اگر 
بازار ســاز تصمیم بگیرد که در بازار مداخله کند، 
کار راحتی خواهد داشت و به ســادگی می تواند 
نرخ دلالان را بشــکند، اقدامی که درحال حاضر 
از طرف سیاســت گذار در بازارهای رسمی دنبال 
می شود و بازارســاز همچنان تمایلی برای حضور 
مســتقیم در بازار های غیر رســمی از خود نشان 

نداده است.

بریکس دلار را می شکند
 در مواجهه با تورم های طولانی مدت، اســکناس 
آمریکایی به عنوان یکــی از گزینه های پس انداز 

در میان خانوارهای ایرانی رواج یافته است.
 اما بــا جدی شــدن اقدامات کشــورهای بزرگ 
اقتصــادی نظیر چیــن، هند، روســیه، برزیل و 
کشــورهای حوزه خلیج فارس برای حذف دلار از 
مبادلات تجاری خود، قدرت حفظ ارزش دلار نیز 
به شدت تهدید می شــود و ممکن است با قدرت 
گرفتن ســایر ارزها در تجارت جهانی، ارزش دلار 

نیز به شدت کاهش یابد.
این موضوع حتی از طرف کارشناسان آمریکایی 
نیز گوشــزد شــده اســت و آنها در پی افزایش 
استقبال کشــورها از پیمان های جدید تجاری و 
منطقه ای مانند بریکس، اکو و شانگهای، احتمال 
ظهور رقبــای ارزی دلار و افت قــدرت خرید ارز 

آمریکایی را بسیار محتمل دانسته اند.
 این موضوع می توانــد بر آن بخــش از پس انداز 
خانوارهای ایرانی که به صورت ارز دلار و یا ارزهای 
وابسته به آن نگهداری می شود نیز اثر گذار شود. 
از این رو کارشناسان به افراد توصیه می کنند که 
افزایش ریســک اعتباری دلار در جهان را مدنظر 
قــرار داده و در ترکیب دارایی های خــود، ارز را 

جایگزین کنند.
به گفته کارشناســان، معرفی ارزهای جایگزین 
از طرف کشورهای عضو بریکس یا شانگهای می 

تواند قدرت خرید دلار را به سرعت کاهش دهد و 
به دارایی های دلار نیز ضربه بزند.

* مردم در نوسانات ارزی تصمیمات 
عجولانه و هیجانی نگیرند

مســعود دانشــمند، عضو اتاق بازرگانی درباره 
اتفاقات اخیر در بازار ارز می گوید: آنچه که در بازار 
ارز ما اتفاق می افتد یک شــوک است، متاسفانه 
بعضــا در ایــن شــرایط تصمیمــات عجولانه و 
هیجانی توســط مردم گرفته می شود و به سمت 
خرید دلار می روند و آن هایی کــه دلار دارند هم 

سعی در نگهداری آن می کنند.
وی افزود: اگر دولت به این شوک دلار تن ندهد و 
بانک مرکزی هم مداخله ای منطقی داشته باشد 
تا قیمت تعدیل و تثبیت شــود، ما از این موج هم 

عبور خواهیم کرد و مشکلی ایجاد نمی شود .
 این عضو اتــاق بازرگانی تصریح کرد: بر اســاس 
تجربه چند ماه گذشــته، بانک مرکــزی توانایی 
خوبی در کنترل بازار ارز و چنین نوســاناتی دارد، 
مردم هم بدانند این افزایش نرخ ارز موقتی است 
و کنترل خواهد شــد زیرا افزایش نرخ ارز در یک 
روز گذشته هیجانی اســت که به زودی برطرف 

خواهد شد.

 خرید و فروش با  قیمت های فعلی ارز آزاد 
انجام نمی شود

 مجیدرضا حریری، رئیس اتاق مشترک بازرگانی 
ایران و چیــن نیز در این باره می گویــد: در اینکه 
دلیل اصلی نوســان در بازار ارز، بحران در منطقه 
و حمله به یمن بوده هیچ تردیدی نیســت و ما در 
سال های گذشــته هم با اتفاقات بسیار کوچکتر 
و محدودتر منطقه ای هم شــاهد نوسان در بازار 
ارز بودیم. البته نوســانات اخیر در بازار ارز در حد 
یک یا دو هزار تومان بــوده که این موضوع را نباید 
تاطمی بزرگ و طولانی مــدت در بازار ارز تلقی 

کرد.
و ی گفت: باید به این نکته مهم توجه داشــت که 
نوســان و افزایش قیمت ارز در روزهای اخیر در 
معامات واقعی دیده و ثبت نمی شــود و بیشتر از 

اینکه واقعی باشند، اعداد و ارقام مقطعی هستند.
 حریری اضافه کــرد: در واقع اصــا معامله ای با 
این قیمت ها صورت نمی گیــرد زیرا بخش عمده 
ارز ما برای واردات رســمی از کانال بانک مرکزی 
هدایت می شود و اعداد کنونی بازار ارز بیشتر در 

بازارهای کوچک و غیررسمی مطرح است.

انرژی

ســهم انرژی هــای تجدیدپذیر 
انــرژی کشــور در  در ســبد 
آبان ماه امســال به یــک هزار و 
۸۷.۲۷ مگاوات رســید که سهم 
نیروگاه های خورشــیدی از این 
میــزان با ۴۸۴ مگاوات ســهمی 

۴۸.۷ درصدی است.
 تاش برای توســعه انرژی های 
تجدیدپذیــر در جهان با توجه به 
افزایش آلایندگی هوا ناشــی از 
سوخت های فسیلی و نیز محدود 
شدن سوخت های فسیلی به یک 

ضرورت تبدیل شده است.
گزارش اخیــر آژانس بین المللی 
انرژی هم بیانگر آن اســت که در 
جهان تــاش بــرای تولید برق 
تجدیدپذیر، سریع تر از هر زمان 
دیگری در سه دهه گذشته، رو به 
رشد اســت و یک فرصت واقعی 
برای دســتیابی به هدف سه برابر 
کــردن ظرفیت جهانی تا ســال 
۲۰۳۰ می دهــد کــه دولت ها 
در کنفرانس تغییــرات اقلیمی 
COP۲۸ در ماه گذشــته تعیین 
کردند.ایــن آژانــس همچنین 

اعام کرده ظرفیــت انرژی های 
تجدیدپذیــر جهانی در ســال 
۲۰۲۳، تقریباً ۵۰ درصد افزایش 

یافت و به ۵۱۰ گیگاوات رسید.
انــرژی  بین المللــی  آژانــس 
اعــام کرد کــه رشــد ظرفیت 
انرژی های تجدیدپذیر در اروپا، 
آمریکا و برزیل، بــه بالاترین حد 
خود رســید، اما چین با شــتاب 
فوق العاده در نصب تأسیســات 
جدید، از همه کشــورها پیشی 
گرفــت. چین در ســال میادی 
گذشــته، به اندازه کل جهان در 
ســال ۲۰۲۲، فتوولتائیک های 
خورشــیدی را راه اندازی کرد و 
هم زمان، تأسیسات نیروی بادی 
این کشور نسبت به سال قبل، ۶۶ 

درصد رشد داشتند.
با وجود تــاش کشــورها برای 
از  بیشــتر  هرچــه  اســتفاده 
انرژی هــای تجدیدپذیــر ایــن 
موضــوع در کشــورمان هــم 
موردتوجــه جدی قــرار گرفته 
و تاش های گســترده ای برای 

توسعه آن در جریان است.

بر اســاس گزارش تازه سازمان 
و  تجدیدپذیــر  انرژی هــای 
بهره وری بــرق ایــران آبان ماه 
انرژی هــای  ســهم  امســال 
تجدیدپذیــر به رقم یــک هزار و 

۸۷.۲۷ مگاوات رسیده است.
در ایــن میــان نیروگاه هــای 
خورشــیدی با ۴۸۴.۶۵ مگاوات 
ســهمی ۴۸.۷ درصــدی بــه 
خــود اختصاص داده اند. ســهم 
نیروگاه های بادی هم با ۳۶۴.۸۹ 

مگاوات ۳۸.۳ درصد شده بود.
نیروگاه هــای برق آبــی کوچک 
هم با ۱۰۲.۸۷ مگاوات ســهمی 

۱۰.۵ درصدی به خود اختصاص 
داده اند؛ همچنیــن نیروگاه های 
زیســت توده بــا تولیــد ۱۲.۵ 
مــگاوات ســهمی ۱.۳ درصدی 
دارند.پایین تریــن ســهم هــم 
متعلق به نیروگاه هــای توربین 
انبســاطی با تولید ۹.۶ مگاوات 
یک درصد اســت.اخیر وزیر نیرو 
مصوبه الزام بخش اداری کشــور 
به تأمین ۲۰ درصد نیاز برق خود 
از انرژی های تجدیدپذیر را اباغ 
کرد که خود می تواند به توســعه 
تجدیدپذیر کمک  انرژی هــای 

مؤثری داشته باشد.

میزان تولید انرژی های تجدیدپذیر در آبان ماه چقدر بود؟
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